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LAPORAN PROSIDING 
 

MESYUARAT JAWATANKUASA PILIHAN KHAS 
MENGENAI PROJEK LYNAS ADVANCED MATERIALS  PLANT (LAMP) 

 
Bilik Mesyuarat Jawatankuasa II, Parlimen Malaysia 

 
ISNIN, 4 JUN 2012 

 
Mesyuarat dimulakan pada pukul 9.40 pagi. 

 
[Yang Berhormat Dato‟ Seri Khaled bin Nordin mempengerusikan Mesyuarat] 

 

 

Tuan Pengerusi: Assalamualaikum warahmatullaahi wabarakaatuh, salam 

sejahtera dan selamat pagi. Ahli-ahli Yang Berhormat, Ahli-ahli Jawatankuasa Pilihan Khas 

Mengenai Projek Lynas Advanced Materials Plant (LAMP), Dewan Rakyat bagi Parlimen 

Kedua Belas. Yang Berbahagia Datuk Roosme binti Hamzah, Setiausaha Dewan Rakyat 

merangkap Setiausaha Jawatankuasa Pilihan Khas, wakil-wakil daripada kementerian dan 

agensi kerajaan, pegawai-pegawai Parlimen seterusnya tuan-tuan dan puan-puan sekalian.  

Pertamanya, saya ingin mengalu-alukan kehadiran semua untuk menjayakan 

mesyuarat kita pada hari ini dan pada sesi ini kita akan mengadakan mesyuarat selama dua 

hari berturut-turut bagi tujuan untuk kita membuat rumusan terhadap perkara-perkara yang 

telah pun kita sama-sama lalui sama ada dari segi pendengaran awam ataupun 

pembentangan daripada pakar-pakar dan sebagainya. Kita juga telah pun sampai ke 

peringkat penghujung untuk kita membincangkan rumusan, syor dan cadangan yang boleh 

kita buat sebelum kita bentangkan laporan Jawatankuasa ini apabila Parlimen bermula pada 

sesi minggu hadapan, dalam bulan Jun ini. Kita telah membuat keputusan untuk 

membentangkan laporan ini pada 18 hari bulan dan tertakluk kepada persetujuan Speaker.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan [Kota Belud]: Kata 14 hari bulan? 

Tuan Pengerusi: 14 hari bulan? 

Datuk Roosme binti Hamzah [Setiausaha]: Ada terkini. That is why kalau Yang 

Berhormat tengok dalam jadual terkini ini. In your folder ada jadual terkini, jadual 

pelaksanaan. Then ada pindaan kepada... 

Tuan Pengerusi: Bila kita hendak bentang? Kita bentang bila? Akan tetapi tidak 

apa. Kita memang akan bentang dan kita akan adakan perbahasan.  

Maka mahu atau tidak, kita perlu siapkan. Kita perlu siapkan rumusan kita dan saya 

percaya sebelum daripada ini, pihak kementerian dan agensi bersama-sama dengan 

sekretariat telah bertungkus-lumus untuk menyediakan draf yang dibentangkan di hadapan 

kita untuk kita meneliti secara terperinci. Jadi, selama dua hari termasuk hari ini, kita akan 
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fokus kepada agenda untuk meneliti dan menyiapkan draf ini sebelum kita bincang sekali 

lagi pada hari Khamis. Pada 7 hari bulan untuk kita muktamadkan pembentangan di 

Parlimen akan kita lakukan.  Kita menjangkakan perbahasannya pada 19 hari bulan juga, 

bukan? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, hari itu saya difahamkan bahawa... 

[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Tuan Pengerusi: Ya.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Sebelum itu kita bentangkan on the 18 June and 

debate on the... 

Tuan Pengerusi: Perbahasannya pada 19 hari bulan kerana tarikh akhir kita... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Last day is 19 hari bulan.   

Tuan Pengerusi: Tarikh akhir kita? Tepat pada hari terakhir tanggungjawab kita.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Akan tetapi kita must put on table pada 18 hari 

bulanlah.   

Tuan Pengerusi: Okey, sebelum kita pergi ke maksud dan tujuan mesyuarat hari 

ini, saya difahamkan bahawa pihak MOSTI dan agensi AELB ada membuat lawatan ke 

Australia iaitu ke kilang Lynas di sana. Mungkin adalah elok untuk kita mendengar laporan 

daripada Raja Dato‟ Abd Aziz bin Raja Adnan bagi pengetahuan kita secara bersama dan 

mungkin boleh memberi manfaat kepada kita dalam kita mengendalikan dan melaksanakan 

tanggungjawab kita pada hari ini.  

Okey, kita pergi kepada agenda yang kedua iaitu taklimat mengenali lawatan 

tersebut. Sebelum itu ada apa-apa, Yang Berhormat-Yang Berhormat? Tidak ada, ya? 

Dijemput.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan [Ketua Pengarah (Lembaga 

Perlesenan Tenaga Atom)]: Terima kasih Tuan Pengerusi. Pada 23 Mei hingga 25 Mei 

2012, satu perwakilan daripada AELB dan juga MOSTI telah dibuat ke Western Australia, 

Perth yang bertujuan seperti berikut. Ada beberapa persoalan yang telah timbul semasa 

Yang Berhormat-Yang Berhormat bertemu dengan orang awam dan beberapa perkara yang 

kami tidak dapat tahu jawapannya, telah kami ajukan kepada beberapa pihak berkuasa 

tempatan di Western Australia. Di antaranya Department of Environment and Conservation, 

Office of the Environment Protection Authority, Department of State Development, 

Department of Mines and Petroleum and Department of Health.  

Kelima-lima authorites ini adalah authority yang menentukan mengenai keselamatan 

di Western Australia. Ada beberapa persoalan umpamanya adakah benar 30 kilometer itu 

ditetapkan bagi industri-industri seperti Lynas. Akan tetapi sebelum itu, saya ingin 

menyatakan kami tidak membuat lawatan ke kilang Lynas malahan kami telah membuat 
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lawatan ke satu makmal yang memberi perkhidmatan penganalisaan kepada Lynas untuk 

menentukan bahawasanya yang di import dari Western Australia ke Malaysia itu adalah 

teranalisa sebelum ia sampai ke sini.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Jadi tempat Lynas tidak pergi? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tidak. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: No, we did not. So, let me go down to 

some of the question that I have put forward for your information, Tuan Pengerusi.  

Firstly, we want to know whether there was any license approve to Lynas 

Corporation by the Government of Western Australia for its project at Mount Weld and also 

at the processing plant near Meenar. In fact, the informers in March 1998, they did give a 

licenses to Ashton Rare Earths Private Limited for their mining activities and for the 

beneficiation at Mount Weld, Laverton and the secondary processing plant at Meenar but 

when in 2003, Lynas Corporation bought the asset from Ashton, they automatically gained 

the authorization and the licenses that are related to this rare earth mining.  

In fact they were given a processing punya plant in Meenar itu, which is located 

about 20 kilometers away from Perth. So, this is confirm, dia punya lesen baru mati in April. 

We also ask is there any reason why the Western Australian Government would not prolong 

their licenses for processing in Meenar?  

■0950 

They said they have not received any applications but certainly if they did, they have 

no problems for a plant like Lynas that was built in Gebeng to be built in Meenar. So, it‟s very 

clear. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Dato‟ you are on what page? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  I am now in page 6.  Lampiran and 

then we did ask about what is the limits of control of ini - we are very happy to note that they 

follow the same regulation. The basic same regulations which is 1 becquerel/gram. Which 

means what is safe for them is safe for us as well. The dose limit to the public is 1 millisievert 

per year and for workers are 20 millisievert per year. 

In addition, they have a total radiation limit, which is about 0.03 mega becquerel, 

which roughly is 30 becquerel/gram. Which means, this is not only thorium and uranium, it 

includes other radiation. So, kalau torium sahaja, 1 becquerel or uranium 1 becquerel tetapi 

kalau considered everything, 30 becquerel per gram. So, it is very similar to what we 

practice here. 

We asked them about the standard of transportation. We asked them, why do you 

not paste labels when you export to Malaysia? Dia kata they are following what is the 
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international standard.  Dia kata you are not following international standard, you are placing 

more regulations today. So, they take note of it but certainly one of dia punya komen, dia 

kata you are confusing the public. So, this is what they said to us Yang Berhormat. 

Tuan Teng Boon Soon: Dato‟ Raja, just now you mentioned about millisievert 

things. So, in comparison, their standard requirements is most stricter than us or less? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: No, in fact for public dose limit and 

radiation dose limit, it is identical. We are not much stricter, they are not less stricter. In fact, 

we share the same standards of limit. 

Puan Hajah Nancy Shukri: Dato‟ can I just ask question? They say that you are 

confusing the public by labeling it, right? That means, it is so risky for not to label it in 

Malaysia, are you going to revise your practice to not label it like what the other countries are 

doing? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: To update you on this Yang Berhormat, 

in fact the AELB has already recommended to the Minister to correct this. In fact, the AG 

Chambers too, has already provided the regulations for the authorization by the Minister but 

certainly this is a political issue that has to be considered by Yang Berhormat, Minister of 

MOSTI and therefore it is now on his table but certainly because of the Lynas issue, I don‟t 

think he will sign the regulations just as yet. Otherwise, it will be seen to be compromising 

Lynas at this point, at this juncture. 

Tuan Teng Boon Soon: So, may I just ask another question? So, it is absolutely 

untrue that Lynas is not allowed to operate in Australia? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: They have been issued a license 

previously to Ashton. They have inherited that license from Ashton and that they have this 

license to process the minerals in Meenar. Then I asked about the landfill waste clarification 

and the waste definition by the Western Australian. How do they classify these radioactive 

wastes? Do they think it is radioactive wastes but I did ask them about do they call it waste, 

do they call it residue or do they call it material? That this terhasil daripada Lynas ini. 

Dia kata it doesn‟t matter if you called it waste, residue or materials. The more 

important aspect is, it is called radioactive waste, radioactive residue. So, they control it, they 

limit it from that point of view. So, it doesn‟t matter to them. So, this is a very important 

aspect of what they do. Akan tetapi when they disposed off it, as though it is like any other 

material. It could be a landfill but provided that it follows their regulation and it should be 

ideally below 1 becquerel per gram but if it is not, then it shouldn‟t be affecting the area, the 

environment for which it is being dumped into. Then they have another act which is called 

the Contaminated Act, legislations for which the residue above background, the operator has 

to ensure that the safety of the environment will be protected and there is no impact. 
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So, they treat it as any other municipal landfill sebenarnya for them. I ask them is 

there any residue that has been processed from overseas but the ore originated from 

Australia and they accepted it back into Australia. Whether this is possible or not.  So, they 

said anything is possible provided that the both Houses of Parliament of the Western 

Australia agree to accept this waste. My next question was, is there an example of such an 

approval? Dia kata, it is fly ash. Fly ash is a by product of burning of Australian coal that this 

fly ash is called because it flies up and it is captured above near the chimney. It is very rich 

in metals, it is used as filler because it is very rich in metals. For concrete, it increases the 

strength of the concrete dan sebagainya. 

They have imported balik this radioactive residue, if you want call it radioactive 

residue, they have imported this residue. So, dia kata, if it is in gravel form, tater pot form, 

concrete structures dan sebagainya, which is below 1 becquerel per gram, they have no 

reason why they shouldn‟t be accepting it because this is already happening...   

Seorang Ahli: [Menyampuk} 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: No, not a problem. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Are you saying that, presently if Lynas want to send it 

back to Australia, dia kena minta special permission from the Houses of Parliament? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: No, only if it is above 1 becquerel per 

gram, but in our law here we have stipulated that any residue, the WLP that is being 

produced will be less than 1 becquerel per gram.  So, if it is less 1 becquerel per gram, dia 

kata, they have no problems because... 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: So, in other words, if theoretically kalau dia hendak 

hantar ke Australia pun boleh? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Boleh. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tidak menyalahi undang-undang Australia? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Boleh, it is not impossible. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tidak menyalahi undang-undang Australia? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tidak menyalahi undang-undang 

Australia. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Kalau ia di bawah 1 becquerel/gram. 

Tuan Teng Boon Soon: And it doesn‟t require Parliamentary approval? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Only if it is above 1 becquerel per gram. 

Tuan Pengerusi: But semasa kes ini timbul, yang ada dibangkitkan Australia tak 

nak terima balik. 
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dia kata, the politicians tends to say 

things which is correct as well. Radioactive waste, if you talk about uranium punya eksport 

and what is coming back is also called radioactive waste. That one they will not terima. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: I think that point answers whether this is - the bigger 

answer to a bigger question is by saying so, the Australians is saying that is not radioactive.  

You can bring it back under 1 becquerel. 

■1000 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact I asked them, besides fly ash tu, 

do you import glazed tile? Dia kata yes and we know they are radioactive. So, they do import 

radioactive punya barang by that standard.  

Then I asked about this 30 kilometers buffer zone which is required, orang kata 

some of the public that spoke to you said that in Australia they require a 30 kilometers buffer 

zone. I did ask them, I give them the example that Laverton is about 30 kilometers from the 

mine for Lynas and then Meenar also is about 18 kilometers far from the nearest dwelling. 

So, dia kata memang tidak ada, there is no such regulation, there is no such requirement. I 

asked them about whether there is by law or municipal requirement dan sebagainya, dia 

kata none whatsoever. Dia kata if there is, then our hospitals which has higher radioactivity, 

higher amounts of radioactive material will have to be placed 30 kilometers away from the 

public and this will not happen. That‟s was the answer they give which is very clear.  

I did ask them whether they because there was amendment and in fact one of the 

public, they amended the license to Lynas, what was the detail of the amendment? 

Sebenarnya amendment itu tidak ada. The amendment was just to change from Ashton to 

the name Lynas dan sebagainya. There is no additional requirement whatsoever. I did ask 

also in the law in the mining laws or related laws specifying how it needs to be returned back 

to where it was mined because someone says that you have to return the residue back to 

the mine in Australia. Dia kata no, none whatsoever. Dia kata you can dispose of it where it 

is safe, doesn‟t mean that it has to go back to where it was mined.  

We did also ask because there is one question asking that when things are being 

imported into Malaysia, they do not conduct analysis and we do not know who conduct the 

analysis dan sebagainya. It was in fact made clear to us that the accredited laboratory is 

accredited by The National Association of Testing Authorities Australia. This is the soul and 

the highest authority that gives accreditation to the analytical laboratory not only in Western 

Australia but the whole of Australia. So, they kata if they hold this accreditation, this is as just 

as good. In fact, dia kata National Association of Testing Authorities also works with SIRIM 

as well as Standard Malaysia. So they are well recognized in APLAC. APLAC is Asia Pacific 

Laboratory Association that recognizes the regional punya areas.  
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That is what we spoke to them but we did also discussed about future cooperation 

between the authorities and they are very pleased to work with us should we require any 

more explanation and clarification. Tuan Pengerusi, I submit for your consideration. Thank 

you.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Dato‟ Raja, did you ask them for their opinion about our 

issue in Lynas, did you ask them? What is their opinion over the issue here? Coffee 

discussion kah?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: They noted the concern of the people. 

They do not have that problem as much in Australia because they are mining country 

sebenarnya. Everything they take out from the soil is radioactive.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: I did. They are quite surprised on how 

Malaysian public is rejecting to this particular problem. But certainly mereka kata, we have a 

lost here and our lost are very similar.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Was there any environmental problem, health problem 

from associated or derived from this facility?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: No, they will not answer that question.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: They will not or they... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: I did not ask that question and I don‟t 

think they will answer that question because they are more involved in the mining industry 

than we are.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Can you be more specific on this with regards to the 

processing plant environmental due to the economic factor..., economic factor, apa itu? Can 

you detail out that? Page 6. Basically the public here, some NGO‟s are claiming that they 

were chased out because of environmental or health problem in Australia but you said here, 

due to economic factor. Kalau boleh spesifik sedikit, what are the economic factors that 

cause Lynas to abandon their intention to set up there?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: They did not elaborate on that but 

certainly they are very well aware of the cost production in Australia and Malaysia. That is 

why, kita tanya whether they have any application to extend the licensekah tidak, dia kata to 

this date yang baru mati ini, April 2012, masih lagi tidak ada application from... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: So the claim that the Lynas Corporation was chased out 

because of the environmental or health problem is not true?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: That is wrong.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Not true?  
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Not true at all. In fact, dia kata should 

Lynas apply for the same license, would you extend it? Dia kata certainly we have no 

problems in extending and they have done that several times.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Including building up the plant? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Yes. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: The Gebeng type plant? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: The Gebeng type plant. In fact, that was 

what they wanted to do anyway.  

Tuan Pengerusi: Okey, ada apa-apa lagi? Kalau tidak ada, kita incorporate this 

laporan.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tuan Pengerusi, I will submit amended 

copy. Cuma ada some spelling mistakes dan sebagainya. The substances do not change 

but certainly we will submit amended copy. Thank you Tuan Pengerusi.  

Tuan Pengerusi: Yang delegasi jumpa ini memang qualified people yang di 

Australia ini?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: They are the authority.  

Tuan Pengerusi: Okey, kita beralih ke agenda kita yang ketiga iaitu perbincangan 

kita mengenai draf Laporan Jawatankuasa Pilihan Khas iaitu laporan yang akan kita 

bentangkan.  

So, draf ini ada di hadapan kita, kita perlu teliti dan kita perlu lihat sama ada ia telah 

merangkumi semua perkara yang patut ada di dalam ini dan dapat memenuhi tujuan dan 

matlamat penubuhan Jawatankuasa kita. Kita boleh bincang macam mana kita hendak buat 

pengisian kepada laporan ini. Sama ada ini bentuknya atau ada format-format yang lain dan 

ini terbuka kepada Ahli-ahli Yang Berhormat untuk memberikan pandangan.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, boleh saya highlightkan ya?  

Tuan Pengerusi: Okey, mungkin Setiausaha boleh first tell macam mana yang 

diambil oleh subcommittee.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Terima kasih Tuan Pengerusi. Terlebih dahulu saya 

ingin merakamkan ribuan terima kasih kepada semua agensi yang telah membantu 

menyediakan draf ini.  

■1010 

Untuk panduan Ahli-ahli Jawatankuasa, apa yang kita sediakan ini adalah mengikut 

tatacara atau pun format bagi jawatankuasa-jawatankuasa yang lepas. Hanya mungkin di 

sini kita perlu membuat perbezaan because hal yang berkaitan dengan pilihan raya itu very 

general tetapi Jawatankuasa Pilihan Khas berkenaan Lynas is merely one project dan dia 

ada pelbagai input daripada pelbagai agensi.   
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Apa yang kita cadangkan this main report satu bentuk yang kita akan panggil 

sebagai DR3 tahun 2012 dan apa-apa dari segi laporan prosiding yang tebal-tebal itu kita 

akan masukkan dalam CD form. Apa-apa yang kita terima daripada semua pendengaran 

awam, daripada pakar-pakar, daripada individu pun dalam CD form. Hanya sekiranya kita 

berpendapat ada perkara yang penting yang boleh terlihat terus dalam laporan, kita 

mencadangkan masuk dalam laporan.   

Seperti Jawatankuasa Pilihan Khas Pilihan Raya pun apa-apa isu yang dibangkitkan 

oleh individu semasa pendengaran awam kita masukkan dalam sebagai satu lampiran.  

Lampiran 1, dalam cadangan kita pun dalam laporan ini pun Lampiran 1 tetapi ini saya 

perlukan kerjasama daripada semua jabatan dan agensi yang mana kita belum lagi dapat 

menyediakan yang terkini. We do not have from all the jabatan dan agensi terhadap 

berkenaan dengan perkara ini. Then, I need kerjasama daripada semua kementerian.   

Tuan Pengerusi, what we have done here first, this one memang kita tidak ada hala 

tuju. Kita based on apa yang kita ada at the moment. Panduan kita hanya ialah Bahagian I 

hanya pengenalan. Pengenalan itu mengandungi of course kita punya TOR and then 

senarai jawatankuasa dan juga pendekatan kerja. Jumlah-jumlah mesyuarat pun kita perlu 

update sekiranya kita ada mesyuarat yang lebih. Terma rujukan kita put apa yang kita telah 

putuskan pada 18 April itu. Pertama, meneliti isu-isu keselamatan, kesihatan alam sekitar 

berkenaan Projek LAMP, meneliti proses dan pelaksanaan prosedur pelesenan.   

Namun, kita rasa di peringkat ini dan juga jawatankuasa ini mungkin jawatankuasa 

kecil itu mungkin tidak sesuai dan tidak relevan berbanding dengan Jawatankuasa Pilihan 

Khas berkenaan dengan pilihan raya. Kita juga, menyebut tentang sesi pendengaran awal 

yang telah kita adakan pada 10, 11 dan 12 Mei. Kita juga menyebut tentang lawatan kerja 

yang telah diadakan pada 10 Mei.  Setelah kita bincangkan bersama-sama, we thought that 

perlu adanya satu pengenalan sedikit tentang projek Lynas. Ini input-input yang kita dapat 

daripada MIDA, daripada MITI, kita telah nyatakan dalam Bahagian II. Sekiranya perkara-

perkara yang kita rasa this are the important or the chronology of events yang kita 

masukkan.   

Then, Bahagian III itu menyebut tentang sesi pendengaran awam dan kita pun 

nyatakan bahawa isu-isu yang dibangkitkan dalam sesi pendengaran awam adalah seperti 

di Lampiran 1. Lampiran 1 tidak disertakan dalam laporan ini tetapi it should be dalam 

bentuk macam ini lah, diasingkan.   

Bahagian IV lawatan kerja.  

Hanya kalau di Bahagian IV  itu kita mencadangkan bahawa dokumen edaran 

semasa taklimat di Lynas itu banyak perkara yang agak pentinglah yang dapat dimanfaatkan 

oleh pihak awam mahupun sesiapa yang membaca laporan. Jadi, cadangan ialah untuk 
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memasukkan di Lampiran 2 itu taklimat daripada Lynas.  Jadi, ini pun hendakkan concern 

daripada Jawatankuasa dan kemudian barulah Bahagian V itu “Pandangan dan Syor” yang 

mana kita bahagikan kepada (a) isu-isu berkenaan dengan pelaburan dan sosioekonomi. 

Perkara-perkara yang di highlight kan... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Datuk, perjumpaan kita dengan expert daripada 

profesor-profesor... [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Tuan Pengerusi: Kita boleh cakap bahawa ia diatur oleh Akademi Sains Malaysia. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Akademi Sains Malaysia.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Because ada dua. Satu ialah tentang kalau Tuan 

Pengerusi lihat ada jadual program, we can be selective as to what we want to incorporate.  

Ini jadual penuh program jawatankuasa. Antara perkara yang kita tidak masukkan at this 

juncture would be yang perjumpaan dengan... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Dengan empat orang expert itu.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, look at number 6 itu. Perjumpaan 

Ahli-ahli Jawatankuasa dengan pakar dalam bidang nadir bumi dari luar negara yang Hotel 

Renaissance itu. If we think that is ada kewajaran, we can... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Nombor 6.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Jadual okey and the, Tuan Pengerusi, there are 

some programmes yang Yang Berhormat-Yang Berhormat sendiri had the opportunity to go.  

So, whether we should also highlight there, we had one yang mana Ahli-ahli juga ada yang 

menghadiri International Symposium on Rare Earths – Rare Earth Industries: Moving 

Malaysia's Green Economy Forward, yang itu ada satu dan juga Intellectual Discourse: 

Green Opportunities in the Rare Earth Industries. Yang ini Yang Berhormat Kulim Bandar 

Baharu attended, kan, yang IDFR?... That is two also yang mana Ahli-ahli kita ada yang 

hadir tetapi saya tidak masukkanlah.   

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Saya punya pandangan Tuan Pengerusi sebab 

perjumpaan dengan empat orang expert itu I think was very good. Kalau pun kita tidak ada 

bukti dari segi dokumentasi apa yang dia orang cakap, but I think it is safe to say that all four 

of them who practically „laughing‟ at us. Akan tetapi saya rasa, untuk menguatkan sebab 

credential empat orang itu quite high.  Satu dari segi expert heavy metal, satu lagi rare earth 

and the other one is radiation...   

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes but what I am trying to say is, in term of the 

exact form, apa yang disebut yang mana apa yang kita hendak kaitkan, hendak justify dalam 

report itu yang kita hendak dapatkan kepastian daripada Ahli-ahli Yang Berhormat...   

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Sebab tidak ada recording masa itu.   

Datuk Roosme binti Hamzah: I did tetapi tengoklah.   
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Beberapa Ahli:  [Menyampuk] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, ada. Yang itu ada. Hanya what do we want.  

Kemudian itu satu lagi dalam report ini, we did highlight antara pakar-pakar yang ada 

memberi pengesahan terhadap certain status of the project for example. Dia pun setuju 

bahawa, this one is not a nuclear project but it is a chemical plant, that sort of thing..., ada 

kita masuk dalam report itu....   

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Setakat ini kita masukkan Alastair seorang, Jepun, 

yang lain itu kita tidak sebut.  I am not sure. Nanti I check.   

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kalau kita hendak sebut pun. Kita sebut kalau..., I 

understand, katalah kita tidak ada bukti yang jelas apa yang dicakapkan, but we were all 

there that day, kita dengar apa yang dicakapkan. Kalau pun tidak secara detail, kita 

mentioned perjumpaan itu.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Just thinking aloud... Encik Zulfazly, Encik Wan 

Kamarul, yang kita hendak print daripada Akademi Sains, kita sempat print tidak?... 

[Bertanya kepada pegawai Urus Setia]  

Dia orang punya result of the International Conference yang Profesor Badrul suruh 

kita semak. Dia punya website, have we able to print it out. Kalau able to print out, print, then 

saya tunjukkan kepada Ahli-ahli Yang Berhormat, whether that can be used as the 

supporting documents kepada report. Ada yang disebut dalam seminar yang international 

conference itu, a part from that lah Yang Berhormat. Mean it is a part from that 

Jawatankuasa punya isu. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Saya hendak tunjuk kepada orang ramai bahawa kita 

ada berjumpa dengan empat orang expert ini. Walaupun apa yang diquote nanti itu dalam 

seminar itu, is fine. Seminar is seminar tetapi saya hendak beritahu bahawa we took the 

trouble including the Pengerusi untuk berjumpa dengan empat orang ini on the site of this 

seminar. Pull them out of the seminar, and say I want to sit down with you, dan kita sudah 

dengar. Kita pun dengar dengan jelas. I think that is a good point.   

Tuan Pengerusi: Tidak, siapa yang kita jumpa itu memang patut dijadikan sebagai 

sebahagian daripada apa yang telah kita lakukan.   

Datuk Roosme binti Hamzah: I am not sure whether... 

Tuan Pengerusi: Whatever that we discuss during that time maybe what they said 

in the presentation itu boleh digunakan untuk dimasukkan sebagai itu, because we just 

cannot take what they said dalam satu conference lain, because we were not there.   

■1020 



JPKLy 4.6.201 12 

 
 

Laporan Prosiding Mesyuarat JK Pilihan Khas Mengenai Projek Lynas / Bil. 4/2012 

Datuk Roosme binti Hamzah: Hanya beberapa Ahli sahajalah, yang beberapa Ahli 

macam Yang Berhormat Simpang Renggam, yang you attended some of the seminars 

itulah. Sekarang ini what tindakan, pandangan.... 

Tuan Teng Boon Soon: I think our meeting with the expert at the different session 

is more relevant because bukan sekadar berjumpa sahaja, also clarification of some issue. 

So, we tonjolkan certain issue for clarification with the expert also at that session.  

Tuan Pengerusi: Okey, tak apa. Kita suruh Datuk habiskan dulu, macam mana 

pendekatan dibuat untuk prepare it, then after that... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Jadi, bermakna, kalau Ahli-ahli Jawatankuasa 

setuju, under pendekatan, mungkin selain daripada sesi pendengaran awam, lawatan itu 

ada juga satu perjumpaan dengan pakar-pakarlah, we add in the details. 

Tuan Teng Boon Soon: Can I also ask whether those controversial issues raised in 

the public hearing should also be highlighted? Adakah kita perlu highlight and also to 

bangkitkan isu-isu? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Right now ialah issues are here in the Lampiran 1.  

Kalau kita tengok the Bahagian II is, “Pengenalan Kepada Lynas”; Bahagian III is, 

“Pendengaran Awam.” So pendengaran awam is whoever came, you can have the list here 

and then isu-isu yang dibangkitkan is here, which I am supposed to get from the ministries 

yang masih belum complete but the laporan prosiding memang adalah, in term of all every 

pendengaran awam pada 10, 11 dan 21 hari bulan semuanya dalam bentuk..., whether if we 

want hardcopy to be attached, we can... 

Tuan Teng Boon Soon: What I‟m trying to say is, out lining because we decide in-

details now.  

Tuan Pengerusi: I think begini. I think if we go back untuk matlamat penubuhan 

Jawatankuasa, Parlimen putuskan Jawatankuasa ini tujuannya meneliti isu-isu yang menjadi 

perhatian pihak awam, so you have to put, you have to..., kena dibutirkan isu-isu mengikut 

kategori and then jawapan - memang sudah ada. So, it is just a question of how do we fit-in 

and then secondly, standard keselamatan projek ini.  

So, macam ekonomi semua itu just sampingan later on, tetapi what are the issues? 

Kita categorize the issues yang dibawa oleh semua pihak and then whether we are satisfied, 

whether the issues yang dibawa itu exhaustivekah tidak, sama ada kita kena buat keputusan 

ini? Ada isu lain yang mungkin dia orang tidak dibangkit. So, whether we want to put it in and 

take the opportunity for this Jawatankuasa Pilihan Khas address ataupun tidak. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Hanya untuk makluman Tuan Pengerusi, what we 

discuss at ministry level is, kita tengok perkara-perkara yang di highlight ataupun menjadi isu 

into pelbagai aspek. Satu (a), isu pelaburan dan sosioekonomi. Contoh satu, isu yang 
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dibangkitkan adalah berkenaan dengan nilai hartanah. So, kita katalah jawatankuasa 

mengambil maklum akan dakwaan daripada beberapa pihak mengenai the costing of Lynas, 

nilai hartanah then apa lagi jawatankuasa mengambil maklum, laporan pasaran hartanah 

and so on. 

Then kita tengok isu yang dibangkitkan, insentif pengecualian cukai. People are 

talking about twelve year‟s pengecualian cukai, what is it and then apa Jawatankuasa 

mengesyorkan?  

Then kita lihat kepada faedah ekonomi. Orang tidak nampak faedah ekonomi tetapi 

Jawatankuasa lihat kepada isu ekonomi yang kita telah termaklum daripada pihak MITI dan 

pihak lain tentang kesan ekonomi kepada projek. Kita lihat kepada masalah orang tanya 

tentang pemilihan LAMP Lynas di Malaysia or Lynas in Australia, pros and cons.  

So you lihat at perkara 4, why is it in Malaysia, why is it not in Australia, number 4. 

Then we look at, why the issue or the pemilihan LAMP di kawasan Gebeng. Why is it in 

Gebeng? Mengapa isu itu menjadi controversial di Gebeng dan kenapa kita boleh then 

decide, or why the justification in Gebeng then kita lihat tentang status-status kelulusan. We 

must understand how is the procedure of meluluskan Lynas ini dalam pelbagai level of 

kelulusan.  

One, they have to understand that it is not near kelulusan of AELB but one, you 

have to get lesen penilaian MIDA, meets or not the requirement of the license. Two, you 

have to see whether it meets pihak berkuasa tempatan punya proses and procedure. What 

are the process, akta apa yang berkaitan, does it meet or not then you have to look at Majlis 

Perbandaran Kuantan punya requirement. Tiga, you have to look at Jabatan Alam Sekitar 

punya requirement the act, the akta, the by laws. Apa yang dipenuhi, dipenuhi atau tidak and 

then we... 

Tuan Pengerusi: Datuk, I think we go on that one-by-one. Jadi maknanya before 

we comes to this, kita memang kena butirkan the issues. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Setiap satu. 

Tuan Pengerusi: Akan tetapi yang dalam lampiran dalam CDkah apa itu, itu kita 

boleh cakap mengikut setiap orang yang datang, dia mungkin berbagai-bagai, dia 

bercampur aduk tetapi kalau katakanlah siapa bangkitkan katalah isu pertama, nilai 

hartanah. Isu yang dibangkitkan oleh katakanlah „A‟, dia bangkit nilai hartanah, that‟s 

number one. Selepas itu kedua, then after that Bahagian V barulah kita beri jawapan kepada 

isu seperti yang Datuk cakap tadi.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Dia akan ada. Saya faham, hanya masalah kita 

when we sit together, issues macam overlapping dan bertindih. Jadi that‟s why kita 

merangkumkan beberapa perkara yang dibangkitkan itu into a few category, then we came 
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about to this style of report. Akan tetapi kalau kita nak re-category then we will have to try, to 

think of apa kategori again, because what happened was every kementerian, dia akan ada 

dalam lampiran, contoh daripada pihak Jabatan Alam Sekitar for instance, mungkin kita 

boleh ambil daripada sinilah. Contoh satu dibangkitkan oleh Kumpulan Warga Emas ini, 

pengurusan residu daripada proses kilang Lynas. So apa dia jabatan punya pandangan, kita 

adalah, that sort of kategorilah. Klasifikasi dan garis dasar di sekitar LAMP, pengawasan 

alam sekitar terhadap LAMP dan industri-industri. Itu yang each ministry dah capture in term 

of the problems. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tuan Pengerusi, saya bersetuju dengan pandangan 

Tuan Pengerusi tadi yang mengatakan bahawa jawatankuasa ini, kita kena tengok dia 

punya term of reference, TOL kita iaitu tentang hal keselamatan.  

Saya tahniah kepada Setiausaha sebab saya tengok ini very comprehensive. Cuma 

kalau boleh saya ingin cadangkan yang nombor (c) page 38 itu yang ada kaitan dengan 

keselamatan itu diawalkan. Tak payahlah rearrange, arrange itu sahaja, (c) itu. Contohnya 

(c), aspek keselamatan LAMP. Kemudian ada pemantauan, page 40, pemantauan kekuatan 

sinaran mengion keradioaktifan. These are security issues, in term of health and security, 

pengurusan sisa LAMP. Bring them forward in your Bahagian V itu, “Pandangan dan Syor-

syor Jawatankuasa”, barulah kita pergi kepada pelaburan dan sosioekonomi...  

Datuk Roosme binti Hamzah: It‟s up to Jawatankuasa. It will go in terms of the 

chronology of events, ministry mana yang beri kelulusan dulu. That we will going into that 

one. 

Tuan Pengerusi: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat terpulang. Ini we were just drafting 

base on our chronology of events. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Correct, correct. 

Datuk Roosme binti Hamzah: And the status-status, kita hendak tengok proses, 

whether it meet the process, meet the standard, so we go one after the other, because even 

for us, kita baru hendak memahamkan the structure and the process. Mana yang kurang, 

mana yang perlu, mana yang perlu dipertegaskan, mana yang perlu diemphasize. If not, apa 

yang kena buat. We did see ada perkara-perkara..., for instance yang mana MPK tak ada 

penyelarasan dengan AELB – contoh, so Jawatankuasa mengesyorkan bahawa, any 

kelulusan yang akan dibuat oleh Majlis Perbandaran Kuantan perlu dapat kelulusan 

daripada AELB. You know, the sort of procedure we went very detail because Jawatankuasa 

is supposed to look at the process, procedure and understand each and every process and 

procedure. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: You gone by time, timeline. 
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Datuk Roosme binti Hamzah: Yes, timeline and also in term of any missing link for 

the Jawatankuasa to understand procedure per se, because the issue is, the procedure and 

process, it meets according to the law or not, apart from upper issues. So, the main issue 

kita boleh setakat categorizing it. There is not much problem but untuk satu isu diresolve one 

way, ada sedikit problem. That is why we saw dia punya isu itu memang ada yang terdapat 

pertindihan, kalau hendak dibagikan syor secara keseluruhan. I mean that is what… 

■1030 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: That is why you go by timeline lah.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes and also... 

 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Maknanya agensi yang paling awal adalah MITI... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Oleh sebab ini adalah satu pelaburan strategik 

kepada negara. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes, basic... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Then ia ikut proses. Okeylah, I think it makes sense 

also. Cuma… 

Datuk Roosme binti Hamzah: So that to understand because at the moment kita – 

I mean at this juncture, to be proper, we have to understand the whole process because now 

where is Lynas for example? It is at TOL process. TOL will not be given yet until and unless, 

for example, apa benda dia meet JAS requirement, AELB requirement, MPK requirement, 

that is the status of the process. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Akan tetapi Datuk, saya hendak tanya sedikit ya, 

page 15. Kalau kita gunakan timeline pun tetapi saya rasa nilai hartanah ini, page 15, A(1).  

All you need is... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Sorry, back to defer. Not only timeline. Timeline is 

procedure. Process, procedure we went timeline but in terms of nilai hartanah itu, kita look at 

apa yang..., we look at „A‟, isu pelaburan dan sosioekonomi. Apa yang ada bawah pelaburan 

dan sosioekonomi, we saw maybe ada matters pertaining to nilai hartanah yang 

dibangkitkan. Insentif pengecualian cukai. Back to defer, yang timeline is on the process and 

prosedur kelulusan and then pemilihan operasi because of the questioning why not in 

Australia, kita reply and then why is in Gebeng. Kita reply, mana yang kita nampak as isu 

bawah pelaburan dan sosioekonomi.   

Then bila kita lihat „B‟, proses dan kelulusan pelesenan, itu kita went to timeline in 

terms of apa kelulusan-kelulusan yang perlu ada, yang MIDA punya, yang MITI punya, 

Majlis Perbandaran punya, Jabatan Alam Sekitar punya, DIA, EIA, that sort of things. We 
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went detail because Jawatankuasa is supposed to look and understand the standard and 

also procedure according to the law, what is the requirement of the law. Yang itulah.   

Then barulah kita lihat kepada aspek (c), keselamatan. Apa yang kita hendak 

tengok? Klasifikasi dia, orang kata dia kilang nuklear, what is the actual situation right now? 

Apa justification yang kita dapat daripada itulah. Macam Encik Alastair Neill, yang pakar itu 

and then what does the IAEA expert cakap, that sort of things yang kita insert di dalam itu. 

We also have lain-lain tajuk yang... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Tuan Pengerusi, saya ingat daripada laporan ini, isu 

yang 1, 2, 3 ini boleh ke belakang. Kita start dengan 4t.  

Then ia lebih make sense. Kenapa start, kenapa kita tidak pilih Australia? Yang isu 

nilai harta tanah dan insentif pengecualian cukai dan faedah ekonomi ini ke belakang boleh.  

We start of with 4 ini.   

Tuan Pengerusi: Begini, kita punya tujuan dan tanggungjawab ialah dari segi 

mengenal pasti isu. So, based on the pandangan dan syor-syor yang dikemukakan oleh 

Jawatankuasa, kita boleh pecahkan isu ini kepada empat kategori yang besar. Pertamanya, 

isu yang ada hubung kait dengan soal pelaburan dan sosioekonomi. Kalau lihat pada apa 

yang digariskan di sini.  

Okey, „A‟ – pelaburan dan sosioekonomi and all those things under there. 

Kedua ialah „B‟ – proses kelulusan dan pelesenan. Which is isu kedua yang 

dibangkitkan oleh semua yang telah berjumpa dengan kita.  

Ketiga ialah „C‟ – soal isu aspek keselamatan kilang sendiri, LAMP.  

Dan keempatnya ialah „D‟ – iaitu soal penguatkuasaan.  

Do you think that there are other issues yang hari itu dibangkitkan, yang kita tidak... 

yang besar. Soal kesihatan macam mana?   

Datuk Roosme binti Hamzah: Semua sudah kita masuk dalam ini. Kita sudah 

masuk di bawah pemantauan. Kalau Tuan Pengerusi lihat pada tajuk pemantauan kualiti 

alam sekitar dan pemantauan kesihatan awam, dekat situlah ada isu-isu on kesihatan. 

Tuan Pengerusi: Untuk aspek keselamatan. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Kesihatan, sorry, khas berkenaan dengan 

kesihatan. Itu di bawah pemantauan kesihatan.  

Tuan Pengerusi: Ada lagi atau tidak isu pokok dari segi fobia masyarakat. Where 

do you want to put it?   

Datuk Roosme binti Hamzah: Fobia masyarakat, kita sudah bawa dalam saluran 

komunikasi dan penyebaran maklumat. 

Tuan Pengerusi: But that is not... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, ya, kita mengambil kira.... 
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Puan Hajah Nancy Shukri: Fobia masyarakat that include keselamatan, Tuan 

Pengerusi. Implikasi dari segi the setting of the plant there. Dari keseluruhan environment 

punya, how it affects the environment because that is something that they always 

mentioned.... [Disampuk] The waste management because if you talk about the fobia 

masyarakat, we are not just talking about kesihatan. They also talk about economy. The 

harta kononnya... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Kalau... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Susut nilai harta, the price, the property tidak terjual 

which is also been answered but I think under “fobia komuniti” is a catchy topic, that we will 

bahagi-bahagi kategori, another small categories, Tuan Pengerusi. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, just to answer that, whether kita 

hendak readjust itu, kita juga lihat bahawa kalau kita tengok pada muka surat 43, 

pengurusan pepejal sisa LAMP. Dalam itu the explanation what is the sisa all about, and 

then apa Jawatankuasa hendak syor pun satu..., but then, at the end of the day, memang 

kita menyebutkan tentang what should be informed to the general public, so that they 

understand what is the residue all about. So that the public would realize that it is not satu 

perkara yang... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ya, I think aspek keselamatan LAMP, kita boleh tukar 

sedikit ayat itu. Page 38, seksyen C itu, aspek keselamatan, untuk incorporate apa Yang 

Berhormat Puan Hajah Nancy dan Yang Berhormat Dato‟ Zulkifli kata tadi. Mungkin kita 

boleh kata dalam that this bahagian, aspek keselamatan dan kebimbangan awam. Jadi, ia 

merangkumi klasifikasi kilang, kemudian masuk page yang tadi, pengurusan sisa LAMP, 

pemantauan kualiti alam sekitar. All this are concerned pemantauan kesihatan awam. So, 

yang „C‟ itu diubah sedikit ayatnya, masukkan kebimbangan awam itu sebagai sebahagian 

daripada tajuk „C‟ itu. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Aspek keselamatan LAMP dan kebimbangan awam. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Something like that, then it incorporate the sisa and 

then kebimbangan awam tentang keselamatan radiasi, semua ada dalam ini, bukan? 

Tuan Pengerusi: Ini saya minta input juga daripada semua yang berada dalam 

Mesyuarat. We have to be very exhaustive, sama ada semua perkara yang sudah 

dibangkitkan, yang menjadi isu, adakah cukup kita kategorikan kepada lima perkara ini? 

Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi... 

Tuan Pengerusi: Soal pelaburan dan sosioekonomi, penguatkuasaan, saluran 

komunikasi dan semua itu, is it enough? 

Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, lanjutan daripada apa yang dikatakan 

oleh Yang Berhormat Kota Belud tadi, I think apa yang rakyat hendak lihat ialah macam 
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mana kita tackle kebimbangan awam ini. I think that one because we also talk about 

kesihatan but yang kesihatan dan yang lain kita masuk ini, all those they are getting, they 

are very formal in nature. Formal in the sense we explaining dari segi alam sekitar. Akan 

tetapi it is good to answer yang kebimbangan awam as a big topic then we answer apa yang 

menjadi isu among the kebimbangan awam because it directs to what they have been 

addressing all these while.   

Yang lain itu memang kita sentuh. Isu-isu lain yang kita sentuh daripada kesihatan, 

ekonomi. The people not really bothered about that. Our target group now is the people who 

are nearby, who have been talking, in a way being harassed in the sense by the people who 

are trying to convince them that this is not a good project for them. It‟s very risky. So, kita 

kena project the image that with these there is nothing they have to bimbang anymore. At 

the end of the day we said that this is just political gimmick for the other side, who are trying 

to influence the public not to support the project.   

■1040 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, just whether it could be agree upon 

ataupun boleh dibincang seterusnya. Kita sudah ada satu topic on sesi pendengaran awam. 

So, adakah kita hendak dalam topik itu bawah sesi pendengaran awam itu, you want to have 

a list of the issues by, I mean, of course kita sudah ada list orang yang datang, hanya ia 

tidak terzahir dalam report ini because kita kata isu-isu yang dibangkitkan dalam sesi 

pendengaran awam is in this lampiran, which is segala macamlah. 

Tuan Pengerusi: Maknanya verbatimlah. You akan recordkan semua benda yang... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Verbatim memang ada. 

Tuan Pengerusi: ...Dalam laporan itu? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Kita memang ada verbatim yang kita hendak 

edarkan, sama ada kita hendakkan hardcopy boleh. Hendak Cdkan, boleh...   

Tuan Pengerusi: Okey, that one memang ada. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Memang ada. 

Tuan Pengerusi: Yang lampiran ini... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Lampiran ini ia bentuk macam ini. 

Tuan Pengerusi: Bermakna, you menjawab specifically each... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ia akan ada segala perkara yang dibangkitkan oleh 

orang-orang yang datang berdasarkan kepada kementerian-kementerian. Issues yang 

dibangkitkan oleh orang-oranglah. 

Tuan Pengerusi: So, maknanya dalam lampiran itu akan dikemukakan jawapan 

oleh kementerian agensi terhadap perkara itu? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes. 
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Tuan Pengerusi: Then it‟s okey, kita sudah ada. 

Datuk Roosme binti Hamzah: What I‟m trying to say is, itu segala macam, orang 

ini bangkit apa, orang ini bangkit apa. Akan tetapi I haven‟t got from the ministry proper.  

What if we want to highlight the issues, then kita boleh bubuh nombor empat. Isu-isu yang 

utama ialah satu, 4.1, 4.2... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Rakyat akan baca ayat semua ini.  They want to know 

simple things yang mana dibangkitkan di dalam pendengaran awam. Kita tengok 

pendengaran awam itu, isu ia banyak bertindih, banyak duplicate. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: So, kalau boleh kita outline isu yang dibangkitkan itu, 

siapa yang bangkitkan?  Ini jawapan dia. Ada satu bahagian yang menjawab isu-isu itu.  

Maknanya, isu tentang hartanah, siapa yang bangkitkan, ini jawapan dia.  Ini persepsi yang 

cuba diberi, orang sudah jual lelong apa semua. Akan tetapi apabila kita tanya bukti, tidak 

ada bukti. Sedangkan ada orang yang datang bawa bukti, tidak ada.  

So, saya ingat kalau boleh kita buat satu bahagian itu, isu-isu yang dibangkitkan, (a) 

siapa yang bangkitkan, ada tidak bukti? Apa komen, apa jawapan kita, concern dia. Kedua, 

kita biasanya tengok from the judgment angle. The most important component of a judgment 

is the assessment of demeanor. Saya tidak nampak dalam ini. 

Isu itu saya cadangkan ada satu bahagian menjawab isu-isu itu.  Saya ingat ada 

lima, enam sahaja isu itu.  Waste management, hartanah, air. 

Tuan Pengerusi: Sambungan daripada itu, based on the lampiran itu kita setuju. 

Then after that, bahagian lima ini, pandangan, syor dan jawapan. Maknanya, incorporate.  

Bukan maknanya just general. You incorporate the answer dalam ini juga. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Dalam ini juga. 

Datuk Roosme binti Hamzah:  Maksudnya, memanglah. What we did was general. 

Jawatankuasa mengambil maklum dakwaan. Mungkin dekat sini we were..., because 

dakwaan ini is not only apa yang dibangkitkan oleh Jawatankuasa Pilihan Khas semasa sesi 

pendengaran awam.  

Jawatankuasa akan mengambil maklum dakwaan daripada pelbagai pihak yang 

menyatakan bahawa pembinaan projek Lynas ini telah memberi kesan terhadap nilai 

hartanah. Di situ mungkin kita kena highlight di situ siapa yang bangkitkan. Is that Yang 

Berhormat, what you want? 

Tuan Pengerusi: Because there was a developer yang memang bangkitkan itu. 

Datuk Roosme binti Hamzah: I know, sebab itu kita masuk di sini pula. 

“Jawatankuasa mengambil maklum laporan pasaran hartanah yang diterbitkan oleh 

jabatan...” This one yang telah dikemukakan oleh... 
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Tuan Pengerusi: Ini kita sedang bincang supaya kita dapat siapkan laporan ini. Itu 

sebab kita sedang melalui proses ini. Itu cadangan saya. Kalau kita gabungkan apa yang 

mereka bangkitkan dengan pandangan, syor dan jawapan. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Bahagian V ini I think it‟s okey, untuk kita ambil jalan tengah, Bahagian V ini fine. Ia ikut 

menggunakan sistem isu. Apa yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat Kulim Bandar 

Baharu, mungkin kita akan masukkan satu bahagian lagi, Bahagian VI, kah?  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang ini macam satu FAQs, answers to FAQs - 

frequently asked questions. Ia mungkin akan mengulangi balik apa yang dikatakan di sini.  

Akan tetapi bab itu, that section will be - itu yang akan menarik perhatian ramai pihak. Dia 

tidak akan baca semua ini. Dia kata benarkah radiasi ini memudaratkan? Benarkah nilai 

tanah di Kuantan... 

Datuk Roosme binti Hamzah: So, right now if all Members, kita ini sudah faham 

proses, procedure and satisfied with that process, then we can have a conclusion of the 

problem. Perkara dibangkitkan yang ini, okey Jawatankuasa berpendapat, ya, its okey. 

Kalau itu, then it‟s alright. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Itu satu, lepas itu saya cadangkan, you mesti ada satu 

report berkaitan dengan demeanor. Demeanor mereka, kita tengok macam masa prosiding 

pendengaran awam. Apabila kita tanya soalan, melenting. Apabila kita tanya soalan, dia jadi 

melenting, marah. Benda-benda ini semua, demeanor, it‟s very important. Contoh, macam 

Boon Tat, sudah siap dengan press statement yang kata dia akan walk out. All these are 

demeanor.  

Jawapan Profesor Pakar Kesihatan itu yang kata, you give me a piece of land 

beside Lynas, I build a house, I use the thorium 10 times for landscaping. And I use the 

water for swimming pool. Benda macam itu. 

Tuan Pengerusi: Kita tidak boleh letak standard Jawatankuasa ini macam court of 

law Yang Berhormat. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: I know, but demeanor is very important. This is political 

issue Tuan Pengerusi. 

Tuan Teng Boon Soon: I feel the Committee still have to maintain neutrality. We 

don‟t want to give the impression that we are aiming at any party. For example, public 

concern. I think our main target is dealing with public concern.  You talk about public phobia 

and then maybe we have to talk something about the process, the weakness of current 

process, licensing. Things like that and also the lacking of mediation thing, process as what 

has been raise by one MIT Professor..., about mediation to solve the problem, things like 
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that. I think the stand and image of neutrality is very important.  We don‟t want to be seen as 

being biased to government and whatsoever, that kind of thing. 

■1050 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tuan Pengerusi, pada pandangan saya, saya ambil 

jalan tengahlah. I understand apa Yang Berhormat Tebrau cakap tetapi I also understand 

what Yang Berhormat Kulim Bandar Baharu kata. Contohnya ya, persoalan yang sekarang 

berlegar di kepala rakyat ialah kalau benda ini betul selamat why don‟t you do it at your own 

backyard kan? Everybody heard that dan kalau dalam Facebook saya, dalam Twitter itu 

sahajalah you know. Kalau betul ini bawa pergi Kota Belud dia kata but it is very interesting 

that point yang Yang Berhormat Zul kata bahawa ada seorang doktor yang mengatakan why 

not give it to me, you know give me a land 10,000 over, 10,000 berapa ekar itu, lepas itu 

10,000 tan torium.  

 I think we have to include that without compromising our in neutrality. It can be in a 

form of FAQs you know. It can be in a form of something else but I think that a very straight 

forward point... 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Dia kita boleh buat dalam bentuk observation, bukan? 

Jawatankuasa note with interest the point raised by, mention his name, his status. That 

German punya expert he said so, “You give me a piece of land, I built my house beside 

Lynas...” 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: So it can be a soalan FAQ itu, dalam erti katalah... 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: It is a question of wording. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Kenapa kilang ini tidak dibuat di tempat lain? You 

know, tidak dibuat di tempat, you know the word. Then I think you are right. Then we quote 

salah seorang Jawatankuasa mengambil maklum salah seorang saksi yang datang 

berkata,”Okey dia sanggup.” 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: This saksi is no joker you know. 

 Tuan Teng Boon Soon: It is a quotation. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Just quote what he said. 

 Tuan Teng Boon Soon: Is quotation. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: And then comment... 

 Tuan Teng Boon Soon: Quotation okey. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Kita tidak payah buat yang itulah. 

Tuan Teng Boon Soon: Do not comment. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Do not comment. 

 Tuan Teng Boon Soon: We do not want to comment. Just quotation okey. 
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 Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, are we going to have verbatim 

record... 

 Datuk Roosme Hamzah: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

 Puan Hajah Nancy Shukri: Ini yang kita punya inquiry itukan. 

 Datuk Roosme Hamzah: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] Kuning, 

segala kuning itu and also yang latest kita. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Kita ada yang di sini. 

Datuk Roosme Hamzah: Okey yang mana yang kita tidak ada kita boleh bagi 

sebab masa meeting dengan... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Kita ada yang kementerian punya. 

 Datuk Roosme Hamzah: Sorry? 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Kementerian punya. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Sudah bagi itu. 

 Datuk Roosme Hamzah: Sudah, sudah, sudah. Masa kita mesyuarat dengan 

kementerian, we have already edarkan bagi memudahkan mereka memasukkan dalam the 

report. Ambillah. 

 [Berbincang sesama sendiri tanpa menggunakan pembesar suara] 

 Tuan Pengerusi: Dia ada dualah. Satu yang itu. Satu lagi kalau kita hendak buat 

observation ialah tindakan “Safe Lynas” itu yang mohon daripada kita untuk mendapat 

protection dan dia tahu jawapannya memang Jawatankuasa ini tidak boleh hendak beri dan 

dia sudah siapkan dengan itu. Then we can put our observation... [Disampuk] 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Remark. Kita buat remark. 

Tuan Pengerusi: Remark. Maknanya some of the, what they exploit. Something like 

that, just like that. Our regret that day itu. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

...Soalannya macam contohnya ya. Soalannya, benarkah Jawatankuasa Khas ini tidak boleh 

memberi imuniti kepada ini? Then cakaplah dalam itu, observation itu. Kita cuma maklum 

apa yang berlaku but we do not comment, I agree. Kalau kita komen sahaja we look like... 

We are not melaporkan sahaja. 

 Tuan Pengerusi: So okey kita tahu... 

 Datuk Roosme Hamzah: Saya hendak maklumlah all draf-draf kasar ini telah ada 

then kalau yang mana Yang Berhormat belum dapat we will reprint out again. Kita ada yang 

semua prosiding yang telah kita buat. 

 Tuan Pengerusi: Okey kita tahu bahawa kita perlu kepada lampiran 2 ini. Bukan 

lampiran, lampiran yang memasukkan semua isu yang dibangkit dengan jawapan daripada 

agensi.  Agensi semua bila boleh siap? 
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 Datuk Roosme Hamzah: Itu saya kena dapatkan. 

 Tuan Pengerusi: That one akan dimasukkan, that one. Number two yang perlu 

diberi perhatian ialah jawapan daripada agensi itu make sure selari dengan pandangan syor 

dan rumusan. Cannot be bertentangan. Jangan nanti dekat jawapan daripada syor dengan 

apa yang dekat sini berbeza-beza. 

 Datuk Roosme Hamzah: That‟s why sekarang ini kita hendak tengok jugalah kalau 

kita ada opportunity kita bagi pada ahli-ahli untuk melihat jugalah because at the moment 

yang saya ada ini... 

 Tuan Pengerusi: Berapa agensi lagi belum?  

 Datuk Roosme Hamzah: Jabatan Alam Sekitar sudah ada. Siapa yang.. 

 Tuan Pengerusi: Makna banyak agensi lagilah belum. 

 Datuk Roosme Hamzah: Banyak lagilah yang belum. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Saya hendak tanya sedikitlah Setiausaha. 

 Datuk Roosme Hamzah: Ya. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Dalam pandangan dan syor-syor Jawatankuasa, 

kalau kita dalam PAC dahulu, dalam Mesyuarat PAC kita, setiap seksyen itu kita ada... 

 Oh! Contoh ya, saya bagi contoh. Dalam nilai hartanah ini okey, ada dua paragraph 

page 15 itu, kita kata, kita mengambil maklum dakwaan. Kemudian kita ambil maklum 

laporan pasaran hartanah. Apakah kita tidak boleh buat keputusan - Jawatankuasa ini 

membuat keputusan bahawa tidak ada kesan kepada nilai hartanah?... 

 Datuk Roosme Hamzah: Itu terpulang pada Jawatankuasa because this one is 

Jawatankuasa punya pandangan. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Macam jawatankuasa yang lain macam mana Yang 

Berhormat? 

  

 Datuk Roosme Hamzah: Jawatankuasa macam Suruhanjaya Pilihan Raya ini is 

very clear, we have 22 syor and we divided the syor kalau perkara itu tidak dapat 

consensus, buat Belah Bahagian. So there is clear 22 perkara yang hendak dibawa untuk 

diterima. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Okey this one is quite straight forward, nilai hartanah. 

 Datuk Roosme Hamzah: Kita hendak tengok berapa. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Kita sudah dengar dan kita dapati tidak ada bukti 

yang menunjukkan bahawa harga tanah dan real property di Kuantan atau kawasan 

berdekatan di situ jatuh. 

 Datuk Roosme Hamzah: Yang Berhormat that one is based on a report given by 

seorang yang hari itu, itukan that came from that person. And what we are trying to get here 
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is I am getting the ministry to get us the Laporan Pasaran Hartanah 2011. Sama ada sudah 

dapatkah tidak MITI ya, kita minta MITI tengah hendak analyzed whether ada justification 

tidak?  

Yang Berhormat Dato‟ Sri, hanya what we are saying that, anything mentioned by a 

person has to be substantiated with a macam secondary documentlah. So that is why dalam 

ini, kita pun hendak tengok, ada tidak Laporan Pasaran Hartanah 2011 yang diterbitkan oleh 

Jabatan Penilaian Hartanah. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Kenapa Yang Berhormat Datuk kata tidak ada bukti yang menyokong? 

 Datuk Roosme Hamzah: Orang itu dakwaan, they were, dakwaan. People are 

saying, okey bahawa nilai hartanah, but they do not have the supporting document to say 

that memang ada telah memberi kesan yang negatif kepada..., “Jawatankuasa mengambil 

maklum akan dakwaan terhadap beberapa pihak menyatakan bahawa pembinaan Lynas 

telah memberi kesan terhadap nilai hartanah di sekitar Gebeng....” Ini yang nilai hartanah 

yang menurun itu this what we mean. So there is no nilai yang menurun itu... 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Datuk tidak sebut tentang komen-komen itu. 

 Datuk Roosme Hamzah: Inilah the 1.2 yang kita hendak katakan bahawa, 

Jawatankuasa mengambil maklum daripada Laporan Pasaran Hartanah yang ini kita hendak 

substantiate apa yang disebutkan oleh wakil daripada itulah... [Disampuk] Depending kalau 

Jawatankuasa. All is depending on Jawatankuasa punya syor. This one is draft. What do 

you want? This one we want Members to get. This is what we give you the draft sebagai 

satu saluran tetapi apa yang Jawatankuasa hendak, so we can just incorporate accordingly. 

Yes, Jawatankuasa macam Suruhanjaya Pilihan Raya. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

 Tuan Pengerusi: Kita kena ingat, kita ini bergerak dalam masa yang terhad. 

 Datuk Roosme Hamzah: Yes. 

 Tuan Pengerusi: Kita mengambil laporan orang yang sudah datang. Okey orang 

yang datang menunjukkan pada kita dan kemudian perkara yang paling terbaik the most 

effective for us is to bersandarkan kepada laporan kerajaan penilaian dan perkhidmatan so 

that all we can do. Okey kalau ada yang sesiapa yang hendak pertikai maknanya dia 

mempertikaikan laporan daripada Jabatan Penilaian dan Perkhidmatan Harta. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Sudah dapat sudah laporan itu? 

 Datuk Roosme Hamzah: Macam mana Dato‟, sorry? 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]

 Datuk Roosme Hamzah: That‟s why I asked dia orang ini, MITI. Tolong sekejap. 
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 Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

 Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tidak ada Yang Berhormat. We are now getting 

information... 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Betul tidak? Senang jawapannya, betul tidak apa yang 

penilai itu datang itu hari laporan itu? 

 Datuk Roosme Hamzah: Itu yang kita hendak check. 

 Mastura binti Ahmad Mustafa: Because dia bukan satu laporan sahaja, ia series 

of laporan... 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: So your own opinion... 

 Mastura binti Ahmad Mustafa: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 
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 Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat, what we did not masuk pada hari 

itu ialah that one is seorang individu membuat – that is why I said whatever, it must be 

supported with actual secondary data yang can suit. 

Tuan Pengerusi: [Menyampuk]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Alright, sorry, sorry.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kita cuma hendak tahu dia punya... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Betulkah tidak.. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Itulah yang... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: That is my question, I told everybody dalam 

mesyuarat ini, kita whatever yang diberi must be substantiated… 

Seorang Ahli: [Menyampuk] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes, that is what I mean.  

Tuan Pengerusi: Okey, kita memang akan pergi one-by-one, para-by-para, point-

by-point tetapi let go to the bigger itu dahulu. Pertamanya, adakah cukup lima ini... 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Sudah tambah satu tadi itu, FAQ.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: FAQ. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Soalan-soalan lazim itu. 

Datuk Roosme binti Hamzah: That is why Yang Berhormat... 

Tuan Pengerusi: Itu last part. Yang isu ini, kita pecahkan kepada lima perkara 

pokok. Is that enough ataupun ada atau tidak kita tertinggal? Maybe Committee can – 

Datuk, Jawatankuasa lain ada tidak kita tertinggal apa-apa? We cannot miss anything. Soal 

penguatkuasaan, keselamatan tadi based on amendment by Yang Berhormat Kota Belud, 

kelulusan dan pelesenan... 
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Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada, that is why kita memerlukan satu taklimat hari 

ini, so that kita boleh masukkan di bawah satu... 

Tuan Pengerusi: Kedudukan... 

Datuk Roosme binti Hamzah: ...Kedudukan di bawah AELB tentang penjelasan 

daripada... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, where do we insert laporan Dato‟ Raja 

tadi? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Dato‟ Raja, at this juncture... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Because that one also answers the kebimbangan 

awam, bukan? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, just for YB punya concern, kita 

buat di bawah 4.7, “Jawatankuasa mengambil maklum isu-isu yang telah diberi penjelasan 

oleh pihak berkuasa Australia adalah seperti berikut”. Inilah yang jarak 30 kilometer, tiada 

keperluan residu, pemulangan residu, kepekatan, all is there and then kita tengok, lihat 

laporan terperinci lampiran tiga, we thought of inserting that laporan daripada Dato Raja 

dalam main report ini so that people can see the content lah, now is at 4.7 which is actually 

on the issue of pemilihan LAMP di Malaysia dan bukan di Australia. 

Tuan Pengerusi: Okey-okey, cukup ya lima. So kalau rasanya around the way 

after..., actually yang boleh membantu kita kalau kita dapat lihat the issues. Masalahnya that 

issues banyak tidak siap. Apa isu yang...  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: ...Pelaburan sosioekonomi, I think .. 

Tuan Pengerusi: No, we talk about the big itu. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ya lah. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tidak apa, kita ambil. Mana yang penting kita bawa 

ke hadapan. 

Tuan Pengerusi: Okay. Then daripada lima yang menjadi perkara yang menjawab 

isu, tiga sebenarnya adalah mengenai keselamatan. Satu penguatkuasaan, kedua 

keselamatan projek itu sendiri, ketiga kelulusan dan pelesenan. Is the three enough untuk 

kita menjawab keselamatan? I‟m looking at the...  

Seorang Ahli: Apa tadi? 

Tuan Pengerusi: Kita ada lima perkara pokok yang kita jawab, yang kita 

categorized kan sebagai isu yang dibangkitkan. Daripada lima itu, tiga adalah yang 

berkaitan dengan keselamatan, sebab our focus is on keselamatan. Pertama 

penguatkuasaan, kedua keselamatan projek itu sendiri dan kebimbangan orang ramai, 

ketiga kelulusan dan pelesenan. Is this three enough menjawab tentang keselamatan? 
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Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, kebimbangan awam itu you masukkan 

under keselamatan ya?  

Tuan Pengerusi: Ia masuk di bawah keselamatan... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Why not we have it as one... 

Tuan Pengerusi: Separate?  

Puan Hajah Nancy Shukri: Separate ini because it is covers special issue. 

Tuan Pengerusi: So menjadi nombor 6? 

Puan Hajah Nancy Shukri: Even though we have already, as we said we might 

duplicate tetapi dia specific in term of issue, kebimbangan awam – is like a conclusion to the 

overall apa nama… 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Itu yang saya sebutkan tadi itu, kita mesti address the 

issue. Yang ini laporan betullah itu kita terima... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Let it be a big topic by itself to show that... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Address the issues... 

Puan Hajah Nancy Shukri: ...We are concern about ... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...Concern raised by the public. Isu waste, isu air itu, isu 

kesihatan and then isu macam kalau berlaku disaster, letupankah apa, what will happen? All 

these tidak ada. This is very important. Dia touch-up, dia selit sini, selit situ... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, ya. Ia mungkin ada berdasarkan... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Ia mesti ada khusus... 

Tuan Pengerusi: Itu rumusanlah... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Menyampuk]  

Tuan Pengerusi: My rumusan nombor 6, dalam ”Pandangan dan Syor 

Jawatankuasa” nombor 6, maknanya kita rumuskan kebimbangan awam apa dia... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: We address the concern, the issue. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, I‟m just, whether ada atau tidak will 

incorporate yang perkara itu sekiranya macam di bawah sesi pendengaran awam itu, kan 

tiga kita ada isu-isu dibangkitkan dalam sesi pendengaran awam, empat kita list kan isu-isu 

yang menjadi kebimbangan pihak awam satu, 4.1 apa, 4.2 apa, 4.3 apa, 4.4 apa, list sahaja. 

Tuan Pengerusi: Okey. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Bawah-bawah sesi pendengaran awam... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Mr. Chairman, I still see that you know. We have to give 

priority kebimbangan awam itu, so that people know that we are very concern. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: We address the issues. 
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Puan Hajah Nancy Shukri: We address the issues. So pendengaran awam pun 

you can put under that, but the “Kebimbangan Awam” is a big topic to show the people that... 

Yes, we are really concern about the issues. 

Datuk Roosme binti Hamzah: So bermakna kata Yang Berhormat semua agree, 

sebelum kita mengadakan satu syor dan pandangan daripada Jawatankuasa, kita hendak 

satu lagi bahagian katakanlah sebelum 5 ini, katalah 4.1 ini mungkin 4 sebelum lawatan ini, 

4(a) for instancelah sebelum 5 itu kita kena adjust, apa tajuk? Perkara yang menjadi 

kebimbangan awam? 

Tuan Pengerusi: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Seorang Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Tuan Pengerusi: Before bahagian lima. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada tidak Yang Berhormat hendakkan satu chapter, 

satu chapter.. 

Tuan Pengerusi: Chapter by itself. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Chapter by itself okey, sebelum 5, pandangan dan 

syor tentang perkara-perkara yang menjadi... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kebimbangan. 

Datuk Roosme binti Hamzah: ...Kebimbangan awam, the main topics okay. So 

general kita buatlah daripada pendengaran awam, isu sekian-sekian adalah apa. 

Tuan Pengerusi: Bolehlah. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Satu di bawah 4(a) ini... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: We cannot answer, because Yang Berhormat, at the 

moment... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Cuma kita listed kebimbangan sahaja. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya lah. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: ...Ataupun dengan jawapan... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Because Yang Berhormat, kalau Yang Berhormat 

hendakkan jawapan, then you must be confident that you know all the process and 

procedure sebelum syor itu. Because at the end of the day, there will be an answer at the 

back, kan whether kita menjawab kepada perkara-perkara yang dibangkitkan sebagai 

kebimbangan awam. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kita punya... 

Puan Hajah Nancy Shukri: That is why... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kita punya point ini Tuan Pengerusi, you know my 

friends, kita politician kita faham ini. Ini sebenarnya nanti akan dibaca oleh expert atau orang 
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yang ada masa. Kebanyakan orang awam akan straight away tengok pada FAQ, bahagian 

tadi itu, tetapi jika kita hanya menyenaraikan soalan kemudian dia kena juga mencari... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Jawapan di belakang. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: ...Then it is a waste, not effective. I think kita kena 

menjawab juga tetapi tidaklah sedetail apa yang ada di sini kerana mereka boleh refer 

balik... 

Datuk Roosme binti Hamzah: So jawab itu bukan sudah kira macam quite 

conclusive as to what Jawatankuasa... 

Tuan Teng Boon Soon: It just in a form of quotation, in a form of quoting certain 

comment from the expert, the fact, the actual, the independent fact, that is why we present 

the fact below that, and then for them to consume and think about it. 

Puan Hajah Nancy Shukri: And that can also be supported by Dato‟ Raja punya 

finding in Australia because those are answering the question of the FAQ tadi. 

Datuk Roosme binti Hamzah: That‟s why I said sometimes we can have 

duplication, in term of the syor... 

Tuan Teng Boon Soon: It doesn‟t matter because it has a purpose of answering 

doubt from the public, I think it is good. Apart from listening the question, the issue, their 

worries, we also present the statistical data, the facts for their thinking, to help them. 

Datuk Roosme binti Hamzah: I pun sudah pening... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: ...But your answer is just quote the expert. 

Tuan Teng Boon Soon: Just quote.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Because... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: So, we don‟t have to give our... 

Tuan Teng Boon Soon: No, no, we don‟t comment . 

Datuk Roosme binti Hamzah: Quoting is nearly whatever is in the memorandum 

lah, already there, it is just that, it is not pick out and put... 

Tuan Pengerusi: No, no, I think what... 

Tuan Teng Boon Soon: I think is convenient... 

Tuan Pengerusi: We are make it easy ... 

Tuan Teng Boon Soon: Easy and convenient... 

Tuan Pengerusi: ...To read and make reference. Kita boleh bersetuju, 

kebimbangan awam dalam jawapan-jawapan seperti yang diberi oleh expert yang datang 

hari itu. We list kan apa itu kebimbangan awam. I thing most of the expert dia jawab apa?  
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 Tuan Teng Boon Soon: Dealing public, it is very difficult for them to sort out from 

the detail report like this.  
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Datuk Roosme binti Hamzah: Faham.  

Puan Hajah Nancy Shukri: Chairman, we can also say... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Hanya bila when you lay the facts of the case, there 

could be a lot of information given by the expert. What exactly is conclusive of what is given 

by the expert, yang itu we are in difficult situation as to put as how much and what lampiran 

untuk hendak substance sheet. Itu yang saya sukar... 

Puan Hajah Nancy Shukri: I want to ask you one question. Tadi we are talking 

about the FAQ. The questions are going to be laid down there in the format inikan? Now, I 

am going back to Dato‟ Raja punya report. Are we going to say, berdasarkan kepada 

question-question raise by the people ini, so expert were send to Australia to find out and to 

assist in a responding to all this issue. Then, we have Dato‟ Raja punya finding tadi. Are we 

going to do that or how are we going to do. Because we are not going to answer their 

question. It‟s not for us to answer, this expert to answer kan? So, how are we going to relate 

it?  

Datuk Roosme binti Hamzah: Whether the expert is because by the end of the 

day, the Jawatankuasa itu bukan put the expert to reply. Not all the expert comes to reply on 

behalf of what has been bangkit. It‟s up to Jawatankuasa untuk mengambil maklum, 

membuat perhatian then come with the syor of the Jawatankuasa.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Bukan itu. Makna dalam bahagian itu satu, 

Jawatankuasa mengambil maklum kebimbangan orang ramai berkenaan dengan isu waste 

water management ataupun jarak dia atau apa. Then, kita punya jawapan, Jawatankuasa 

telah mendengar daripada Datuk Chin itu yang menyatakan bahawa beliau berpendapat 

kawasan ini adalah selamat dan bagi quotationnya, apa yang keluar daripada mulut dia 

sendiri.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, maybe kita try one and then we 

come and go as from here. Whatever yang kita dah ada dalam ini, and then Yang Berhormat 

kita test satu kes and see and then we go along. So, that we have some guideline. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Purposenya begini. Selain daripada laporan itu, kita 

hendak tunjukkan melalui tabling ini yang kita address isu itu. Kita address isu itu, concern 

itu. Jadi kita tak hendak nanti seolah-olah kita ini pembentang laporan sahaja. 

Maknanya Jawatankuasa mengambil kira kebimbangan dan isu yang dibangkitkan 

oleh rakyat dan isu waste water management itukah, isu jarak jauh berapakah, isu sama ada 

ini dengan ARE samakah. Although dah ada dalam ini tetapi you know bila orang baca... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Concern. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...Orang tahu dia orang concern, they did consider this 

issue.  
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Datuk Roosme binti Hamzah: So, bermakna lebih sesuai ada satu bahagian, 

bahagian yang macam kita sebut tadilah, sebelum lima itu.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Mungkin ada repeat.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Okey, bahagian lima itu mungkin hari ini kita tengok 

bersama-sama dengan Ahli-ahli Yang Berhormat, one, apa benda yang ahli hendak. Kedua, 

apa yang kita hendak rujuk. Okey, we can sit together and discuss together lah. Kita dapat 

syor daripada Jawatankuasa. Boleh?  

Tuan Teng Boon Soon: Untuk bahagian itu saya cadangkan, I think maybe it is 

more appropriate to you as a public concern then public phobia. Just public concern. 

Kebimbangan, jangan fobia. Bukan takutkan, concern. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Okey, isu-isu yang menjadi kebimbangan awam. 

Yang Berhormat hendak apa nombor satu. What we want to make as numero uno.  

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] 

Datuk Roosme binti Hamzah: I mean kita sebagai consensus apa Yang Berhormat 

rasa kita should focus bila orang kata tentang isu yang menjadi what apa yang kita hendak. 

Adakah ia akan meletup ataupun ia nuklear plant. Because what we were brainstorming is 

merely to us whether Lynas is a nuclear plant or chemical plant. Itu isu yang pertama. Itulah 

yang kita... [Disampuk] Terpulang kepada Ahli Yang Berhormat.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kenapa tak Australia, kenapa Malaysia.  

Tuan Teng Boon Soon: Mengapa orang tak mahu, kita ambil.  

Datuk Roosme binti Hamzah: I mean apa Yang Berhormat, I mean I need to be 

guidedlah what Ahli-ahli Yang Berhormat rasa that we want...  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Saya bagi contohlah, kalau saya punya pandangan. 

Soalan yang paling pokok. Kenapa tak di Australia, kenapa di Malaysia? Contoh itu soalan 

yang ada. Okey, then kita jawab dia macam ini. Kalau kita hendak jawab secara terperinci 

semua ada dekat dalam ini. Akan tetapi kita kata keputusan ini dibuat oleh pihak Lynas 

kerana faktor ekonomi. Tak ada kena mengena dengan keselamatan atau radiasi leak atau 

kesihatan awam. Cukup, dua tiga ayat cukup. 

Datuk Roosme binti Hamzah: What I mean is itu Jawatankuasa mengambil 

maklum? 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Tak. Kita boleh kata quote daripada pendengaran 

awam ataupun daripada taklimat yang diberikan kepada kita. Bukan kita yang cakap. 

Because then we address his problem.  

I know what you mean. Sama ada itu kita punya ketetapan ataupun kita cuma quote 

apa expert yang kata. Itu dua perkara yang berbeza.  
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Datuk Roosme binti Hamzah: Jawatankuasa mesti sama ada mengambil maklum 

atau mengambil perhatian atau mengesyorkan.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin:  Okey, kita ambil maklum.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kita mengambil maklum bahawa penerangan 

daripada Lynas ialah begini, ataupun daripada MITI.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Ataupun daripada yang Dato‟ Raja beri ini.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Tak, kenapa di Australia not in... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Siapa yang buat dalam laporan itu? Itu Lynaslah kan?  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: No, no, no. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Atau daripada siapa.  

Raja Dato’ Abdul Aziz bin Raja Adnan: Mengenai soalan itu dia pun tak tahu 

sebenarnya kenapa di Malaysia. Akan tetapi dia buat conjecture it is must be economy.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Datuk Roosme binti Hamzah: May I just interject here?  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: It cannot be from authorities because decision was 

economic, Yang Berhormat Kulim Bandar Baharu. I don‟t think it come from the authority 

dekat Australia. It must come from Lynas. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Ini your own report said this answer provided confirm by 

Mr. Ian Munro, Manager Compliance Branch Assessment and Compliance Division. I got the 

impression that he was the one who told you that is economic factor. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Hanya Tuan Pengerusi... 

Raja Dato’ Abdul Aziz bin Raja Adnan: But the fact on the ground is Lynas has 

not built it. Itu sahaja.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yalah, your report said that due to the economic factor. 

Lynas Corporation did not proceed with the intention. I thought this answer came from this 

officer.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Okay, when you came into the officer it comes from 

Lynas or it is on how it came out with that. 

Tuan Pengerusi: No, I thing as far as the authority in Australia concern that they 

issued the license. That‟s all. Then on economic matterskah apa itu, kilang yang buat 

keputusan because itu tak ada kena mengena dengan authority. Pokoknya ialah di Australia 

kilang... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kalau kita boleh kata, kita mengambil maklum daripada 

laporan Dato‟ Raja ini yang pihak berkuasa Australia telah pun mengeluarkan lesen 

operasi... 
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Tuan Pengerusi: Memang ada lesen. That‟s all. Tak ada masalah.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Akan tetapi disebabkan faktor ekonomi... 

Tuan Pengerusi: Itu maklumat yang kita dapat daripada kilang.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Itu memang kita quote di bawah inilah, yang 

Jawatankuasa mengambil maklum apa perkara ini. Lynas telah mendapat kelulusan 

Australia untuk beroperasi di Meenar namun begitu apa yang di taklimat kepada kita adalah 

tak praktikal dibuat di sana... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Untuk mendapatkan airlah dan sebagainya. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, air and so on. Itulah dia justification economic. 

Tuan Pengerusi: Okey, kita ini berpusing. Kita actually yang penting, yang perlu 

kita masukkan dalam laporan ini ialah isu tadi, yang maknanya kita kena buat dan 

sebagainya. Kita hendak supaya dimasukkan kebimbangan masyarakat.  

Isu dan kebimbangan masyarakat rumusannya menjadi pandangan dan syor 

Jawatankuasa. Maka ini bermakna kebimbangan awam ini, maknanya meliputi soal-soal 

yang ada hubung kait dengan soal keselamatan. Dia tak ada lebih soal lain. Isu macam-

macam. Bila kita jumpa ada macam-macam isu hari itu yang dibangkitkan, termasuklah tak 

cukup bekalan airlah, apalah dan sebagainya. Akan tetapi, kebimbangan masyarakat lebih 

kepada soal radiation, kilang nuklear, then we can list down dan sebagainya. Then, that one 

very clear. Kalau kita clear itu, then we can move on.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Saya ingat kebimbangan lebih kepada environmental 

health... 

Tuan Pengerusi: Isu-isu yang mungkin soal kanserlah, apalah yang tak itu...  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Dia menghasilkan radioaktif yang boleh sampai ke 

tahap menyebabkan kanser, thorium dan apa benda... 

Tuan Pengerusi: Dan kita boleh mungkin masukkan semua jawapan-jawapan the 

expert dan sebagainyalah. Sebab kita tak boleh rumuskan.   

■1120 

Because we are not the itu... [Ketawa] So, isu kita very clear. We need the agency 

to highlight and reply then we have to help the Committee on apakah ia kebimbangan 

masyarakat itu yang kita hendak gariskan. Then after that, pandangan dan syor ini okeylah. 

So, you want to go into pandangan dan syor? 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: I think that one very important, pandangan dan syor 

itu. 

Tuan Pengerusi: Okey. Pelaburan dan Sosioekonomi. Pertama, soal nilai harta 

tanah. Berasaskan pada Laporan Pasaran Hartanah, ini saya just conclude kan ataupun – 

Berasaskan pada Laporan Pasaran Hartanah 2011, Jabatan Penilaian dan Perkhidmatan 
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Harta – hopefullylah subjected to MITI, menunjukkan nilai hartanah di Kuantan dari 2007 

hingga 2011 adalah meningkat. Ini rumusannya, betul?... [Ketawa] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ini apa yang daripada report individu yang datang 

pada hari itu. Dia beri jadual... [Disampuk] Page 15. Muka surat 15. 

Tuan Pengerusi: Akan tetapi MITI still want to have some... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, itulah. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kena buat cepatlah. Baru kita boleh buat syor ini... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Itulah. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kalau begitu, jatuh pula yang... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Itulah pasal. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: ...Put in people auditlah. What I think is just analysis 

of the semua itu, daripada pengalaman kita dalam jawatankuasa yang lain. Setiap seksyen 

ini kita perlu ada syor itu bukan? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Itulah, we were contemplating and we were drafting 

it out lah, to think what atau apa yang boleh. So, when we were going through ada yang ada 

syor, ada yang tidak ada syor. Jadi, we have to discuss in detailslah dengan Ahli-ahli 

Jawatankuasa as to what syor yang kita hendak buat bagi setiap, kalau ada syor... 

[Disampuk] Sekiranya ada. 

Beberapa Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes, terpulang pada... 

Tuan Pengerusi: Jawatankuasa ini berbeza daripada semua Jawatankuasa 

Parlimen yang lain, okey.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes. 

Tuan Pengerusi: Jawatankuasa ini, ia hendak meneliti isu. Ada isu yang tidak 

sepatutnya menjadi isu. So, kita perlu kata actually ini adalah salam faham ataupun ini 

adalah salah maklumat ataupun ini adalah satu usaha yang boleh mengelirukan. Mungkin 

kita tidak ada syor. Ada yang kalau kita boleh ada syor, misalnya soal penguatkuasaan, kita 

hendak bagaimana. Then kita syor because this Jawatankuasa bukan macam pilihan raya, 

very different. That is why we are arguing, sampai sekarang 

Okay unless we want to make some amendment atau suggestion then kita..., but I 

think, what the Committee has been doing, Secretariat is already very good dan memang ia 

tidak boleh pergi jauh. Ia beginilah. Jadi, kita just try to improve and make sure ia tepat. Itu 

sahaja sekarang. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Dan incorporate kebimbangan awam. 

Tuan Pengerusi: Okey. Insentif pengecualian cukai, kita take note lah. Memang ini 

caranya. Sama ada ini cara bagus atau tidak bagus, bukan ia attack Jawatankuasa kita. Ini 
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soal cara dan pendekatan kerajaan. Cara MITI. Inilah yang memang sudah diamalkan dari 

dahulu dan kita nyatakan perkara itu. What is the practices, amalan kerajaan? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Hanya Tuan Pengerusi, when we were discussing, 

apa yang kita realize adalah Yang Berhormat-Yang Berhormat ada sebut bahawa dalam kes 

Lynas ini, kalau dapat kerajaan melihat penglibatan pelbagai pihak, terutamanya pengusaha 

tempatan agar mengambil peluang untuk menceburi bidang industri hiliran berteknologi 

tinggi yang menggunakan produk nadir bumi sama ada Jawatankuasa hendak membuat 

syor itu dan juga in terms of pengajian tinggi ini. Penggalakan aktiviti R&D di pusat-pusat 

pengajian tinggi berkaitan dengan teknologi nadir bumi dan pengurusan residue berkaitan. 

Do we want also, read more research to be done by the institution of higher learning? Pada 

hari itu, we were just thinking aloud whether dia hendak atau tidak. Page 17, Yang 

Berhormat.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: I am sorry, yang insentif pengecualian cukai tidak 

ada... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Insentif pengecualian cukai... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Cadangan sahaja kalau boleh. Dalam insentif 

pengecualian cukai ini... [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Microphone Yang Berhormat. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Dalam bab insentif pengecualian cukai ini, boleh atau 

tidak beri contoh yang kita beri pada negara lain ataupun syarikat lain yang lebih kurang 

sama Lynas, so that we know that 12 years is not really something out of the ordinary lah. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...Ada yang beri lebih... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ya. Ada yang lebih kah... 

Tuan Pengerusi: Kilang-kilang di sekeliling Lynas itu ada dapat insentif atau tidak? 

Seorang Ahli: Ada. 

Tuan Pengerusi: Then just beri contoh itulah. It‟s nothing itu... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Malah saya ada terbaca satu artikel yang 

mengatakan bahawa di negara lain pun, insentif yang diberi kepada syarikat yang seperti ini, 

yang berupa strategik ini, jauh lebih baik daripada kita. So, if you have that information very 

quickly, you just put it in there. Kalau ada, lah. 

Tuan Pengerusi: Tidak mengapa. Pokoknya kita cakap bahawa ini satu strategi 

untuk menarik pelaburan untuk negara. Maknanya secara tidak langsung, kalau 

pembangkang tidak hendak berikan itu sebagai satu strateginya, mungkin tidak ada kilang 

hendak buka kalau dia yang memerintah. Pekerjaan tidak dapat dicipta, kemewahan tidak 

dapat di..., itu terpulang kepada merekalah. Memang ini adalah satu cara dan pendekatan 
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yang digunakan di seluruh dunia. So, the point is, there is nothing to hide ataupun tidak ada 

salah bagi itu dan ia adalah perkara biasa okey..., itu bukan?  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ya, because you punya jawapan di sini, you cuma 

kata 12 tahun itu biasa sebab merit project. So... 

Tuan Pengerusi: But adakah asas-asas tempoh masa itu bergantung pada apakah 

asas yang digunakan? Adakah pelaburan, nilai pelaburan, adakah kerana itu adalah industri 

yang berpotensi tinggi. Jadi, lagi nilai pelaburan tinggi, lagi potensi industri itu, lagi panjang 

you punya insentif. Do you have that in MITI?  

 Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: [Pengarah Kanan (Bahagian Dasar Sektoral dan 

Hal Ehwal Pelaburan)]: Tuan Pengerusi, seperti semasa taklimat, kita ada dua kategorilah. 

Pertamanya, insentif biasa. Maknanya produk-produk yang kita promote, memang layak 

untuk diberikan insentif. Akan tetapi dalam masa yang sama, bagi projek-projek yang 

mempunyai impak yang tinggi, ia diberikan di bawah special package, di bawah customize 

incentive. So, di bawah yang customize incentive inilah yang melebihi sepuluh tahun. 

Tuan Pengerusi: So, can you mention that? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Okey, okey. 

Tuan Pengerusi: It is a customize... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Part 2.2. “Jawatankuasa mengambil maklum 

bahawa projek-projek yang strategik, yang berimpak tinggi, kerajaan melalui Jawatankuasa 

Kabinet, JKMP ataupun sekarang ini EC, mempertimbangkan pemberian customize 

incentive dan bagi kes Lynas, JKMP berpandangan bahawa projek ini adalah strategik, 

berimpak tinggi dan sehubungan itu telah memberikan pertimbangan serta meluluskan 

pengecualian cukai selama 12 tahun...” 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ada satu penjelasan pada hari itu yang mengatakan 

Lynas sebenarnya minta lebih daripada 12 tahun. Betul atau tidak? Then kita bargain bukan. 

Kita bargain, dapat 12. Kita minta sepuluh and then in the middle, kita strike in the middle, 

ya, dia minta berapa? 

 Cik Mastura binti Ahmad Mustafa [Pengarah (Bahagian Dasar Sektoral dan Hal 

Ehwal Pelaburan, Seksyen Dasar Sektoral II)]: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar 

suara] Dia sepuluh semasa..., akan tetapi because of the delay, because the project was 

delayed for two years, because pindah ke Gebeng, semua itu. Jawatankuasa JKMP ini 

consider kerugian yang incurred by Lynas pasal dia sudah beli tanah di Telok Kalong semua 

itu, we added another two years.   

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: No. There was a request higher than 12 years, 

bukan? 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Yang itu earlier. 
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Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Initially, berapa? 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Waktu di Telok Kalong, dia minta 15 years. Kita 

negotiate, kita hanya luluskan sepuluh tahun, sewaktu di Telok Kalong, Kemaman. 

[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Tidak ramai yang tahu bahawa Lynas minta 15 tahun. 

Tuan Teng Boon Soon: Kerajaan yang beri. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kita konon just beri sahaja 12 tahun. Sebenarnya dia 

minta 15 tahun. Kita beri sepuluh tahun sewaktu mereka berada di Terengganu. 

Tuan Teng Boon Soon: Public… is always like that. They give 12 years old 

because of some under private interest, thing like that, you know. So, ini dia fikir, tentang 

rasuah dan sebagainya. Public punya mentaliti. The current mentality. 

[Berbincang sesama Ahli] 
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 Tuan Pengerusi: Is there any..., boleh elaborate lagikah mengenai projek strategik 

dan berimpak tinggi? Apa itu strategik dalam list di situ, boleh tidak? Apa yang dimaksudkan 

dengan strategik dan berimpak tinggi. Just elaborate. Kalau tidak, mana orang hendak 

faham. 

 Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Why? Because of the green technology. This is the 

business of the future. 

Tuan Pengerusi: Then, apakah contoh-contoh customize incentive. Bagi ini, ikut 

tahun. Ada yang – I do not know, whatever customize incentive you give. So, just give beri 

itu, elaborate sedikit.  

Faedah ekonomi, is it cukup ini? Faedah ekonomi, kita juga mengesyorkan yang 3.5 

itu supaya the government ada ketentuan supaya ia tidak eksport semua. Did we discuss 

that day bukan?... [Disampuk]  

Ia tidak eksport semua, something like that. Then, can we mention that actually that 

1% itu – tidak mention langsung 1% untuk R&D dan untuk penguatkuasaan. There are two 

R&D that will happen. One is the company themselves. Dia buat R&D.  

The other one is that 1%. That 50% of that 1% is to go for R&D. Itu yang sudah 

dalam itu. Itu yang patut dimention. Itu memang sudah dapat. Betul ya, ada dalam kontrak 

itu? Faedah ekonomi projek ini, Lynas memang perlu salurkan 1% of sales dan 1% ini akan 

digunakan untuk memantapkan, mengukuhkan penguatkuasaan agensi penguat kuasa dan 

50% more is for kerja-kerja R&D. At the same time, Lynas itu sendiri mesti akan buat R&D. 

Itu minta dia bekerjasama dengan institusi tempatan juga. So, two things syor kita. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: The 1% itu, yang Lynas punya itu over and above 1% 

bukan? 
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Tuan Pengerusi: As a company, for them to be productive, for them to get new 

products, itu dia punya sendirilah. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Tidak. The 1% itu, Dato‟ kata tadi itu half of it goes to 

R&D... [Disampuk] Tidak mengapa, sekejap sahaja. 

Tuan Pengerusi: That is why we need to know dalam kontrak itu. 

[Berbincang sesama Ahli] 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: But, there is no percentages. 

Tuan Teng Boon Soon: No percentages. 

Tuan Pengerusi: Dato‟ Raja pun tidak tahu. Dato‟ Raja. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dia perlu membelanjakan 1% ke R&D 

and off gross sales and 50% of that which is 0.5% has to go for the R&D management of 

waste through AELB.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Through AELB. 

Tuan Pengerusi: Saya hanya hendak soal, that 1% itu diserah kepada kita atau dia 

yang urus? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yang sahnya, is the 50% of the 1% itu, 

0.5% itu has to be serah to... [Disampuk] They decide. Then maybe Jawatankuasa must 

syor... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang ada kaitan dengan IPTA ini apa? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: From me also boleh dapat. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: We don‟t want yang 5%. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: The 0.5%? 

Seorang Ahli: We want the other 50% itu. We want the whole…  

[Berbincang sesama Ahli] 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tuan Pengerusi, bila kita beri insentif selama 12 

tahun, so kita attached dia punya conditions itu kepada banyaklah. Salah satu daripadanya 

ialah the percentage of the company, R&D expenditure to be total gross of sales shall be at 

least 1% on the annual basis. So, the company shall incur at least 50% of the both R&D 

expenditure to undertake R&D activities on the management and the disposal of waste that 

contain radioactive materials or the company shall pay financial security as determine by 

AELB. So, that is the on R&D punya… 

Tuan Pengerusi: Kita mungkin hendak tetapkan supaya that R&D diutamakan 

kepada institusi tempatan jika mereka ada kepakaran. 

[Berbincang sesama Ahli] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Itu contractual government commitment.  

Beberapa Ahli:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  
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Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kita syorkan. 

Tuan Teng Boon Soon: Kita boleh syorkan. Kita cadangkan. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kita tidak setujulah cara itu, macam you pula... 

Tuan Pengerusi: Nanti dia beri kepada semua institusi luar negara. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Atau dia pakai sendiri. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang ketiga tadi itu? Minta maaf. Dato‟, yang ketiga 

tadi itu selepas – the third point that you mentioned tadi.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Shall pay financial security as determine by 

automatic… 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang itulah... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Itu 0.5% and above. Kalau dia tidak 

bayar the 0.5% itu, then I will collect financial security.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kalau dia – how much you expect this 1% will be? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Our estimate was - masa 2007 itu, their 

income would be about USD1 billion. So, we are talking about USD10 million which is about 

RM40 million. 50% of that would be RM20 million a year. That would come to – either that or 

I will impose a financial security. So, that RM20 million itu per year will come to hopefully will 

be turn in local. Like I said, there would be benefit for our mediation punya effort, for our 

residue containing radioactive material. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Maknanya, USD 10 million, 1% itu, half of that will go 

to AELB, half will be done by them... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes. The other half itu dia boleh buat 

untuk R&D proses atau R&D, but kita tidak stipulate whether it is given to me or not. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: And also it is not stipulating on waste management 

bukan? Only the half... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Only half percent itu is stipulated for me 

and also pengurusan, management. So, if I may suggest Yang Berhormat, is that you can 

ask the other 0.5% itu be also spent locally to improve the process, if you want.  

Tuan Pengerusi: Kita boleh suggest ini sebab itu ia lebih– ini syarat maybe kita 

tidak ubah tetapi dari segi pelaksanaannya... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: MITI. Dato‟, MITI. 

Tuan Pengerusi: Siapa yang letakkan syarat-syarat ini? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Itu Jawatankuasa Kabinet mengenai pelaburan. 

Tuan Pengerusi: Yang Berhormat Perdana Menteri chairs? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: TPM. 
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Tuan Pengerusi: Tidak mengapa. Kita boleh letakkan itu. Maknanya, dari segi 

pelaksanaannya.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Mutual consent okey kut? 

Tuan Pengerusi: Dari segi pelaksanaan. They must spend in the country. Kalau 

tidak, dia beri semua dia punya itu... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Dia buat di Australia– 25 million... 

Tuan Pengerusi: So, can we approve all the wording on 3.5 dan menjadi syor kita? 

Akhirnya nanti, kita akan lihat berapa banyak syor yang kita buat from this. Is this the first 

syor? 

Tuan Liang Teck Meng: Tuan Pengerusi, saya ingat hari itu saya tanya jumlah 

pengecualian cukai selama 12 tahun sama dengan berapa Ringgit Malaysia. Saya tidak 

mahu nanti kita lihat if the amount that given 1% is mile fall below the tax. It might as well we 

impose the tax and then we do the R&D ourselves.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tuan Pengerusi, semasa penilaian kertas untuk di 

table dalam Jawatankuasa, total investment itu tidaklah macam sekarang inilah, RM2.5 

bilion. At the time, it is only RM270 billion. Pada masa itu kita– kalau dikira dari segi tax 

forgone, because tax forgone ini corporate tax ialah 25%. So, kita jangkakan dia punya 

revenue is about RM6 bilion. So, kalau RM6 bilion dia punya revenue and 25% of RM6 

billion is about RM1.3 billion tax forgone. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: 1.5 lah? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: 1.5. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: A year? 

 Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: No. That one is total untuk 12 tahun. Kalau setahun 

is 114 million per year. That is stake for one. Per year. 

■1140 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ringgit atau USD? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ringgit. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Itu kena sentuh itu.  

Tuan Pengerusi: So, for 12 years only 1.5. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: 1.5.  

Tuan Pengerusi: Okeylah.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Akan tetapi itu based on earlier on but right now in 

these things mana – because now RM1.5 bilion saiz of the plant kan. Dulu cuma kecil. 

Sekarang RM2.5 bilionkan? Based on current capacity?  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: I think the capacity will be increased lah.  
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 Encik Yeoh Hock Eng [Pengarah, Lembaga Kemajuan Perindustrian Malaysia 

(MIDA)]: Same. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Same? 

Encik Yeoh Hock Eng: Same, same. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Price dia jatuh. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: How much, ya? 

Encik Yeoh Hock Eng: Capacity of the plant is the same but the value of the cost 

plant went up.  

Tuan Pengerusi: Cost went up and then that rare earth itu harga pun jatuh ya... 

[Ketawa] China now having the control the fluctuation of the price.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: What was the original amount that they wanted to 

spend? 

Encik Yeoh Hock Eng: RM273.1 million. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ringgit? USD? 

Encik Yeoh Hock Eng: Ringgit.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Per over? 

Encik Yeoh Hock Eng: Ya. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Now is RM2.5 billion? Initial capacity is still the same? 

Encik Yeoh Hock Eng: Ya.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: The capacity is the same but they have 

now produced higher quality products. Dulu used to be a compound of everything. Now they 

are producing... 

Dato’ Abd Rahman Dahlan: That is more sophisticated. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: More sophisticated and more higher 

value.  

Dato’ Abd Rahman Dahlan: So, capacity... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Capacity is the same.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Based on the original Yang Berhormat ya, the 

investment is RM273.1 million. That is the original. Total revenue will be RM6.9 bilion... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Total revenue for 12 years? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: For 12 years.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Okey.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: And dia punya net profit for 12 years is RM5.4 bilion. 

Dia punya tax forgone based on the RM4.5 bilion is RM1.3 bilion. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Itu tax forgonelah itu? 
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Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tax forgone.  

Tuan Teng Boon Soon: I think mereka punya projection is better than that...  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ya. 

Tuan Teng Boon Soon: They are...  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Somebody was telling me, somebody mention dalam 

kita punya itu, eight billion within the first two years or something dia punya sales in terms of 

value. Tuan Pengerusi ingat tak? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: [Bercakap tanpa menggunakan 

pembesar suara] 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Yang Berhormat, if necessary we will get the apa 

yang the latest update from maybe, kalau daripada Lynas sendiri on the projection sales. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Apa yang dia present pada kitalah. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: This is based on our... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yang Berhormat, I just want to remind 

you that this is a temporary operating license. It is not a full operating license and therefore 

this projection for a full operating license. So, it may not be quite true what is being said 

here. For first two years, it is temporary operating license. We will be taking how they 

operate, the amount of... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: The point is after 12 years bukan maknanya dia nak tutup, dia 

keluarkan. Dia akan continuelah. That‟s why we start collecting the tax.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: How long is the plant punya shelf life dia, anybody?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dia kata, we will operate for more 20 

years.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: More than 20 years? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes sir.  

Tuan Pengerusi: But the spin off. The spin off and the potential for the Malaysian 

economy. Of course kita tak dapat nak jawab secara direct benda-benda begitu. Actually all 

incentive kalau nak kirakan berbilion-bilionkan, semua syarikat dalam yang itu. So, it‟s 

nothing new. It‟s a question of policy of the current present day government. Sama ada soal 

insentif ini satu pendekatan yang nak digunakan. Okey. Faedah ekonomi ada nak itu. So 3.5 

we want an improvement, the wording of 3.5 dan syornya ialah dari segi perbelanjaan R&D 

itu.  

Datuk Roosme binti Hamzah: So, mungkin ada berdua part of thatlah. Satu yang 

memberi supaya pengusaha tempatan mengambil peluang untuk menceburi bidang industri 

hiliran, itu satu. Satu lagi yang perbelanjaan R&D.  



JPKLy 4.6.201 43 

 
 

Laporan Prosiding Mesyuarat JK Pilihan Khas Mengenai Projek Lynas / Bil. 4/2012 

Tuan Pengerusi: So, maybe what we can do jawatankuasa mengesyorkan supaya 

ada dikenakan atau dilihat kepada bagaimana nak tentukan secara langsung pengusaha 

tempatan mengambil peluang.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Okey.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Maybe just to recall Tuan Pengerusi. 

You did ask for a quota to be supplied to Malaysia. I want to know whether you are still 

serious on that.  

Tuan Pengerusi: That is why saya tak cakap secara spesifik tetapi nak ditentukan 

bagaimana pengusaha tempatan itu boleh dapat peluang secara langsung. Kalau tidak... 

[Disampuk] From that rare earthlah, kan. Kalau tidak nanti dia eksport semua. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Dia eksport semua. 

Tuan Pengerusi: Macam mana kita nak bangunkan industri kita? Macam mana nak 

dapat faedah ekonomi itu?  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Di current policy Tuan Pengerusi, since 2003 bila 

kita liberalize. So, memang kita tak kenakan syarat eksport. This is policylah. Sejak 2003 

bila kita buat liberalisasi dari segi perkilangan, tak ada lagi syarat ekuiti, tak ada lagi syarat-

syarat local sales, tak ada eksport. So, maknanya syarikat boleh dipegang 100% oleh asing 

dan dia punya market itu up to the companylah. But yang di sini yang disebut bahawa syarat 

syarikat pada masa ini akan mengeksport, I think it based on dia punya konsep sekarang. 

But kalau kita minta supaya part of the I meant sebahagian daripada produk yang 

dikeluarkan itu digunakan, I think it‟s not...    

Tuan Pengerusi: But you as MITI, what do you think how do we develop our 

industry? Do you want something like this we ask you to do it? Maybe you yourself cannot 

but you need us from Parliament to tell you. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ya. 

Tuan Pengerusi: What do you think? Do you think that the country require this kind 

of imposition of itu sekatan?  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ya. Seperti ada disebut oleh pihak Lynas masa 

briefing yang beberapa syarikat telah pun berminat untuk invest dan yang ini kita akan 

galakkan local industry itu juga untuk menceburkan diri dalam bidang teknologi yang 

menggunakan... 

Tuan Pengerusi: You know if don‟t impose like his, everybody open up in 

Singapore dan supply to Singapore company. But if we impose like this, then Siemenkah 

apakah dia akan terfikir dia mesti buka di Kuantan ataupun di dalam Malaysia.      

Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, I would like to check with MITI. Dalam 

kita punya agreement itu, is there any provision to allow us to review whatever have been 
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sign? Ada tak a provision dia mengatakan... [Disampuk] Ya. So that we can review apa yang 

telah ditandatangani dan kita nak tadikan, maybe we want to impose something for the 

country punya industri itu. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: There is no agreement but approval given to the 

Lynaslah, maksudnya.  

Puan Hajah Nancy Shukri: Dalam approval itu tentu ada terms and conditions 

itukan? If it is not an agreement per se by at least it is a terms and conditions that need to be 

complied by both parties.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tak ada Yang Berhormat. 

Puan Hajah Nancy Shukri: What is the thing that binds both parties to allow them 

to operate in Malaysia? Dokumen apa yang ada boleh kita gunakan so that we can go back 

to that document to say, “Okay, we would like to review certain thing here”, supaya ia boleh, 

untuk keadilan dua pihaklah.    

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Number one, we cannot impose now for example 

kalau company datang, local content because that one is the WTO inconsistence. 

■1150 

 The only thing that - kita minta every yang investment must – if they want incentive 

for example this is part of the safety given to the companies they must located here in 

Malaysia. That is if you want to seperti Tuan Pengerusi sebut tadi, Tuan Pengerusi 

maknanya kita akan operate di Indonesia ataupun di Singapore dan sebagainyalah. The 

company must be located here then baru dia layak untuk diberi insentif. 

 Tuan Pengerusi: Ya. I know. That one I understand, tetapi kalau katakanlah 

because we know that rare earth is not something easy to get. Kalau dia bebas dieksport ke 

mana-mana, maka tidak ada mana-mana kilang terdesak hendak buka di Malaysia.  

Sebab dia hendak pakai itu. Kita juga tidak dapat bangunkan industri hijau kita. We 

want them to set up here. Jadi you meet your foreign direct investment target, dia dapat 

menyediakan pekerjaan apa itu semua. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Then we have income tax, income from the down 

stream... 

 Tuan Pengerusi: Pekerjaan boleh dicipta. Forget about this Lynas. Do you as MITI 

would like this kalau katakanlah other in position some of their product mesti dijual di dalam 

negara. Do you like it? 

Puan Hajah Nancy Shukri: Can I ini Tuan Pengerusi because this question nanti it 

maybe ask to the Pengerusi when you table this. 

Tuan Pengerusi:  No, no. Kita show we are independent. We are independent. We 

can make our syor. We are talking about how we develop the country. 
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Puan Hajah Nancy Shukri: Yalah. That says here we cannot answer we just 

syorkan tetapi itulah we need the government agency to be prepare supaya kita dapat 

menjawab nanti. It‟s going to go back to us.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...But, the valid reason why they are not operating di 

China is because of this. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: ...That is right. That is why I want to ask you what 

about China? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Yang Berhormat, the only thing that for example 

because this industry as kita sebut tadi dia akan menggalakkan lagi industri lain yang 

berkaitan itu akan ada di sini. Apa yang rasanya kita boleh sediakan ialah supaya the 

industry yang ada di sini itu mendapat bekalan daripada Lynas sendiri. Rasanya dari segi 

dasarnya kita tidak boleh hendak impose Lynas mesti jual. This is all actually business 

decision by them, by Lynas. For example if they can offer the current, yang akan datang itu 

boleh - I think they will consider to have the sales here. Akan tetapi kalau kita hendak 

impose 20% daripada bahan yang itu tidak boleh. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Is that government policy ataupun internationally 

WTO punya requirement that you cannot impose on domestic sales or our local Malaysian 

Government punya itu. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: As saya sebut tadi sales 2003, kita sudah liberalize. 

So kita tidak boleh hendak impose conditions in the licensing.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kita liberalize ikut siapa? 

Tuan Pengerusi: Itu dari segi ownership.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ini liberalize ini actually kita hendak menggalakkan 

industri supaya datang ke sini. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Saya faham. Saya hendak tanya sama ada soalan 

saya senang, is that against international practices macam WTO that you cannot or it is our 

internal domestic policy dari segi foreign investment? 

Puan Mastura Ahmad Mustafa: Actually WTO tidak ada because under WTO there 

is no specific agreement on investment. Only TRIMs. TRIMs itu related dia dua condition 

sahaja dia tidak boleh require dia purchase local content and then you tidak boleh condition 

dia untuk export 100%. Akan tetapi sekarang ini kita... 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apa nama TRIM? 

Puan Mastura Ahmad Mustafa: TRIMs atau Trade Related Investment Majors 

Agreement under WTO. Akan tetapi sekarang ini kita baru sain MAFTA iaitu Malaysia 

Australia Free Trade Agreement, kita kena tengok sebab bawah MAFTA itu ada specific 

chapter on investment. That one we have to check, because selalunya kalau FTA kita... 
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Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Puan Mastura Ahmad Mustafa: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: How did China get away with it, in position of 100% 

domestic used of rare earth. They are signatory to WTO kah? 

Puan Mastura Ahmad Mustafa: They involve export tax...  

Tuan Pengerusi: Yalah, maknanya sebab dia hendak produk itu dipakai.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: That is against WTO is not it. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Untuk eksport kita kenakan cukai eksport itu tidak 

bercanggah dengan WTO because that one is domestic punya measure. 

Tuan Teng Boon Soon: So that is legal also applicable to Malaysia. We can also 

impound export tax on the end product of Lynas. Just to make them supply for the local 

needs. We can also do that. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: The thing that maybe nanti dekat government 

different because when they come here last time we do not impose anything and suddenly 

when we change the policy we impose the tax for export.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Actually you should had thought about this before you 

give the license. That is what we are trying to say the purpose of our discussion here is that 

MITI should be able to foresee the problem dengan cerita ini semua ini and then you know 

be a little bit more beneficial to the country. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: No, because there is no condition that we see you 

cannot sell domestically. So yang sebut eksport ini ialah company. So if there is a project 

here in the country for example so I think there is no issue on dia hendak jual 100%. 

 

Tuan Pengerusi: Dia kalau kita lihat semua akademi sains punya hujah we are 

talking about industry yang berteknologi tinggi, yang selamat, mesra alam, hijau, memenuhi 

dasar perindustrian negara. We are moving towards that. Akan tetapi kalau produk itu tidak 

boleh di supply dalam negara semua eksport, macam mana kita hendak cakap fasal kita 

beralih kepada strategi kita industri negara yang baru. How are we moving toward situ? 

Then maknanya all our argument jatuh begitu sahaja.  

Puan Mastura Ahmad Mustafa: Tuan Pengerusi, at the moment, product yang 

akan dihasilkan oleh Lynas tidak boleh straight away digunakan oleh automotive sector, 

tidak boleh straight away digunakan oleh ENE sektor. Dia kena ada another process. Itu 

yang Siemen hendak datang untuk datang ke sini joint venture dengan Lynas untuk buat 

that middle too. At the moment, tidak ada industri itu di Malaysia. 
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Tuan Pengerusi: That is why industri yang datang dia buat di situ, must make sure 

dia akan bekal kepada itu, dia tidak akan jual kepada orang lain. Kalau tidak nanti that 

industry semua tidak akan datang. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Menyampuk] 

Puan Mastura Ahmad Mustafa: By nature when you have that rare earth punya 

processing plant, ada industri akan datang because commercial economically is more 

benefit to them untuk buka di Malaysia instead of dekat luar and import daripada Malaysia 

untuk buat processing dekat sana. 

Tuan Pengerusi: So if we syor ini memang pun mereka akan buat, so tidak akan 

menyusahkan MITI kan? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran:  No, Tuan Pengerusi. 

Tuan Pengerusi: Because we are based on your argument.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ya. How I want to put it. Lynas sendiri telah 

membuat perakuan bahawa I mean base on the briefing given and also MITI punya 

expectation that when we have this project, so there is ada related industry yang akan ada di 

sini. Sebab itulah Lynas pun menggalakkan supaya kita ada industri-industri yang related to 

the product. In other word bila kita ada industri yang kita akan bagi menguruskan lesen 

automatically Lynas akan supply the product itu di local industry.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: How do you know? I mean in China had to limit own, 

export tax. Just to make sure that you know everything stay in China. To me argument itu 

betullah tetapi I think it was done in a way that you have not really look into it specifically, 

you know. I mean why would I come to Malaysia if my operation in Europe for example, in 

Korea or in Japan. Why should I go and setup my plant in Kuala Lumpur or in Gebeng when 

I can import it, you know beli daripada Malaysia hantar ke sana.  

So that argument is susah hendak convince the ordinary people on the ground. Ini 

tidak ada kena mengena dengan keselamatan. Ini just on economic benefits sahaja ini yang 

Tuan Pengerusi kata ini.  

■1200 

 Tuan Teng Boon Soon: But in dialogue with Lynas, we did raise this question. 

They can‟t answer. They say they have to refer back to the board of directors. 

 Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

 Tuan Teng Boon Soon:  They can‟t answer. They can‟t commit their... 

 Dato’ Abd. Majid bin Kutiran:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

 Tuan Teng Boon Soon:  That‟s right. So, you can‟t say that it is automatically they 

will do that you know. 
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Dato' Zulkifli bin Noordin: So, our arguments that it will benefit the country have a 

drainage. 

Tuan Teng Boon Soon: Yes, that right. So, that‟s why we can‟t stand in that 

argument.  

Tuan Pengerusi: Okey, lesen ini diberi berapa lama? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Only one. 

Tuan Pengerusi:  Hah? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran:  Dia buat sekali sahaja. Lesen, dari segi lesen.  

Tuan Pengerusi: So, maknanya tidak ada – kalau kita buat secara berperingkat, 

scheduling, maknanya kita expect bila dia ada sini ikut jangkaan MITI, there will be company 

yang memerlukan itu akan dibuka. So, kita kata according to itu, bila katakan lah sudah 

banyak company dibuka di Malaysia yang memerlukan produk Lynas, pada ketika itu kita 

akan slowly introduce this export tax supaya make sure all the companies yang buat 

pelaburan selepas daripada adanya Lynas, tidak akan terjejas. 

Ada export something like that. Can we... 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: The possible yang export tax itu, in fact currently 

also we imposing, introduce new measures, kita kenakan export tax kepada produk-produk 

lain lah dalam proses kita hendak protect the local industry lah.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Ya lah, kalau sekarang ini dia hantar produk dia ini, 

dia jual ke luar negara, ada export tax? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tidak ada, tidak ada dari sekarang.  

Tuan Pengerusi: So, maknanya now we want to propose to you that we would like 

to see gradually an export tax be introduced especially kalau sudah banyak kilang di 

Malaysia yang memerlukan produk Lynas. Can we put that?  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Not specifically Lynas lah, maybe we can, Tuan 

Pengerusi ya, kita kata kita just syorkan macam itulah supaya MITI mengambil... 

Tuan Pengerusi: So, you have proof on that. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Mengambil kira... 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: As I said Yang Berhormat, that practice kita sudah 

buat sekarang ini for other product lah.  

Tuan Pengerusi:  Ya lah, jadi... 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Kalau kita hendak menggunakan produk itu di dalam 

negaralah. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Akan tetapi sure ini agreement tidak ada export tax?  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Tidak ada. tidak ada. 

Beberapa Ahli:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 
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Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tidak, tidak, dengan Lynas. Does the agreement 

prevent you from imposing an export tax? 

Seorang Ahli: Tidak ada. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: That means we can. 

Tuan Pengerusi: Di China dia ada export kuota bukan? Ia pakai kuota, bukan tax 

sahaja. Ia ada kuota bukan? Dato‟, mengapa dia pindah daripada China sebab dia hendak 

kenakan kuota bukan?  

Seorang Ahli: Export tax sebenarnya. 

Tuan Pengerusi: Akan tetapi beberapa percent? Can you remember? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Point Yang Berhormat Tuan Pengerusi 

is because of Lynas precedent ini, there are few industry which sure will also ambil yang 

0.5% ini, if you are talking about R&D you know. If I may switch off?...  

[Perbincangan secara off-record]  

[Mikrofon dimatikan] 

Tuan Pengerusi:  Maybe itu antara syor kita lah. Industri-industri yang macam ini 

yang memerlukan tindakan-tindakan yang lebih ataupun luar biasa daripada itu kita hendak 

supaya dikenakan syarat-syarat ini, in position of all this. So, we will word this 3.5 sebagai 

syor kita yang lebih terperinci. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Akan tetapi Tuan Pengerusi, cuma saya hendak, saya 

faham apa... I think better off.  

[Perbincangan secara off-record]  

[Mikrofon dimatikan] 

Tuan Pengerusi: Itu setuju tetapi juga untuk Lynas, maknanya after a few years 

pun introduced. Jangan maknanya dia just until 12 tahun ia tidak ada apa-apa. So, for Lynas 

and also... [Disampuk] No, no, Lynas after, maknanya sudah ada beberapa industri then 

kena introduce lah. There is no time specific when you introduce the export tax on other 

products, bukan? You take, you decide yang itu. Jadi apabila tengok sudah ada kilang-kilang 

dibuka, then introduce itu.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Maknanya... 

Tuan Pengerusi: Sebab, bila dia pindah dari China because they are not sure 

barang dia dijual ataupun tidak. Akan tetapi apabila ada kilang keliling, barang dia memang 

sudah boleh dijual. Jadi, dia tidak perlu takut. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: If I may add Mr. Chairman. Dalam itu kita akan kata 

bahawa jawatankuasa ini mengesyorkan kepada pihak MIDA untuk memastikan bekalan 

bahan mentah ini ataupun produk Lynas ini dapat diberi kepada industri-industri yang akan 
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datang. Is that what we are saying? So that people come and ada some kind of a guarantee, 

jaminan, bahawa mereka boleh mendapatkan bekalan.  

Beberapa Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Tuan Pengerusi:  And then saya juga tidak mahu oleh kerana kita tidak ada begitu, 

then nobody want to invest because kita tidak ada itu. Maknanya kita bebas, sampai bila-bila 

bebas eksport, so nobody wants to invest to do the yang akan gunakan produk Lynas. We 

must make sure people will come, so that kita punya hijrah kepada industri teknologi tinggi 

ini dapat dibuat or else macam mana negara maju, pendapatan tinggi... 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: That‟s right. That‟s right.  

Tuan Pengerusi: That‟s where we got to be very strategic on this. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  How do you word it? 

Tuan Pengerusi: We just highlight, nanti mereka itulah.. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: I don‟t know Yang Berhormat sama ada kita hendak 

sebut change on the policy yang export itu ataupun memadai kita cakap mestilah di... 

Tuan Pengerusi: We accept the fact that you cannot do it now sebab nanti you are 

changing the gold post. Akan tetapi takkan lah sampai bila-bila Lynas ini free tidak ada apa-

apa sekatan apa semua? So, now we are talking about development of this country. I think 

we are concerned about how itu. So, this is an opportunity.  

So, macam mana, bila macam mana hendak masuk? So, something yang rasanya 

praktikal dan boleh... So, try to word it up. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Ikut cakap itu pun boleh. You know jangan cakap... I 

think that point very important you know, yang Tuan Pengerusi kata macam mana kita 

hendak menjadi negara yang berpendapatan tinggi, leader in the green technology kalau 

benda ini tidak ada. So, bukan sahaja hendak kata, “Okay, impose this” but we are looking 

for the future. Itu pun kena sebut dalam ayat itu. Why we want to do that, why this 

jawatankuasa mengesyorkannya. 

■1210 

 Tuan Pengerusi: The use of product Lynas itu semua, kalau boleh all the industry 

are based in Malaysia bukan sebab lain, kita ini jual raw sahaja. So, kita tidak ada values 

add. Kalau kita hanya jual produk Lynas, produk itu semua tidak terletak di Malaysia, kita 

tidak ada buat value add for our product. Sama macam kita jual rubber, raw begitu tetapi kita 

tidak buka kilang-kilang dekat sini. 

 Dato’ Abd. Rahman Dahlan: I give you an experience. I think MIDA was there. I 

was in London together with Yang Amat Berhormat Tan Sri Dato‟ Haji Muhyiddin, TPM two 

years ago. In the meeting with the captain of industry in London, there was dialog. Yang 

Berhormat Puan Hajah Nancy pun ada. You know all this people, captain of industries, you 
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know what they are asking? They are asking subsidies for gas, subsidies for infrastructure, 

water and electricity but TPM stood his ground, he said “penyakit subsidi sudah sampai 

pada you all. I thought it was only in Malaysia.” You know, “penyakit subsidi ini sudah 

sampai pada you all but we cannot give you.” He stood his ground, meaning to say ada 

masa kita perlu say, “Hei! This is not benefiting us.” Kalau dia terlalu baik sangat terms itu. 

Just want to – I mean MIDA must have that.  

 Tuan Pengerusi: Okay, very clear we move on to perkara 4. Semua sudah? Is 

everything inside..., ada hendak tambah-tambah? 

 Puan Halimah Hassan: Tuan Pengerusi, perkara 4.7 just cadangan untuk 

penambahbaikan. Perkara 4.7.(c) ini adalah selaras juga dengan laporan Yang Berhormat 

Dato‟ daripada AELB. “Pemulangan sisa, residue ke Australia Barat boleh dilaksanakan...” 

Saya cadangkan barisan ketiga, “sudah pun berlaku bagi pengimportan fly-ash yang juga 

mengandungi NORM...” Dia bukan buang… “...yang lebih tinggi” sebab fly-ash juga 

mengandungi NORM. Saya cadangkan.  

 Seorang Ahli: NORM? 

 Puan Halimah Hassan: NORM is Naturally Occurring Radioactive Material (NORM) 

sebab dia memang naturally occurring. 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Bukan lebih tinggi keradioaktifan dia?... [Ketawa] 

 Puan Halimah Hassan: Dia bukan. Dia naturally occurring. YM. Raja Dato‟ juga 

mungkin – the other one, I like to seek clarification, sekiranya fly-ash ini..., because fly-ash 

ini sebenarnya di negara kita juga adalah buangan terjadual tetapi telah pun diberi kelulusan 

untuk diguna pakai dalam industri simen sebagai bahan mentah. Jadi biasa, sekiranya (c) ini 

untuk dipulangkan balik ke Australia Barat, saya jangka tidak perlu kelulusan Parlimen 

Australia Barat jika ia mematuhi perundangan Australia Barat dan standard yang ditetapkan. 

Saya rasa minta clarification YM. Raja Dato‟ sekiranya dia mematuhi, unless more than one 

becquerel per gram, dia tidak perlu dapat kelulusan Parlimen. 

 So, that one also has to be rectified because sekiranya tidak ada, that mention 

bermaknanya walaupun dia less than one Becquerel, dia perlu juga mendapatkan kelulusan 

Parlimen. Terima kasih. 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tuan Pengerusi, saya bersetuju dengan 

penambahbaikan itu. Akan tetapi, just for kita punya knowledge, memang lebih tinggi 

keradioaktifannya tetapi that would only make people confuse sebenarnya. I agree and then 

this is very important sebabnya kalau fly-ash boleh dihantar pulang...  

 Seorang Ahli: Apa dia fly-ash ini? [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Kalau kita bakar coal, ia akan ada debu. 

Dia ada dua debu, satu debu itu naik ke atas. Satu is very light, satu debu itu turun bawah 

heavy ash dengan fly-ash.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Oh! I see. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Fly-ash itu yang – akan tetapi itu 

diperangkap menggunakan flittering system dan sebagainya and this is the one that... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Okey, Tuan Pengerusi cuma satu sahaja lagi yang 

saya hendak tanya tentang perkara 4 di muka surat 17 ini. Dikatakan di sini pada perkara 

4.3. kawasan perindustrian Gebeng Kuantan menjadi pilihan memandangkan ia berdekatan 

dengan Pelabuhan Kuantan, ketersediaan bekalan gas, air dan bahan kimia yang cukup. 

Hari itu kita mendengar daripada beberapa orang saksi mengenai dengan kebimbangan 

mereka tentang bekalan air. This has not been addressed in this. I don‟t know whether it will 

be addressed in the other. Apakah Kuantan cukup air atau tidak because ini ia pakai dua 

swimming pool, Olympic size swimming pool per hour or something like that or per day YM. 

Raja Dato‟ Abd Aziz? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Ataupun dia recycle? 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Or something like that? 

 

 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: That one I cannot answer tentang 

Gebeng Yang Berhormat tetapi I would like to – we were told by the authority in Perth that 

Western Australian now, dia punya bekalan air tercatu kerana only 30% capacity, dia punya 

dam sekarang ini only 30% capacity dan dia kemarau sekarang ini. So, this is the state. Di 

Kuantan I cannot answer.  

Encik Tan Lai Seng [Timbalan Ketua Pengarah (Kementerian Perumahan dan 

Kerajaan Tempatan)]: The last visit Tuan Pengerusi, I think the Lynas is... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Sir for recorded, your name? 

Encik Tan Lai Seng: Saya daripada Jabatan Kerajaan Tempatan, mewakili 

Kementerian Perumahan dan Kerajaan Tempatan. Jadi, semasa lawatan di Lynas, Lynas 

telah beri angka dia akan menggunakan 500 cubic meter satu jam, 24 jam tiap-tiap hari. 

How much is 500 cubic meter, actually one cubic meter is thousand liter. One person 

normally use 225 liter per day.  

Encik Tan Lai Seng: 500 thousand cubic meter... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Per hour? 

Encik Tan Lai Seng: Per hour. 500 cubic meters per hour.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: 500 cubic meter per hour.  
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Seorang Ahli: So, maknanya apa? Cukup air atau tidak? 

Encik Tan Lai Seng: That one, we have to check with Jabatan Bekalan Air. 

Somebody have to check with the Jabatan Bekalan Air. 

Seorang Ahli: Who is that someone? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Can you all check? 

Encik Tan Lai Seng: We can contact... 

Datuk Roosme binti Hamzah: ...From the state. 

Encik Tan Lai Seng: Okey.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: KPKT bukan? 

Encik Tan Lai Seng: Ya, KPKT.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Encik Tan Lai Seng: No, no. 

Datuk Roosme binti Hamzah: MPK tidak bawa hari ini? 

Encik Tan Lai Seng: No, not here. We will write to Jabatan Bekalan Air. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: But just for – tadi kata 500 cubic meter per hour untuk 

24 jam. 500 cubic meters, you say that just now seorang manusia dapat guna berapa? 

Encik Tan Lai Seng: You see, sometime there is British unit and sometime… 

[Ketawa] It‟s actually 225 liter. That point is 225 cubic meters.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Untuk seorang, one person? 

Encik Tan Lai Seng: One person per day.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: 500 cubic meter ini, kalau dari segi volume macam 

apa? Satu setengah Olimpik saiz kah or what is that? 

Encik Tan Lai Seng: To give you idea, your mineral water, the big bottle is one and 

half liter. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Imagine... 

Encik Tan Lai Seng: It‟s only one and half liter. That means you probably need 600 

bottle is only one cubic meter. 650 bottles. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: So, you are talking about... 

Tuan Pengerusi: Dia guna air maknanya untuk apa YM. Raja Dato‟ Abd Aziz? 

What do you mean? Ia guna air untuk apa? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dia guna for the whole process.  

Tuan Pengerusi: Dan dia tidak boleh di recycle dan dia memang akan hilang, 

habis? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan habis. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: We go back to the reversion...  

Tuan Pengerusi: Dia tidak boleh ini. Dia kata tidak boleh... 
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Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang itu, yang untuk menguji itu internally, bukan. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Ada juga yang dia recycle tetapi... 

Tuan Pengerusi: But is the capacity of water supply in Kuantan enough? Itu isu 

yang ditimbulkan hari itu dan kita perlu ada jawapan ini. Kalau tidak, kita boleh cakap ini satu 

kebimbangan kita juga. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi kita minta KPKT to get that 

information. 

Tuan Pengerusi: Jabatan Bekalan Air bawah you all kah? KeTTHA?  

Datuk Roosme binti Hamzah: Akan tetapi mereka bolehlah, KPKT dapatkan... 

Tuan Pengerusi: KeTTHA ada lagi kah? 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Quickly nanti you tanya, at lunch time. You just call 

Majlis Perbandaran Kuantan. You call just to get them here in our discussion. Nantilah lunch 

time ya.  

Tuan Pengerusi: Okey, ada apa-apa lagi on this matter, perkara 4 ini? Tadi yang 

Ketua Pengarah itu sudah masukkan? Ada apa-apa Yang Berhormat semua? Perkara 4, 

soal hendak melihat rumusan ini, jabatan dan agensi pun boleh bangkitkan ya, bukan hanya 

leave it to kita, Ahli-ahli Yang Berhormat... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi. 

Tuan Pengerusi: Ya. 

Puan Hajah Nancy Shukri: Yang (e) itu kan, I don‟t know whether 4.7.(e) – I think 

this one need further elaboration, saya rasa ini very sketchy. “Pihak berkuasa Australia Barat 

telah memberikan kelulusan untuk Lynas Corporation Australia beroperasi di Meenar 

Industrial Park, Perth apabila mereka membeli aset daripada Ashton Rare Earths Pte. Ltd. 

pada tahun 2003.” I do not think this one will just really justify pembelian LAMP beroperasi di 

Malaysia dan bukan di Australia. Can we have further detail, find tune sedikit ini supaya 

ianya boleh really menjadi satu jawapan kepada kenapa Malaysia and not Australia. 

Tuan Pengerusi: In 2003, Lynas bought over the kilang from Ashton Rare Earths 

Pte. Ltd. and then kalau ikut laporan YM. Raja Dato‟ tadi, tidaklah ada apa-apa kelulusan 

bertuliskan daripada the authority. Maknanya, dia menerima hakikat apa yang sudah 

diluluskan dulu diteruskan begitu sahaja, bukan?   

■1220 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Can be extend atas nama Lynas. 

Tuan Pengerusi:  Dia ada buat surat? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Dia ada buat surat. 

Tuan Pengerusi:  Ada surat dia extend atas nama Lynas. 
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Dia extend atas nama Lynas.  Akan 

tetapi the original license was under Asthon.  

Tuan Pengerusi:  So, we can say original license given to Ashton and subsequently 

when LYNAS bought over, a letter was issued… 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  For its extension.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Tuan Pengerusi, I think what Yang Berhormat Batang 

Sadong is trying to say is this, dia hendak kaitkan kalau if I may Yang Berhormat Batang 

Sadong. Dia hendak kaitkan ini dengan satu tuduhan yang mengatakan bahawa Australia 

tidak bagi kelulusan kepada Lynas untuk beroperasi di Australia sebab itu I believe why this 

one is inside there, is to show that Lynas pun diberi lesen tersebut. Extension lesen itu 

daripada Australia. So, this 4.7(e) ini, kalaupun hendak masukkan yang itu, kena sebut 

bahawa ada tuduhan – bagi menjawab tuduhan, contohnya. Dekat sini kalau kita tengok 4.7, 

Jawatankuasa mengambil maklum isu-isu yang telah diberi penjelasan oleh pihak berkuasa 

Australia Barat adalah seperti berikut.  Yang (e) itu, mulakan ayat itu dengan ada kerisauan 

ataupun tuduhan yang mengatakan bahawa Lynas tidak diberi lesen di Australia.  

Tuan Pengerusi: I think for every paragraph, Datuk Setiausaha, that‟s why I said, 

maybe kita boleh cantumkan isu yang dibangkitkan dengan pandangan dalam bahagian lima 

ini.  I agree with Dato‟ Abd. Rahman.  Maknanya, after this, after kita sudah jawab mengenai 

perkara empat, the last one we will say, paragraph ini cuba menjawab isu-isu yang 

dibangkitkan.   

Kononnya, apa? This, this and this, then these are all the answers.  Memang orang 

tuduh dia tidak ada lesen, memang orang tuduh dia tidak boleh buka di Australia. So, kita 

boleh kata, adalah sebab ekonomi and all those things. Kalau tidak, there‟s no relation.  

Tidak ada kaitan. Orang tidak tahu why we are talking about this. We are talking about this 

because ada tuduhan yang macam-macam. Dia hanging begitu. So, I think every itu.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Every itu kena ada, kenapa you sebut ini.   

Tuan Pengerusi:  Mengapa kita sebut ini.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Hendak AELB minta penjelasan itu. So, that they 

understood. Satu lagi Tuan Pengerusi, kalau sayalah hendak bagi ia jelas dan terang, 

perkataan yang lebih sesuai untuk digunakan untuk, contohnya 4.1 itu, dalam muka surat 

17.  

Perkara 4.1 – “Jawatankuasa mengambil maklum bahawa pada Januari 2004, 

syarikat Lynas telah mendapat lesen...” dan bukannya kelulusan, kalau kita hendak be 

specific. Lesen daripada Kerajaan Australia Barat untuk beroperasi, unless if the word is 

misleading, you let me know, Dato‟ Raja, but I think the proper word is ”telah mendapat 

lesen”.   
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Kemudian benda yang sama berlaku pada 4.5 - “Pihak Lynas memaklumkan, selain 

daripada Australia dan Malaysia, Lynas juga mendapat lesen untuk beroperasi di China...”, 

instead of kelulusan. So, that because that is, itu yang dipersoalkan oleh orang awam.  

Tidak ada lesen, sedangkan kita nampak lesen pada hari itu.   

Yang Berhormat Batang Sadong kata tadi, 4.7(e) itu, pihak berkuasa Australia Barat 

telah memberikan lesen untuk Lynas. Is that a major difference, Dato‟ Raja? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yang Berhormat, approvals adalah 

generic. Approvals can be in a form of license, it can be in a form of certificate of no 

objection, it can be in a form of a letter mengatakan we approve. So, depending on dia 

punya licensing system, it is not normally a license and kita punya ini memang license 

because it is very formal.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: So, which one is stronger? Or you can the give the 

public some confidence.  Kelulusan ini it could just verbal dalam konteks ini... [Disampuk] 

That‟s why I said.  Kalau kita gunakan lesen itu, dalam konteks lesen, ia lebih kuat.   

Seorang Ahli: Lebih dua tiga orang mendapat kelulusan dan lesen.   

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Mendapat kelulusan termasuk lesen 

because... [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] Yang disebutnya ialah permit.  

Kebenaran.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Yang mana? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dari Australia. Dia lain dia punya 

sistem.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Yang you tunjuk hari itu. That was not a license.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: No. It is kebenaran. Kebenaran atau 

permit. Ours is very formal, ours is license.  

Tuan Pengerusi: After permit, ia ada apa-apa lagi yang perlu? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tidak, tidak.  

Tuan Pengerusi:  Samalah itu.  Dia longgok, di anggap sampah.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Sama. So, it is under kelulusan. It‟s 

generic sebenarnya. Macam lesen.   

Tuan Pengerusi: So, ia lesenkah, permitkah atau apa-apa, kita cakap kelulusanlah. 

Okey, we move on to... 

Tuan Liang Teck Meng: Tuan Pengerusi, I think we have to be careful dengan unit 

itu, 4.2. Tentang kos elektrik itu, 0.23 per kilowatt hour.   

Tuan Pengerusi: Apa ini? 

Tuan Liang Teck Meng: Per kilowatt hour.   

Tuan Pengerusi: Which point itu? 
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Tuan Liang Teck Meng: Para 4.2. Bukan per kilowatt tetapi per kilowatt hour 

(kWh).   

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Sorry, if I may just come back to – 

actually it is called a license sebenarnya. We have a copy of that.  Dia kata Environmental 

Protection Act 1986, amendment to license. So, the condition of license. Kalau you hendak, 

we can put license.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Di Malaysia ini, the word “lesen” itu lebih kuat 

daripada kelulusan. Can we include... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes, yes.  

Tuan Pengerusi: Kita masukkan. Lesen-lesen yang dia dapat kita masukkan.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Lesen itu kita boleh.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Yang China itu ada? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  China tidak ada. Kena buat China visit 

pula nanti, Yang Berhormat... [Ketawa]  

Tuan Pengerusi: Okey, pemilihan lokasi di kawasan Gebeng. Yang (d) itu, 5.1 (d) – 

bukan sahaja pekerja buruh. We were talking about “pekerja mahir”. Terdapatnya sumber 

pekerja mahir. Bukankah dia cakap about itu? About the jurutera, technician dan bukannya 

buruh. Pekerja mahir.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang pekerja mahir, okey. MITI, kita masukkan 

dekat situ atau hendak ada separate (e) kah hendak buat itu?  Tadi “buruh” lain, “mahir” lain.   

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya? So, yang ini bukan pekerja buruhlah? Kita 

buang, cancel “mahir”?   

Tuan Pengerusi: Ia pekerja mahir because to operate the kilang.  

Datuk Roosme binti Hamzah: So, buang, ya? Ya lah.   

Tuan Pengerusi: Ganti dengan ”mahir”.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Okey, done.  

Tuan Pengerusi: Ada apa-apa yang itu?   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Dia bukan sahaja..., kalau kita cerita tentang pekerja 

mahir, itu saintis itu termasuk pekerja mahirkah?   

Tuan Pengerusi: Mahir dan pakar. Akan tetapi yang lima orang itu diambil daripada 

luar negara.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apa dia?   

Tuan Pengerusi: Yang lain itu, expatriate. Dia ada ambil expatriate juga.   

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Correct, but we have a sizeable Malaysians as expert, 

bukan? Dalam itu. The reason why I say so, because even yang empat orang profesor yang 
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kita interview, experts itu, they were very clear in saying to us that they were very-very 

impressed with the Malaysians who work in Lynas. He said, within a minute, soal sahaja, 

jawapan ada. Maknanya, they are very competent. The people. The Malaysian‟s there. Dia 

kata even dia punya students dekat universiti mereka pun akan terkial-kial hendak cari 

jawapan.   

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: In additional, Yang Berhormat dan Tuan Pengerusi, 

because that area is actually kawasan perindustrian and related to the chemical. So, actually 

all the knowledge is already there. Dia punya knowledge.   

Seorang Ahli:  Pakar.  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Ya, pakar... [Bercakap tanpa menggunakan 

pembesar suara]  

[Ahli berbincang sesama sendiri] 

Tuan Pengerusi: Ada apa-apa perubahan, pertambahan ataupun pandangan 

mengenai perkara ini, pemilihan lokasi? Before we finalize nanti pun, mungkin kerana hari ini 

first time sebahagian besar baca so balik boleh keep on reading and compare notes. 

■1230 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Satu sahaja. Kita dalam ini I think we should address 

also why they left Terengganu dalam pemilihan lokasi LAMP ini kan. 

Tuan Pengerusi: Ada somewhere? 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Dia tidak ada dalam ini. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Di mana? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada di bawah. 

Tuan Pengerusi: Earlier part. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Itu kelulusan lesenkan tetapi lokasi ini I don‟t know. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Kelulusan lesen. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apa dia? 

Tuan Teng Boon Soon: Why did they choose Gebeng? 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Why they choose Gebeng? Why, because they did 

not get any green light from State Government of Terengganu, isn‟t it? 

Datuk Roosme binti Hamzah: No, ada 1.6(2) itu atau 1.5 pemindahan 

Terengganu.  Mana lagi yang 6.2.4, generally sebut why Lynas telah dapat penolakan projek 

Lynas oleh Kerajaan Negeri Terengganu. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: I think you can mention... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Page 23 Yang Berhormat, kalau hendak tambahan 

apa-apa. 
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Dato' Abd. Rahman Dahlan: Ya saya faham, saya dah baca. Tidak, saya tengok, 

kadang-kadang kalau orang baca ini kita kena we have to public in mind when they reading 

this.  There you know kalau dia baca seksyen ini sahaja dia tidak akan faham kenapa pergi 

Gebeng. I think they must we preamble at the beginning yang katakan bahawa pada 

mulanya terletak di Kalong. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Kalau preamble itu di bawah one pasal introduction 

of Lynas. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tidak mengapa kalau you tak nak preamble pun, 

gunalah apa sahaja tetapi saya rasa you kena mention why in Gebeng because pemilihan 

lokasi LAMP ini. Gebeng was not the first choice. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat, page 7 introduction to INES kan.  

Bawah itu 10 Julai 2007, UPEN Negeri Terengganu memaklumkan bahawa negeri Kelantan 

telah menolak permohonan syarikat untuk beroperasi di Telok Kalong. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: I faham, may be just one ayat yang mengatakan itu 

dalam bahagian ini, because you glaringly nampak macam kita tidak sebab Gebeng ini 

because dia tidak di Terengganu, not because of economy, not because perancangan guna 

tanah, not because of alam sekitar, betul tak? 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran:Yes, kenapa at the same time, after the Negeri 

Terengganu, Lynas memilih Gebeng? 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Then ubah ayat ini, tajuk ini.  Pemilihan lokasi LAMP 

di kawasan perindustrian Gebeng selepas Terengganu. You got to be very specific. The 

reasons why this LAMP went to Gebeng is because Terengganu was rejected not because 

of all this.  So my point is kita hendak be fair, Gebeng was not the first choice. 

Tuan Pengerusi:  Mengapa Terengganu ada asas? 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Maksud saya Tuan Pengerusi yang lima itu tajuk itu 

mesti lebih spesifik. 

Tuan Pengerusi: I know, I understand tetapi mengapa Terengganu tolak? 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa:  Tidak ada official punya reasons. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Ya tetapi... 

Tuan Pengerusi: Saya takut kalau tidak ada itu, orang akan katakan tengok 

Kerajaan Negeri Terengganu pun setuju ini tidak. Kalau kita tidak ada kepastian mengapa 

Kerajaan Terengganu tolak, maka mereka akan membuat tuduhan Kerajaan Terengganu 

pun tolak benda ini kerana keselamatan. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Memang itu pun sedang cakap sekarang ini pun. 

Tuan Pengerusi: So that is why we want to know. Is there any reasons why 

Terengganu tolak? 
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[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] 

Tuan Pengerusi: Dia cakap di sini Kerajaan Terengganu menolak so bermakna 

they must beri keputusan. Page 7. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Itu yang saya kata hendak tanya tadi itu. 

Tuan Pengerusi: That‟s why apabila dia cakap begini, I want to know. 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Perkara ini macam ini, surat dia tidak clear.  

Apabila dia tidak buat keputusan, Syarikat Lynas buat proposal untuk buat briefing kepada 

semua Ahli-ahli  Exco dia. Jadi apabila Syarikat Lynas tulis surat kepada Kerajaan Negeri 

Terengganu, jawapan daripada UPEN tajuknya kata Cadangan Untuk Mengadakan Taklimat 

Kepada Exco, that is tajuk surat tetapi dalam surat itu dia ada sebut kerana Kerajaan Negeri 

Terengganu telah menolak... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Taklimat. 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Kita tidak cakap taklimat, dia menolak 

cadangan itu.   

Tuan Pengerusi: Perkara ini must be very clear because seolah-olah kita kata dia 

tolak. I don‟t want itu. Kalau tidak kita will be in trouble. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Kalau saya, lebih baik saya cakap Kerajaan Negeri 

Terengganu tidak mengambil tindakan atau tidak membuat keputusan.   

Tuan Pengerusi: Ataupun Lynas tidak dapat menunggu lama kerana tidak ada itu. 

Datuk Roosme binti Hamzah:  Check the facts. 

Tuan Pengerusi:  Check. 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: ...That should answer that very nasty acquisition, kata 

Terengganu pun tidak hendak orang dia mati, kenapa orang Pahang. 

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: ......Perbincangan dengan Kerajaan Negeri 

Terengganu, apa sebenarnya sebab dia orang memang tidak hendaklah?  Hendak tanya 

MITI. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran:  Pada mulanya Kerajaan Terengganu setuju and 

there is a letter, that is why we issued the license.  I mean the interim. The interim surat 

tawaran interim itu adalah kepada Telok Kalong di Terengganu.  After pada satu...  

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] 

Tuan Pengerusi: Kalau tengok para 8 ini, muka surat 6, Lynas telah diberikan surat 

kelulusan interim lesen pengilang untuk memproses nadir bumi dan Jawatankuasa 

Bertindak Berkenaan Perindustrian- ini mungkin di peringkat negeri, pada 25 Januari telah 

meluluskan projek ini. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Perkara ini KSU MITI yang chair meeting. 
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Tuan Pengerusi: Pada 2007 dan sudah diluluskan. 

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] 

■1240 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Ya but dalam paragraph 9 ini mengatakan mereka 

menolak. So we want to make sure that whether clearly mereka tolak ataupun they just said 

on it, tidak buat keputusan.  

Yalah, ditolak ini kalau saya baca tadi, ditolak ini yang briefing session. What are 

you saying is that application for briefing sessionkan? Am I wrong if I kata yang dia tolak ini 

ialah proposal untuk membuat briefing session?... [Disampuk] Ya kerana captionnya 

application for briefing session. So then kalau macam itu lagi cantik, maknanya Kerajaan 

Negeri Terengganu bukan menolak, dalam surat ini bukan menolak projek tersebut cuma 

mereka undecided it, dia tidak membuat keputusan. Dia tidak boleh buat keputusan dan 

Lynas tidak boleh menunggu lama, sebab itu dia pergi Gebeng, bukannya kerana orang 

Terengganu takut.  

Tuan Pengerusi: Akan tetapi kalau base on para 2, “Thank you for the effort and 

setting out the plant”, maknanya ditolak.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: “We would like to thank you again for all the effort and 

interest you have shown for setting out the plant”. Tidak juga Tuan Pengerusi, saya tengok 

lain sikit.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Akan tetapi at the end of the day, taklah dia nak.  

Tuan Pengerusi: We take the worst case scenario. Let say dia tolak, macam mana 

kita hendak buat because ini nanti boleh di eksploitasi oleh pihak-pihak yang tertentu. We 

know outside memang hendak di exploit. Boleh kita kata tanpa ada sebarang sebab?  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: I am not sure Yang Berhormat sama ada MIDA but I 

check dengan MIDA. I think based on this letter issued by UPEN then MIDA dan MITI 

menyediakan kertas kepada Jawatankuasa Khas Mengenai Pelaburan yang dipengerusikan 

oleh DBM based on this letter.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Dia bagi apa?  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: Selepas mendapat surat daripada UPEN yang boleh 

di interpretkan sebagai projek itu telah ditolak, bagi pihak MIDA dan MITI telah pun 

menyediakan kertas untuk memaklumkan kepada Jawatankuasa Kabinet Mengenai 

Pelaburan yang dipengerusikan oleh DBM.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: So, tidak ada interaksi antara you all dengan kerajaan 

negeri after the letter was issued?  

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran: I am not sure.  
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Tuan Pengerusi: ...Terperangkap.  

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Akan tetapi dalam waktu di bentang paper di 

Jawatankuasa Kabinet itu, kita guna perkataan „ditolak‟. Then pada itu JKMG menyarankan 

supaya Lynas mencari... 

Tuan Pengerusi: I know tetapi keputusan itu bukan for public consumption, yang 

kita punya ini ada untuk public consumption. People will take that and exploit politically.  

Tuan Teng Boon Soon: Selama ini dalam secara interaksi rasmi, apabila Kerajaan 

Negeri Terengganu menolak, adakah disebutkan sebabnya, alasannya tidak ada. So maybe 

we can - dari Sahabat Alam, this case Sahabat Alam come in, if we say something which is 

not in line with the reality, then Sahabat Alam will come in.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Eh! Tidak ada, benda ini tidak ada bawa itu.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Takkan you tidak tanya, kelulusan awal kepada ... 

Tuan Pengerusi: Isu ini semua timbul pada 2010. Pada 2007, 2008 dan 2009 tidak 

ada apa.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Kalau mereka tolak, takkanlah MIDA tidak check. Ayat 

ini kena betul.  

Tuan Pengerusi: Ayat kena betul. To be fair, there was no reason given. We cannot 

say that Terengganu government tolak kerana keselamatan, kerana takut orangnya mati, 

pun kita tidak tahu. Mungkin boleh juga tidak jaminan, soalnya tidak ada alasan diberi.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: No interest, I think it is better word.  

Tuan Liang Teck Meng: ...Don‟t have any reason.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: I think ditolak tanpa memberi alasan.  

Tuan Pengerusi: Tanpa sebarang sebab dan alasan.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Akan tetapi kena sebut Yang Berhormat Simpang 

Renggam kata tadi itu, tidak berminat. Terengganu memang tidak kisah. According to them, 

the letter is saying that...  

Tuan Pengerusi: So you ambil kira untuk baiki ayat itulah.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Dan kita kata syorkan ini bukan surat itu.  

Tuan Pengerusi: Maknanya para 9 muka surat 7 dengan para itu ... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Okey ada apa-apa lagi?  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: The second plant you baca?  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yalah, all the interest.  

Dato' Abd. Rahman bin Dahlan: Ya, syor interest ditolak. As far as they concern, it 

is good as saying bye-bye.  
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Tuan Pengerusi: Dekat mana itu tadi?  

Datuk Roosme binti Hamzah: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Yang page 20 something itu di mana?  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Tuan Pengerusi, boleh tak just very quickly on this 

last issue. Bolehkah kita kata, kita pun kena bagi pandangan betul tidak Yang Berhormat 

Zul? Kita kata jawatankuasa beranggapan bahawa tidak ada penolakan yang secara khusus 

berkenaan isu ini dengan keselamatan. Cuma yang ada ialah tidak berminat.  

Tuan Teng Boon Soon: But we don‟t know what is limited in their discussion. Just 

in case come out, kita tidak tahu.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: That‟s why I ask.  

Puan Hajah Nancy Shukri: Because I think yang you tadi cakap yang tanpa 

alasan, that one should be okey. Because if we say tidak berminat, then we are interpreting 

for them, we are not here to answer question for them.  

Tuan Pengerusi: Keep that point for state government later on, suddenly they come 

out and say no, that is why we... [Ketawa] 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: You are very sure tidak ada alasan ya MIDA?  

Tuan Pengerusi: Surat itu, itu sahaja.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: No other record? There‟s no meeting ya?  

Tuan Pengerusi: Akan tetapi Kerajaan Negeri Terengganu langsung tidak pernah 

berjumpa dengan Lynas? Langsung tidak ada taklimat dengan Lynas? Tidak ada maknanya 

memang tidak ada alasanlah, dia buat keputusan tanpa... 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Because bila kita tanya Dato‟ Mansur pun dia 

tidak mahu beritahu.  

Tuan Pengerusi: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Dato' Abd. Rahman Dahlan: How do you limit because this particular point is 

actually very strong out there. Dia kata kenapa maknanya Terengganu itu tahu benda ini 

boleh memudaratkan.  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: The ayat they use, Australia tolak, Terengganu tolak, 

that is what their spinning.  

Datuk Roosme binti Hamzah: China tolak.  

Tuan Zulkifli bin Noordin: China tolak.  

Puan Hajah Nancy Shukri: Betulkah China tolak?  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Memanglah, that one yang they are spinning.  

Puan Hajah Nancy Shukri: We answer this thing, people in China ...  

Tuan Pengerusi: China tidak tolak tetapi kerana dia kenakan the export kuota, itu 

yang dia pindah. Hanya Terengganu tidak memberi jawapan.  
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Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan  pembesar suara] 

Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, can we ask again.  

■1250 

Apa perkataan dia pakai tadi? Thank you for your interest ya?  

Dato' Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] No, 

they said that they rejected the proposal for the briefing and thank you for your interest in...  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Tolong baca sekejap. 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: We would like to thank you again for all the 

effort and interest you have shown for setting up the plant in Teluk Kalong Kemaman. With 

reference to the above matter and your request via email... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Above matter is application for briefing. 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Dated 3rd July 2007, I am sorry to inform you 

that the State Government of Terengganu has rejected your proposal. 

Puan Hajah Nancy Shukri: [Menyampuk] Proposal to do the briefing? 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa:  Tidak tahu because tajuk dia application for... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Puan Hajah Nancy Shukri: In our case we will say that menolak untuk briefing. So, 

no further questions if it is ask further then only we say there is no issue, there was not even 

a trial for them to really set up dekat situ. It‟s just a briefing. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan:  Kita tahu Terengganu tidak mahu buat ini sebab... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dia beli tanah itu. Kerajaan negeri jual. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ya lah. Earlier on lah after... 

Puan Hajah Nancy Shukri: Ada intention lah. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: …. You know why I said that this is very important, 

this point because here we are reading, saying that Lynas is good. Lynas will bring all this 

technology. Lynas is that, Lynas is this. On one part kita kata ada orang menolak dalam 

Malaysia sendiri. So, it does not…. So, either that kalau tidak jawatankuasa kena buat 

keputusan, beri pandangan terhadap isu ini. Kalau you all hendak masukkan juga, then JK 

kita kena buat keputusan. 

Tuan Pengerusi: Kalau kita kata affect penolakan itu tanpa diberi sebarang sebab. 

That we can say then we can be rather… about the... 

Puan Hajah Nancy Shukri: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Itu kalau kita hendak itu. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] Ayat 

ini Tuan Pengerusi, ayat ini tidak kena ini. 

Tuan Pengerusi: I would say...[Ketawa] 
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Dato' Zulkifli bin Noordin: Menolak permohonan syarikat untuk beroperasi... 

[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] Ayat ini actually reflect…, we are not 

interested which is not true... [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Puan Hajah Nancy Shukri: We have the inference is that memang they are not 

interested. That is the inference tetapi we can not state our fact here as a based on 

inference. Who are we unless they go to court, they want to involve. They have to answer. 

Tuan Teng Boon Soon:  Yang Berhormat, memang betul. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: No, no. What I‟m trying to say in paragraph 9 is their 

inference. It is not fact. 

Puan Hajah Nancy Shukri: Exactly. That is why we cannot... 

Tuan Pengerusi: Akan tetapi yang juga penting ialah dan ditafsirkan oleh 

Jawatankuasa Pelaburan sebagai menolak. Itu sebab Jawatankuasa Pelaburan 

menasihatkan pindah ke Kuantan. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Ya, because Jawatankuasa Pelaburan was given this 

briefing. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang Berhormat, I think it is a forgone conclusion. We 

can take it for a fact that Kuala Terengganu memang tidak berminat. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Okey, betullah itu. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Otherwise, they would fight back. Dia memang tidak 

hendak benda ini, okey. That one is understood. Cuma, apakah kita perlu mengatakan dia 

menolak sebab persepsi di luar ialah mereka menolak atas sebab keselamatan which is not 

reflected in that letter at all. So, kalau pun MIDA atau pun MITI mengatakan begitu then 

jawatankuasa ini terpaksa membuat satu pernyataan bahawa kita tidak mendapat apa-apa 

bukti yang menunjukkan bahawa Kerajaan Terengganu menolak projek ini atas sebab-

sebab keselamatan. We have not, tidak ada satu dokumen, satu kenyataan... 

Seorang Ahli: [Menyampuk] 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Jawatankuasa kita ini mendapati bahawa tidak ada 

sebab. Penolakan itu bukan disebabkan faktor keselamatan atau kita tidak ada ... 

Tuan Pengerusi: There is nothing.  

Puan Hajah Nancy Shukri: Ia sama diibaratkan kalah tebinglah. Dia belum try, 

belum stand for election lagi, dia sudah kalah tebinglah. They do not know what‟s the risk 

whether is a risky thing or something that positive for them. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: MITI want to... [Bercakap tanpa menggunakan 

pembesar suara] Terengganu termasuk sebab keselamatan. 

Tuan Pengerusi: Oleh kerana sebab tidak ada apa-apa alasan diberi. 
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Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Oleh kerana tidak ada alasan-alasan yang diberi. 

That would be probably... 

Tuan Pengerusi: Pokoknya kerana kita tidak mahu report kita ini dipolitikkan. Then 

we want to reduce this from being taken out of contact. So, kita buat macam itu ya, macam 

Datuk Abd Rahman katakan itu. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Jawatankuasa ini tidak menemui apa-apa bukti. Lebih 

kurang macam itu. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Perenggan 9 is from... [Bercakap tanpa menggunakan 

pembesar suara] 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Muka surat berapa Yang Berhormat? 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Tujuh. This is actually a mukadimah... [Bercakap tanpa 

menggunakan pembesar suara] To operate in the Teluk Kalong. Then, come paragraph 9 

that Kerajaan Negeri Terengganu menolak which is not right. Kalau you baca betul-betul 

surat ini it does not say so. It is their own interpretation. So, what the letter actually said after 

given the approval, Lynas proposed a briefing to the State Exco and that was rejected. Not 

the plan itself is the briefing was rejected and thank you for your interest.  

So the way this is wording paragraph 9 ini is different. As if the state government 

has decided we reject you. Reject your proposal to build the plan, not the briefing. 

Tuan Pengerusi: Kerana ini kita buat macam ini. Paragraph 9 itu apabila pihak 

Lynas mohon untuk mengadakan briefing dengan Kerajaan Terengganu tetapi tidak 

diterima, ditolak, maka pihak Lynas buat keputusan untuk pindah. Just say like that. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Kita kena cari ayat macam itu. 

Tuan Pengerusi: Macam itu sahaja. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Flow itu kena.  

Tuan Pengerusi: Akan tetapi dalam paragraph mengapa dekat Kuantan itu tadi 

yang macam Datuk Abd Rahman cakap kita boleh masukkan, kita boleh beritahu bahawa 

tanpa ada sebarang sebab diberi. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Because you see the letter, the letter is not our right 

regretting about the project... [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Okey, kita buat macam itu lah. 

Puan Hajah Nancy Shukri: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: We do not know. 

Tuan Pengerusi: Tidak payah lah. We do not want to besarkan isu Terengganu ini. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: We just say that they were given the approval to operate 

in Teluk Kalong and then they wanted to give a briefing. 

Tuan Pengerusi: Akan tetapi ditolak. 
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Dato' Zulkifli bin Noordin: Briefing itu ditolak. 

Tuan Pengerusi: Kita cakap ditolak, maka dia buat keputusan. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Therefore there is no reason given. They decided to 

proceed with Gebeng. Something like that the flow. 

Tuan Pengerusi: Okey. 

Tuan Teng Boon Soon: ...We do not have to interpret on the reason. 

Tuan Pengerusi: Tidak payah, tidak payah. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: We do not have to interpret and we do not have to 

justify. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Tuan Pengerusi, I agree. I think kita just kata macam 

itulah based on... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Because the letter is very clear.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Kita tidak boleh mengatakan ia menolak untuk 

beroperasi. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Bukan menolak operasi projek itu. Menolak briefing.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: That is right. Then, ada satu seksyen tadi yang Tuan 

Pengerusi kata tadi itu yang bahagian... 

Tuan Pengerusi: Yang you hendak masukkan tadi itu. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang saya hendak masukkan tadi itu mengenai 

pemilihan LAMP beroperasi di Malaysia dan bukannya di Australia. 

Tuan Pengerusi: Perkara 5, page 19 I think kita jangan sebut Terengganu. We just 

kekalkan Perkara 5. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: I think kekalkan Perkara 5. 

Tuan Pengerusi: Because kalau you cakap berpindah dari Terengganu ke Pahang, 

then you got to give all the reason. So, saya ingat biarlah. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Maintain perenggan 9 itu tetapi wording dia. 

Tuan Pengerusi: Maintain the title begitu and then dalam itu kalau you hendak 

sebut pasal Terengganu mengapa berpindah tanpa sebab you boleh.. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Okey at least my concern has been address here 

yang paragraph muka surat ketujuh itu. 

Tuan Pengerusi: Okey, I think it‟s about time we adjourn, it has been a very long. 

So, lepas ini kita masuk balik untuk berbincang, move on to perkara kedua isu dan proses 

kelulusan dan pelesenan. So, we adjourn for lunch. We will come back at 2.30. Pukul 2.30 

ya dan saya percaya kita boleh cuba habiskan. Okey. 

Mesyuarat ditempohkan pada pukul 1.00 petang. 

Mesyuarat disambung semula pada pukul 2.42 petang. 
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[Tuan Pengerusi mempengerusikan Mesyuarat] 

2,42 ptg. 

Tuan Pengerusi: Assalamualaikum warahmatullaahi wabarakaatuh, salam 

sejahtera. Ahli-ahli Yang Berhormat, tuan-tuan dan puan-puan, kita menyambung sesi kita 

untuk petang ini bagi kita menyiapkan laporan dan juga rumusan kita sebelum ianya dapat 

dibentangkan. Sebelum kita pergi ke perkara yang menyambung perbincangan kita sebelah 

pagi tadi, kalau kita ada apa-apa laporan mengenai bekalan air, ada anything?  

Encik Tan Lai Seng: Tuan Pengerusi, saya telah hantar pesanan. Actually, saya 

belum dapat balik jawapan daripada Jabatan Bekalan Air. I already ask Majlis Perbandaran 

Kuantan to check dalam kebenaran merancang, semasa mereka membuat permohonan 

kebenaran merancang atau the planning development, Lynas memang ada mention 

keperluan bekalan air dengan tenaga punya figure. I already ask them to check and to come 

back to me. At the moment, we have not got the reply yet.  

Tuan Pengerusi: Actually we don‟t have much time but hopefully by tomorrow we 

can have a definite answer. 

Encik Tan Lai Seng: Okey. 

Tuan Pengerusi: Okey, kita pergi kepada perkara isu kedua yang dibangkitkan oleh 

orang ramai iaitu proses kelulusan dan pelesenan. Ada apa-apa kita nak komen, tambah 

ataupun tidak setuju atau adakah semuanya sudah dimasukkan? Ada yang tertinggal?  

Datuk Roosme bin Hamzah: Dato‟ Seri, just to highlight, when we were discussing 

at ministry level, kita dapat kenal pasti bahawa each ministry, they are quite independent on 

their own untuk memberikan sesuatu kelulusan. So, on 6.3.7. itu, when we had this prior 

discussing with ministries, there is a request from AELB untuk memastikan bahawa apabila 

MPK mengeluarkan lesen premis, dia haruslah dikeluarkan setelah memenuhi kelulusan dan 

perolehi lesen daripada AELB. YM. Raja Dato‟, that was our request as – if we refer to point 

6.3.7. di bawah Majlis Perbandaran. 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: Tuan Pengerusi, we found out that 

dengan adanya premis lesen, dia boleh beroperasi sebenarnya. Jadi, to avoid that 

confusion, kita telah meminta supaya Jawatankuasa ini membuat syor itu supaya kita 

nampak lebih mantap daripada segi kelulusan dan timing untuk beroperasi. Terima kasih. 

Tuan Pengerusi: Sekarang ini dia dah ada lesen premis? 

Puan Halimah Hassan: Tuan Pengerusi, 6.3.7. ini memang kita sokonglah sebab 

lesen premis kalau ada pun dia boleh beroperasi tetapi without the so, in this case not only 

dari AELB, mungkin daripada..., in fact for us pun daripada Jabatan Alam Sekitar sebabnya 

walaupun EIA telah diluluskan di peringkat perancangan, sebelum dia beroperasi, dia perlu 

juga dapat semua kelulusan alat-alat kawalan dan sebagainya, so as a general before dia 
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beroperasi, dia perlu dapat kelulusan not only from AELB dan juga kelulusan-kelulusan yang 

secara terperinci. 

Encik Tan Lai Seng: Tuan Pengerusi, dalam Akta Kerajaan Tempatan, under 

lesen-lesen 107(1A) menyatakan “Mana-mana lesen atau permit yang diberikan di bawah 

akta ini boleh dikeluarkan bersama dengan mana-mana lesen atau permit lain.” So, the 

premise license is only one of the license, that means it can be keluar bersama dengan 

mana-mana lesen atau permit lainlah. Maksudnya, saya ingat the operator would have to get 

the relevant license from all other authority. 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: If I may add-on Tuan Pengerusi, the 

reason why they refer to AELB is Pihak Berkuasa Tempatan has within dia punya 

Committee untuk meluluskan lesen premis ini. DOE – ini semua yang sudah ada. Cuma 

yang tak ada AELB sahaja, that was the only point to be made. 

Tuan Pengerusi: Mungkin di sini yang perlu kita jawab ialah where is our standard? 

Standard daripada segi soal proses kelulusan dan pelesenan. If our standard is higher than 

AELB than the international standard.  

Our condition is regress dan sebagainya, we better say. We must mention, the point 

that we want to show ialah dekat mana proses kelulusan dan pelesenan yang kita guna 

pakai. Adakah ianya menepati standard antarabangsa ataupun kita ini lebih daripada itu. 

Kalau kita ini lebih tinggi daripada standard antarabangsa, which part dan kalau kita kurang, 

kita minta supaya mungkin Jawatankuasa kita mencadangkan supaya diperkukuhkan that 

part. So, no where in here kita cakap dan kita buat perbandingan apa yang..., we just say 

about each individual Ministry. Lesen ini ada, lesen itu ada, jadi orang yang baca pun dia tak 

dapat apa significant of this process, yang kita hendak nyatakan. 

Kalau kita kata bahawa apa yang kita buat ini lebih daripada apa yang dilakukan di 

negara lain, so we better say, something like that. Jadi, boleh atau tidak dirumuskan macam 

itu? Macam mana? Dalam banyak perbincangan yang kita dengar, dalam pembentangan 

yang telah dikemukakan kepada kita, yang ramai mengatakan bahawa standard kita ini 

tinggi, tinggi daripada itu but no where in here you are saying it like that.  

■1440 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: Maybe Tuan Pengerusi, we can tarik 

daripada laporan IAEA di mana apabila merujuk kepada standard yang digunakan, ada juga 

yang lebih daripada standard. Saya akan cuba mendapatkannya. 

Tuan Pengerusi: So, kalau we put..., maknanya we take note, kita ambil perhatian 

mengenai perkara yang dinyatakan... 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan:  ...Standard kepada... 
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Tuan Pengerusi: ...Kenyataan oleh IAEA. We have to take note sebab pokoknya 

ialah we have to address the issues, the concern on security by the general public. Kalau 

IAEA sebagai satu badan yang tertinggi, kalau kita tidak percaya dia, kita hendak percaya 

siapa lagi, kan? So, kita kena bawa perkara-perkara itu. Perkara-perkara itu adalah 

reference dan penyataan fakta mengenai amalan yang dilakukan dalam negara kita. Kalau 

maknanya IAEA sudah kata this is memang standardnya, in fact, lebih tinggi dan tidak 

sepatutnya kita khuatir, macam mana pula orang lain boleh kata, “No, this is not the 

standard. There must be something higher like langsung tidak boleh ada kilang.” I think kita 

kena masukkan itu semua. So, can we agree that we should include that, Yang Berhormat? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, just to have a guide, Dato‟ Raja 

please advise accordingly, just for us to understand when we talk about the issue of 

standard keselamatan di sini to which sub aspect are we talking about whether because di 

sini kita difahamkan bahawa ada aspek di bawah JAS, ada aspek di bawah AELB dan 

sebagainya. Jadi, when kita hendak menjawab kepada standard keselamatan per se, how 

do we want to coined that up to say that it meets or kena overall. Ini kita kena sama-sama 

discuss.  

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: Yang berkaitan ialah standard 

keselamatan sinaran dan tidak berkaitan pula dengan keselamatan kimia dan sebagainya.  

I‟m trying to look for the paragraph, Tuan Pengerusi, and I‟ll come back to you as soon as I 

can. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang hari itu when we talk about- kita menggunakan 

pemantauan kekuatan sinaran mengion which is keradioaktifan which is on page 40. So, 

yang itu kita melihat kepada aspek of keradioaktifan. So, sama ada isu ini bawah 

pemantauan keradioaktifan itu harus wujud di bawah proses kelulusan dan pelesenan tetapi 

di bawah skop standard-standard yang perlu dipatuhi. International standards in terms of the 

keradioaktifan itu menjadi satu faktor utama selain daripada JAS punya requirement, DOSH 

punya requirement. 

Kalau kita lihat kepada page 40, pemantauan kekuatan sinaran mengion ataupun 

keradioaktifan itu, kita explain the general explanation in terms of radiology dan perkara-

perkara yang berkaitan dengannya... [Disampuk] What I mean, adakah ini - because when 

we talk about standard, what is standard, standard melibatkan mana? 

Tuan Pengerusi: Sekarang ini we‟re talking about radioaktifnya itu. Adakah sistem 

dan prosedur kita itu mencukupi dan mengikut standard antarabangsa dalam soal proses?  

Do we take into account? Satu perkara yang mungkin tidak ada ialah public engagement.  

Saya juga hendak sebut di sini, how do we suggest, buat cadangan di masa akan datang 

bila melibatkan projek macam ini, perlu ada public engagement terlebih dahulu supaya right 
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from the very beginning public already engaged and ia tidak adalah nanti kemudian, 

something like that. Proses kita ini dari segi kelulusan, syarat, jenis-jenis lesen, adakah 

ianya menepati standard yang mencukupi dari segi itu. Then, public engagement dalam sini.  

Yang saya hendak syorkan, mana tahu satu hari kawasan saya, Pasir Gudang, hendak buat 

sesuatu macam ini. Selepas itu alih-alih saya last part baru dilibatkan. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, kalau lihat yang perkara 13, it is 

specific on public engagement. Adakah kita kena hendak rangkumkan pelbagai perkara 

yang melibatkan public engagement per se.  Page 47, saluran komunikasi, under perkara 

„E‟, yang melibatkan aktiviti public engagement. 

Tuan Pengerusi: But, it must be part and parcel of kelulusan lesen.   

Datuk Roosme binti Hamzah: Yes. 

Tuan Pengerusi: I think it should be put under - ia part and parcel of procedure.  

Sebelum ini mesti ada buat mungkin public engament. Kalau you buat separate, it is not part 

of the process. Ini kita hendak minta input pandangan, jawapan. 

 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan tetapi Yang Berhormat, di dalam 

sistem pelesenan kita, walaupun di bawah Akta 304 tidak ada mempunyai public 

engagement tetapi di dalam kes Lynas ini kita ada, mungkin the timing is wrong. The timing 

is after orang dah sibuk, baru kita ada. Akan tetapi under Akta Kerajaan Tempatan, ia 

memang ada public engagement before a project comes into line, ia akan bertanyakan the 

locality, orang tempatan tetapi the whole problem with Lynas, it was built in an area which is 

acceptable already dan sudah mempunyai all these public engagement.  This is the masalah 

and Gebeng is a very high risk oil and gas including petrochemical industry. 

Tuan Pengerusi:  Mungkin yang dari segi local authority punya public engagement, 

itu sudah kita semua tahu tetapi that day kriteria sesuatu projek itu mesti ada lesen AELB.  

You have that syarat kan? So, bila ada sesuatu dikemukakan, I mean that kind of project 

mungkin mesti buat public engagement. 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: And this is a good opportunity also, 

Tuan Pengerusi, because Akta 304 is now undergoing revamping sebenarnya. So, if you do 

that, memang... 

Tuan Pengerusi: Dato‟, akan ada banyak projekkah yang mana akan masuk bawah 

ambit AELB? 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan:  Bulan ini sahaja ada dua. 

Tuan Pengerusi:  Maknanya, memang sudah akan berlaku. So, more... 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan berlaku. 
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Tuan Pengerusi: Kalau tidak, kalau ada 10 Lynas di dalam negara, macam mana 

hendak kita address?    

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: Sudah ada pun, Tuan Pengerusi...  

[Ketawa]  Sudah ada. 

Tuan Pengerusi:  More people come and object because... 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: But, there will be more.  In fact, in... 

Tuan Pengerusi: We propose, Jawatankuasa ini propose kalau ada sesuatu projek 

yang memang termasuk dalam AELB, start publc engagement. Kalau tidak, Wakil Rakyat 

semua yang susah. You don‟t know... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, just to highlight whether yang dekat 

AELB punya isu ataupun kalau macam when we went to para 13.6, kita sudah 

mengesyorkan even at MITI stage, tidak semestinya dekat AELB. Kalau masa AELB dah too 

late untuk public engagement. So, kita punya cadangan, syor Jawatankuasa at 13.6, 

“Jawatankuasa mengesyorkan MITI, MIDA menimbangkan keperluan untuk mengadakan 

syarat supaya semua pelabur perindustrian berimpak tinggi termasuk pelabur asing untuk 

mengadakan public engagement yang berkesan di semua peringkat masyarakat.”  

Itu cadangan awallah kepada..., kita mengesyorkan MITI menimbangkan keperluan 

untuk masukkan syarat itu, because right now tidak ada.   

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Yang engaging ini is not MITI, engaging is the 

pelabur. This para is saying, MITI minta supaya pelabur engage the public.   

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact, dalam IAEA pun, dia 

recommendkan supaya the licensee yang buat ini kerana ia promotion. We are not in the 

promotion business. We are not promoting the industry. So, it has to be at the MIDA level or 

at a different level, not within the ambit of regulatory. 

Tuan Pengerusi: Tidak, yang itu mungkin... 

Dato’ Raja Abdul Aziz: But, it will be a requirement. 

Tuan Pengerusi:  Itu mungkin umum, but now we‟re talking about yang radioaktif.  

Kalau katakanlah sesuatu perkara yang kata certain percentage, ia punya apa itu tinggi and 

it comes under you dalam projek ini, maknanya for future semua... 

YM. Raja Dato' Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact, Tuan Pengerusi, under current 

development now which is with DOE, I think DOE can explain better about the requirement 

for DEIA for something like Lynas. 

■1450 

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, in fact sekarang ini projek-projek 

sedemikian yang memerlukan EIA, kita sudah meminta detailed EIA which include 

displaying the report and also public engagement part of it.  So, if similar proposal masuk, 
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jadi kita akan meminta EIA itu melalui prosedur EIA terperinci. So in future memang akan 

menjalankan laporan EIA terperinci dari Jabatan Alam Sekitar. 

Tuan Pengerusi: Ini EIA report? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Including RIA as well, Radiological 

Impact Assessment. 

Puan Halimah Hassan: Laporan EIA terperinci dia akan melibatkan term of 

referencenya dikemukakan dan panel-panel expert dilantik dan juga laporan nanti akan 

didisplay, akan diumumkan dan mendapat ulasan daripada awam. Semasa kajian dijalankan 

pun dia perlu menjalankan dialog dengan penduduk-penduduk setempat. 

Dato’ Abd. Majid bin Kutiran:  Tuan Pengerusi, di bawah Industrial Co-ordination 

Act 1975 yang memerlukan lesen mengilang, memang ada clause yang menyatakan perlu 

engagement because, apa-apa yang dipertimbangkan oleh jawatankuasa yang sekarang ini 

di NCI, National Investment Committee, kelulusan adalah tertakluk kepada, sekiranya 

berkaitan dengan radioaktif, kepada AELB dan juga kalau – EIA is wajib sebab nombor satu, 

kelulusan tertakluk kepada kelulusan kerajaan negeri dan Jabatan Alam Sekitar.  

Jadi dari segi as promotion agency kalau kita hendak letakkan syarat, I also hendak 

dapatkan guidance daripada council whether kesan kepada promotion kita punya tarikan 

pelabur asing sebab di entry sahaja sudah banyak whereas the approval yang kita beri 

adalah interim dan tertakluk kepada kelulusan agensi-agensi teknikal. Jadi the engagement 

supposed to be done by the agency technical, tetapi of course dengan kerjasama MITI. 

Tuan Pengerusi:  Isu yang berkaitan di sini ialah soal yang ada hubung kait dengan 

radioaktif. Kita hadkan ke situ. Kalau kita hendak kata semua kita just ambil definisi impak 

tinggi, I think like you said, payah. Okey, dari segi projek yang... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Saya bersetuju oleh kerana jawatankuasa ini adalah 

berkenaan dengan radiasi Lynas, so we just specifically mention untuk projek-projek yang 

ada kaitan dengan radiasi, radioaktif ini. Maybe we just narrow down to that one. We have to 

be seen as concern jawatankuasa, otherwise susah. 

Tuan Pengerusi: My question is apa yang dilakukan di luar negara apabila 

dikatakan hal radioaktif? Bagaimana engagement with the public, how did they put it? Is that 

part of process ataupun discussion, bagaimana standard luar negara? 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Mandatori. 

Tuan Pengerusi: Mandatori atau tidak untuk dia berbincang untuk dia memberikan 

pandangan itu? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: For most of the negara maju, it is 

mandatory. In fact, sekarang ini part of the requirement also is tetapi we have asked the 

licensee to engage the public. 
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Tuan Pengerusi: Itu tidak apalah, tetapi mesti ada engagement public. I think kita 

pun lepas ini memang akan ada banyak because like we have been made to understand, it 

is now more manageable untuk control, untuk jaga radioaktif, maka akan ada banyak 

permohonan untuk buka kilang yang macam ini. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tuan Pengerusi, I fully support you 

punya ini.  The objection is coming from the new industries sebenarnya. Dia tidak hendak 

buat itu sebabnya dia banyak hendak bukakan. The other point also when you do public 

punya display of the document, I think you also should limit it.  

The public is asking for it to be soft copy to put in the internet and to be sent 

everywhere in the world. Yang ini it is quite difficult. So in recommending it, I would like you 

to limit it to orang Malaysia sahaja, orang yang hanya berkaitan. 

Tuan Pengerusi: That‟s why I said how international standard?  Kalau international 

standard kata tidak patut masuk dalam internet, tidak patut to be shared all over the world, 

tidak payahlah. What is the best practice?  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Based on this, kita boleh cakap public engagement in 

based on west practices as done in overseas by western countries, then maybe some of 

your concern can be addressed. I know because tidakkan kita hendak buka semua dia 

orang punya prizing, dia orang punya commercial strategy and knowledge wise. 

Tuan Pengerusi: So we will put that as our suggestion, and then kita khususkan 

kepada radiation, bukan semua perkara. Nantikan MIDA pun tidak akan setuju. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Coming back to IAEA punya ini, they 

have already included in IAEA report. “The review team has concluded that the Malaysian 

laws and regulations regarding radiation safety are in good conformity with the above-

mentioned IAEA standards. In general, they are comprehensive and can be applied for the 

regulation of NORM industries. In some cases, the Malaysian regulations are even more 

strict. For instance…” Yang dia bagi... 

Tuan Pengerusi: We take all that masukkan ke dalam sini. Why are the good things 

kita tidak hendak masuk? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Kita sudah masukkan. I think we have already put 

that in.   

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yang sudah masuk itu slightly different.  

Cuma dia kata... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang IAEA itukah? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes. The one yang kita masukkan 

slightly different, dia kata review team took particular note of the dedication, commitment and 
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the professionalism displayed by Malaysian AELB regulating Lynas project.  So may be we 

can add on further tentang this and add on into it. 

Tuan Pengerusi: Sebab ini boleh digunakan untuk ensure that Malaysian public 

that even international body menyatakan bahawa dari segi rules and regulations, we are 

standard of equivalent. So kita masukkan itu ya? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, mungkin kalau kita tengok 6.7.1, 

“Penemuan pakar ini mengambil maklum bahawa tidak ada sebarang ketidakpatuhan LNP 

terhadap standard keselamatan sinaran antarabangsa. Hasil penilaian IAEA itu mendapati 

bahawa projek ini telah memenuhi semua peruntukan perundangan sama ada di peringkat 

kebangsaan mahupun standard amalan terpuji antarabangsa. Lebih tepat, panel mendapati 

kerangka perundangan negara berkaitan kawal selian standard keselamatan sinaran 

Malaysia adalah setanding, malah dalam beberapa aspek melebihi standard antarabangsa 

yang diamalkan. (Muka surat 10 Report of the International Review Mission on the Radiation 

Safety Aspect of a Proposed Rare Earth Processing Facility)” I think this one is already 

incorporative.   

So page 38, hanya 6.7.2 is to give a further pengiktirafan kepada AELB of their 

professionalism.  Itu sahaja yang I think sama ada kita hendak atau tidak hendak. 

Tuan Pengerusi: Okay, in terms of the law, do you think AELB you have been given 

enough powers, there is no other things maknanya? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: We have enough powers Tuan 

Pengerusi, tetapi kita pun ada limitations  For instance, what is declare to us we cannot 

declare to others? 

Tuan Pengerusi: What do you mean by that? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Confidentiality because they have to 

declare everything to us and to keep dia punya confident itu, kita memang tidak bagi tahu 

semua orang. We don‟t want to be telling them where exactly they locate the radioactive 

sources, because it is done as security punya problem.  I cannot open… 

Tuan Teng Boon Soon: This is why we need to incorporate the public engagement 

at the initial stage as part and parcel of the licensing process.  That is very important stand. 

■1500 

 Tuan Pengerusi: Kita masukkanlah cuba tengok dekat itu and then maknanya bila 

projek itu memang bawah AELB then the engagement must be mandatory and then 

reference to the fact that our rules and regulation process is of international equivalent.   

 Puan Hajah Nancy Shukri: Yang Berhormat Tuan Pengerusi perhaps Raja Dato‟ 

maybe they are some wishes lah that you wish that you could have more certain powers, 

maybe because this is our opportunity.   
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 Tuan Pengerusi: You have power, you must protect us. So, what is it that you 

want?  We will not know because we are all not people in the technical itu, kita tidak tahu. 

 Puan Hajah Nancy Shukri: Because since we are going to mengesyorkan so this is 

something for the future.   

 Tuan Pengerusi: One day we may have nuclear reactor, if we don‟t have the 

power, how? 

 Beberapa Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apa yang you kata tadi itu you do not want this 

company to reveal whatever that suppose to be reveal to you... [Disampuk] Akan tetapi 

kalau kita buat macam tadi kita kata best practices as per western countries.  I think that 

should cover some of your concern isn‟t? 

 Tuan Teng Boon Soon: I think your hand are tight because you‟re talking about 

confidentiality with something you can‟t review. It is a commitment. So even public hearing 

and all this there is a point where you can reveal and several things which way the material 

and involve public interest which you can reveal? 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Can we? Okey coming to the Yang Berhormat Teng 

tadi. Is it possible kalau kita cuma sentuh tentang soal keselamatan awam? If dalam syor 

kita itu isu-isu yang ada kaitan dengan keselamatan awam then public engagement is 

needed.   

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: The whole idea of licensing is to ensure 

keselamatan awam. That is why I need all the information but I cannot reveal all the 

information to public for fear that you know there are other party who are watching and trying 

to sabotage it for instance.  For example, they would be putting location of this radioactive 

sources and I am not talking about Lynas. I am talking about how high activities radioactive 

Celsius and I exactly where there are.   

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Is it storage or what? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: We are talking about it‟s functional 

position. So, it is like an open book where you are telling this is where it is, this is how the 

CCTV is working and this is how the keselamatan. This is what we want to know, I‟m worried 

but what I could do is if you give me the flexibility to let the licensee inform or we limit the 

information that is given to the public then it will be fine.   

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: That concern of yours yang tadi you cakap tentang 

potential problem kalau dia tahu lokasi sebenar itukan? Is that covered in your act ataupun 

discretion? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: How it is covered in my act is everything 

been told to me is considered confidential. 
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 Dato' Abd. Rahman Dahlan: In the act? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In the act.   

  

Puan Hajah Nancy Shukri: But I think that is quite fair because if you have the 

public enquiry, there is a time when you access what can be said and what cannot be said, 

it‟s up to the people to say certain thing or maybe unleash certain thing,s then you can 

access, right? How you are going to respond to it... [Disampuk] It‟s quite fair, I mean 

confidential matter is not just term, there are many others, the way we phrase it. 

 Tuan Pengerusi: Going to demand from AELB to say or to reveal or anything, itu 

tidak ada masalah. Because you are supposed to, we know you are supposed to do your job 

professionally and we know whatever you do you were protected us. Akan tetapi how do we 

ensure public participation sebab dalam zaman ini public punya empowerment and all those 

things.  So that why we want to use international standard kalau di peringkat international 

projek yang macam ini memang wajib ada public engagement so kita pun hendak syorkan 

supaya wajib public engagement. You want to respond first?   

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: When we went to Australia we was very 

clear that you know that they are going another way, they are going for self regulating punya 

mechanism. And so you have the authority. Ada lapan orang and then they paid an 

outsource all the services they require.  So that is why it‟s quite expensive to license such an 

industry in Australia but here we tend to have people to do things and then for you to be 

asking me to make public dan sebagainya we need to amend and engage the public dan 

sebagainya, it takes a long time. This Lynas punya affair is taking a lot of our time when we 

suppose to do, when we suppose to regulating other things. 

 Tuan Pengerusi: We just say public engagement it may not necessarily mean you, 

but how is it international punya norm? Say about public engagement. 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Is being conducted by the regularity 

authority but then in Australia for instance is already diluluskan tetapi dia... 

 Tuan Pengerusi: Serah pada orang lain? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Dia tidak dia dibagi dia buat... 

 Tuan Pengerusi: Maybe it is an open option that we will just say mandatory public 

engagement but it is open option to the government to consider whether you or the industry 

later on. 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Sama.  

 Tuan Pengerusi: Sama is okey. Jadi supaya kita ini tidak ada banyak dispute...  

[Disampuk] Okey but there must be public engagement for future project. 
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 Tuan Liang Teck Meng: Tuan Pengerusi I maybe confuse when you suggest you 

need to have public engagement in the future industry yang ada related dengan radiation.  

So example kalau ada sebuah kilang similar and most of the public object to it so are you 

saying that we are going to give license to that factory?   

 Tuan Pengerusi: Dia satu, that is why we district it to kalau ada sesuatu projek 

yang ada kaitan dengan lesen mesti dapat daripada AELB. Maknanya the radiation itu 

tinggikan, ada certain condition kan? 

 [Berbincang sesama ahli tanpa menggunakan pembesar suara] 

 Tuan Pengerusi: Engagement public doesn‟t mean that the public is right, doesn‟t 

mean the public is right.  If you can sure you follow all the procedure they are already inform 

and then they can come out with let say justified and back by competent itu then it‟s up for 

the authorities itu.  Bukan maknanya ikut cakap dia. 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan:  Just for the record isu Lynas itu pun meletup selepas 

Fukushima dan kemudian according to them New York Times did the article you know 

talking about Lynas. Walaupun dahulu adalah badan-badan kecil tetapi it really gain 

momentum after Fukushima. Maknanya tidak banyak engagement kita. So, when we talk 

about public engagement ini saya kira terutamanya ialah untuk memberi maklumat, is not 

one way daripada public. It is about also the government giving information about the 

project.  We can liaison, kurangkan sedikit pergeseran pendapat ini.   

 Tuan Pengerusi: Okay, once you have said that our rules and regulation are 

according to international norm.  In terms of all this rules and regulation everything has been 

complied with. Ada isu tidak yang dibangkitkan bahawa ada yang dia kata there is no full 

EIA. Ada juga cadangan supaya ialah because you introduced it in 2010, so ada cadangan 

supaya itu dibuat dengan radiology impact assessment dibuat sekali lagi.  So what is our 

answer reply to that? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tuan Pengerusi the radiological impact 

assessment document is the living document and therefore it has to be continually be 

updated. During the temporary operating license kita tukarkan the theoretical data itu with 

real on the ground data that we collect.  So the question does not arise to produce a new 

RIA punya document because it is been produced. I think is similar EIA but the 

environmental management programmed that they are updated. 

■1510 

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, untuk menjawab mengapa Lynas ini tidak 

menjalankan detil EIA adalah pada muka surat 26 dan 27 perenggan 6.4.7, kerana 

environmental impact assessment (EIA) adalah alat perancangan projek that is what you 

answer. Akan tetapi kita juga telah meminta semenjak 20 Jun 2011 we have introduced that 
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similar project perlu menjalankan Detailed EIA tetapi memandangkan EIA adalah alat 

perancangan projek, so bagi projek-projek yang telah diluluskan for example Lynas tidak 

perlulah go back to do Detailed EIA, but for future project perlu Detailed EIA dan perlu 

mengikut prosedur EIA secara terperinci ini.  

Just to add that dari, between primary EIA dan Detailed EIA daripada aspek teknikal 

dan saintifiknya semua isu-isu kritikal adalah serupa bukan maknanya kalau primary EIA itu 

you do the certain-certain study tidak perlu membuat modeling, it is not true, daripada segi 

saintifik dan teknikalnya mungkin we can add and ask, give wording to the urus setia, 

daripada segi aspek teknikal dan saintifiknya isu-isu kritikal juga dikaji secara terperinci 

dalam laporan PEIA. 

Tuan Pengerusi: Can I said that 6.4.11 bukan jawatankuasa yang mengesyorkan, 

jawatankuasa take note oleh sebab 6.4.11, we take note because projek sudah berjalan and 

DIA adalah untuk pelancaran, so we take note tidak perlu, bukan kita mengesyorkan tidak 

perlu. 

Puan Halimah Hassan: Yes. 

Tuan Pengerusi: Itu two different things. 

Puan Halimah Hassan: It is not, that‟s no longer relevant sebabnya kita sudah 

maklumkan dahulu sekiranya apa-apa maklumat diperlukan, kajian tambahan diperlukan, we 

can always do that with other provision of the law.  

Tuan Pengerusi: So kita ubah yang ini, so you better help itu. 

Puan Halimah Hassan: This one 6.4.11 ini adalah Jjawatankuasa mengesyorkan 

yang... 

Tuan Pengerusi: No, no bukan Jawatankuasa yang mengesyorkannya, 

jawatankuasa take note... 

Puan Halimah Hassan: Take note... 

Tuan Pengerusi: ...Oleh kerana DEIA Ini adalah untuk perancangan... 

Puan Halimah Hassan: Perancangan projek... 

Tuan Pengerusi: ...Projek sudah berjalan maka tidak perlu, so kita take note lah. 

Puan Halimah Hassan: Ia bukan tidak perlu, ia more of tidak relevan lagi, 

document there is no longer relevant sebab EIA adalah untuk membuat keputusan di 

peringkat perancangan. 

Tuan Pengerusi: Okeylah you help to word it, kita orang ini semua bukan orang 

teknikal... [Ketawa] So, anything on this? 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Tuan Pengerusi: Ya? 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  
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Tuan Pengerusi: ...Because  it was very general, so therefore that – If I can 

remember that is why the department answer also very general because soalan yang 

dikemukakan semasa public engagement was general in nature, jadi di atas sebab itulah 

tidak dispesifik menjawab kepada orang itu. I think we leave it, kalau tidak we open up so 

many other issues. Akan tetapi... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Akan tetapi, kita boleh buat syor, kita boleh kata perkara 

begini - Soalannya dengan jawapan, ini di antara problem kita sekarang pun because orang 

tidak tahu, kita sudah kompelin dia kata, padahal dia kompelin itu general sahaja, no 

respond... 

Tuan Pengerusi: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kita syorkanlah, jawatankuasa mengesyorkan respons 

kepada public inquiry, mesti ada respons, orang kampung berusaha menghantar email kah 

atau hantar surat, ada courtesy lah, at least respons, ini tidak respons. 

Tuan Pengerusi: Tadi kita juga telah memberi opsyen not necessarily EALB to 

conduct it maybe allowing the company the industry itself. So itu sebabnya, tetapi kita boleh 

masukkan mengatakan bahawa apa-apa public inquiry must have specific reply... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Tindakan susulanlah. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: You know Tuan Pengerusi, I think public engagement 

lebih, dia bukan macam inquiry sahaja, public engagement ini boleh juga merupakan 

pamphlet send out by the company for example, dia buat taklimat, seminar berkenaan 

dengan Dato Raja, you know when we talk about public engagement, not necessarily public 

inquiry macam kita membuat pendengaran awam you know. It could be in the form of public 

awareness you know, education to talk about the project itu... 

Tuan Teng Boon Soon: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Correct, so that... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Dalam kes spesifik ini, Jabatan Alam Sekitar actually 

conducted public inquiry, the sense of minta respons daripada orang ramai melalui 

pengisian borang. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ada? 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yang you bagi senarai seribu lebih itu... 

Puan Halimah Hassan: [Menyampuk] 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Apa geleng kepala, mengangguk, menggeleng? 

Puan Halimah Hassan: ...Display kita.., memang semua... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Akan tetapi yang nama you bagi 1,000 lebih itu, apa 

benda itu. 

Puan Halimah Hassan: 5,000 kita terima.... 
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Dato’ Zulkifli bin Noordin: Terima balikkan? 

Puan Halimah Hassan: Kita terima surat-surat, ulasan-ulasan itu... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Dan tidak ada responskan. 

Puan Halimah Hassan: Ia bukan, yalah kita bukan kata tidak ada respons, 

sebabnya when... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Tidak, ada tidak respons kepada setiap orang yang 

hantar itu? 

Puan Halimah Hassan: Tidak... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Tidak adakan. 

Puan Halimah Hassan: ...Dahulu kita respons to Sahabat Alam Malaysia... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Ya, you respons kepada NGO. 

Puan Halimah Hassan: NGO, sebab isu yang dibangkitkan related directly to isu 

Environmental Quality Act, yang lain-lain itu saya rasa a few agencies gabungkan sekali dan 

sesi-sesi taklimat penerangan itu telah diberi. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Betul, tetapi soalan saya tidak ada respons kepada 

mereka. 

Puan Halimah Hassan: Ya, tidak. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Mereka orang kampung berusaha mengisi borang 

bubuh dalam kotakkah apakah... 

Seorang Ahli:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Saya tidak tahulah prosedur yang you pakai tetapi the 

fact you ada 5,000 lebih... 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Akan Tetapi kita display itu sebenarnya 

sewaktu kita display EIA report itu bukan bertujuan untuk mendapatkan feed back. We just 

display to inform the public this is the EIA that have been approve by JAS and then tentang 

mereka complain tidak ada access to that report, so kita bagi one month untuk mereka view, 

for them to view. 

Puan Haliman Hassan: [Menyampuk] Akan tetapi kita... 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Akan tetapi memang tiada borang untuk 

maklum balaskah apakah. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yang you 5,000 itu? 

Puan Halimah Hassan: Tidak, kita memang dapat tetapi kalau since EIA telah pun 

diluluskan what apa-apa juga maklum balas yang kita terima sekiranya berkaitan dengan 

Jabatan Alam Sekitar, kita akan address dalam environmental management report, kita 

boleh lagi.  
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Akan tetapi at that point EIA telah pun diluluskan, 5,000 itu memang when we 

display RIA sekali dengan EIA sekali dengan QRA kesemua ketiga-tiga laporan ini bukan 

sahaja EIA sebab RIA from EALB display sekali dan the public banyak hantar dan kita 

terima all these... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Ada terima, kan? 

Puan Halimah Hassan: Ada terima. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: You mentioned hari itu jawapan you... 

Puan Halimah Hassan: Lima ribu yang... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: You buat itu sebagai coordinating body untuk collect 

data bagi dengan MITI. 

Puan Halimah Hassan: Yes. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Your the answer is that.. 

Puan Halimah Hassan: We were... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yes. 

Puan Halimah Hassan: Yes. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: So saya punya soalan pada masa itu, saya kata ada 

tidak respons kepada... 

Puan Halimah Hassan: No... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...Orang yang tanya itu, you ada tidak ada... 

Puan Halimah Hassan: ...Kita bagi, ambil semua... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: So saya hendak mencadangkan kita syorkan – Syor kita 

orang usaha pergi ke jabatan entah macam mana dia buat saya tidak tahu dia sistem 

borangkah, borang kotak saya tidak tahu. Akan tetapi the fact is complain itu ataupun 

pandangan itu you terima, tidak ada respons. 

Puan Halimah Hassan: Okey, bolehlah kata bukan – Sebab kita... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Tidak ada respons kepada dia itu. 

Puan Halimah Hassan: Kepada dia, kita coordinate dan kita bagi... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Mesti ada respons sebab apa orang tanya. 

Puan Halimah Hassan: Kemudian kita... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...Orang kampung berusaha tanya at least jawablah 

balik, courtesylah.  

Seorang Ahli: Banyak setem itu Yang Berhormat. 

Puan Halimah Hassan: Selain daripada itu... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Setem kerajaan free. 

Puan Halimah Hassan: Tidak, tidak  Yang Berhormat at that time kita diminta untuk 

coordinate ... 
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Dato’ Zulkifli bin Noordin: Itu you punya problem masa itu, sekarang ini kita 

hendak syorkan peringkat jawatankuasa apabila ada public inquiry seperti itu, you must take 

the inisiatif to respond. Problem kita sekarang ini banyak orang tidak tahu apa benda, what 

is happening. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Contohnya kalau respons Yang Berhormat, ini 

pandangan sayalah kalau, katalah any one of the agencies responds in a general waylah, 

katalah salah satu orang yang menulis itu kata air akan tercemar then just buat public 

statement carried by the news paper , do you... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: You must... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: You must, for you, they have to answer specific.... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Aduan-aduan tuan telah diterima dan sedang di.... 

Puan Halimah Hassan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Oranglah, manusia berpendapat.. 

Puan Halimah Hassan: Sebenarnya... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: ...Macam-macam itu different. 

Puan Halimah Hassan: Saya rasa... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Ini tengok ini, tidak berguna punya kerajaan jawab pun 

tidak hendak, aku hantar... 

Puan Halimah Hassan: Sebenarnya ... 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Yang Berhormat apabila kita mesyuarat task 

force untuk Lynas ini kita sudah bersetuju untuk accept all – because sometimes itu hanya 

repetitive punya surat sebenarnya macam surat itu ada seorang yang buat, dia re-print and 

different people yang tanda tangan. So what we... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: You ada buktikah itu? 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Because the wording is exactly the same, the 

exactly the same sentence. 

Tuan Pengerusi: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kalau dia sama-sama berfikir macam itu. 

Cik Mastura binti Ahmad Mustafa: Jadi apa yang kita lakukan ialah kita accept all 

the issues, kita produce brochure, yang beribu-ribu brochure yang kita sudah distribute di 

Kuantan. 

■1520 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: You hantarlah dekat dia. Brosur itu hantarlah dekat dia. 

What is so difficult, 5000x30 sen berapa? 
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 Tuan Pengerusi: We take note. We understand what you want. Saya ingat kita 

boleh maknanya setiap itu, maknanya definisi public engagement itu. Maknanya kita perlu 

menyeluruh sebagaimana proses itu. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Maksud saya kalau dia ada buat brosur untuk 

menjawab semua, you hantarlah brosur itu.  

 Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, lagipun yang lima ribu itu yang DOE 

sahaja yang terima, because other agensi pun terima. MITI terima, AELB terima.  

 Raja Dato’ Abdul Aziz bin Raja Adnan: Lagi satu Yang Berhormat is that, dia tak 

bagi alamat. Dia bagi nama, IC sahaja. Jadi kita tak tahu siapa dia.  

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Kalau dia tak bagi alamat itu then dia memang tak nak 

lah jawapan.  

 Raja Dato’ Abdul Aziz bin Raja Adnan: Tak, memang dia tak bagi jawapan pun 

Yang Berhormat. 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: Yang mana yang bagi, yang mana bagi.  

 Tuan Pengerusi: We take note lah. Dalam suggestion kita, kita... Okey. So, ada 

apa-apa dari segi itu? Setelah itu dari segi pengeluaran apa sahaja lesen, ada tak 

dibangkitkan isu ataupun kritikan dalam soal pemberian lesen masa kita public hearing Yang 

Berhormat semua. Ada tak, tak ada, kan? Itu sahaja.  

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apa Tuan Pengerusi? 

 Tuan Pengerusi: Dalam masa public hearing is there any issue post with regards to 

the issuance of any of the license, ia selain daripada EIA yang ditimbulkan?  

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apa tadi Tuan Pengerusi?  

 Tuan Pengerusi: Radiologi. Impact assessment. So, Dato‟ Raja jawab bahawa itu 

tak perlu untuk dibuat semula. So, maybe we can specifically.  

 Raja Dato’ Abdul Aziz bin Raja Adnan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar 

suara] 

 Tuan Pengerusi: Okey, tak ada apa-apa on this proses kelulusan dan pelesenan. 

So, Datuk Roosme... Tak-tak, yang proses kelulusan pelesenan perkara (b). So, after finish 

this apa kita punya rumusan, apa kita punya cadangan on (b) misalnya.  Because every 

subject macam itu. So, (b) kita boleh kata dari segi standard kita dekat mana dan kita boleh 

kata dari segi cadangan kita untuk public engagement dan sebagainyalah. So, that will be 

the rumusan.  

 Tuan Teng Boon Soon: Ya, Tuan Pengerusi. At it is known the Lynas case, we are 

talking about initial stage of public engagement. But as it is known the curious has been 

created among the public perception of the whole taboos. So, do we also look to address the 

problem of correcting some information? Because their pakar everywhere. 
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 I write in the papers. Everybody is pakar. How dangerous it is and how it can affect 

us..., issue rejects Lynas. Is one in the papers from among them? So, on this aspect 

mungkin ini pasca. There is pre-information. This is pre-information. Do you have to 

address... 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: What are you suggesting? 

 Tuan Teng Boon Soon: I thing maybe, I am thinking that our authority maybe AELB 

or relevant..., agency to come out with the public statement. To explains the actual 

implication of having this Lynas plant. How it can affect the public health and security.  

 Tuan Pengerusi: Our committee is trying to separate between facts and myth. That 

the most that we can do a part from some suggestion. Kalau kita dah dapat asingkan antara 

perception dengan kebenaran fakta dan sebagainya, terserahlah kepada how the rakyat nak 

tengok. Itu yang the most that we can do. This is what we are trying to do. And then... 

 Dato' Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

 Tuan Pengerusi: Bukan kita. Okey, so we move on now, we go to the aspek 

keselamatan kilang itu sendiri. Okey, ini juga adalah perkara yang sangat penting kerana ia 

menjurus kepada soal keselamatan... [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] Kita 

kena bangkitkan soal ia bukan nuklear reaktor, kan? There must be somewhere. Dia ada 

tulis.  

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Ada, ada, ada.  

 Tuan Pengerusi: It is not nuclear... 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Para 7.1, awal-awal lagi. AELB tidak 

mengkategorikan kilang Lynas sebagai pepasangan nuklear atau kilang bagi pengeluaran 

thorium.  

 Tuan Pengerusi: Nuclear installation.  

 Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, in the very fact that when MITI 

came out with the license, the license of the product is rare earth oxide and carbonate and 

dia orang pun kategori ini sebagai kilang pembuatan di bawah DOSH ya? So all along, JAS 

pun mengkategorikan sebagai kilang kimia and AELB pun tidak mengkategorikan sebagai 

nuclear plantlah. I do not know ada yang... 

 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Nak tanya sedikit. Oleh kerana rare earth ini kita 

bukan selalu sangat buat benda ini, so kita in the first place ada klasifikasi kah? Sebab kalau 

you tengok sini kilang pembuatan, sounds a bit loose ataupun too wide. I just want to ask 

DOSH, ada DOSH tak di sini? 

 Datuk Roosme binti Hamzah: Ada, ada.  
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 Dato' Abd. Rahman Dahlan: Nak tanya, ada tak klasifikasi kilang-kilang yang 

mengeluarkan rare earth di dalam kategori DOSH sekarang ini? Specifically mentioning the 

rare earth.  

 Abdul Aziz bin Yahya: Terima kasih Tuan Pengerusi. Buat masa sekarang ini tidak 

ada. Kita di bawah Akta Keselamatan dan Kesihatan Pekerjaan, kita kategorikan kepada 

sepuluh sektorlah. Pembuatan sampaikan kepada perkhidmatan awam. Dari segi sama ada 

ianya radioaktif atau tidak radioaktif tak diklasifikasikan. Akan tetapi kalau ianya di sektor 

pembuatan sebagai contoh, ada isu-isu radioaktif sebagai contoh. Walaupun termaktub di 

bawah Akta Keselamatan dan Kesihatan Pekerjaan tetapi kita biasanya bekerjasama 

dengan AELB autoriti dalam radioaktif untuk mengawal selia aktiviti berkenaan. Kita akan 

fokus kepada isu-isu keselamatan-keselamatan yang lain. Keselamatan dan kesihatan yang 

lain.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Apakah DOSH merasakan perlu ada klasifikasi yang 

khusus? Kalau tak kita cadangkan. Jawatankuasa ini boleh cadangkan untuk minta supaya 

dibuat pengkhususan klasifikasi atau tak perlu.  

Abdul Aziz bin Yahya: Pada pandangan kami buat masa sekarang ini sudah ada 

agensi yang melihat kepada perkara ini. Kita tak mahu ia bertindihlah tetapi pada masa yang 

masa kita pun sedang melatih pegawai-pegawai kita ke arah itu. Seperti sebagai contoh 

dalam usaha kerajaan untuk nuclear power plant pada 20 dan 21 nanti. Kita pun dah mula 

bekerjasama dengan Agensi Nuklear Malaysia dan juga AELB dan menghadiri kursus-

kursus untuk improve kita punya pengetahuan dalam  bidang ini. Terima kasih.  

Dato' Abd. Rahman Dahlan: Nak tanya sikit pada JAS ya. Sama juga ini, isn‟t 

kilang kimia, how accurate is that? 

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, because kita ambil dia sebagai... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Saya nak tambah sedikit sebelum jawab. Ini klasifikasi 

kilang LAMP ini saya ingat this is one of the very important issue because persepsi sekarang 

seolah-olah dia itu nuclear reactor ataupun kilang nuklear. Saya ingat kalau kita boleh 

elaborate sedikit why dia bukan yang ada dekat sini dia cuma kata because the rules is so 

dia pun is so. You kena explain kenapa dia bukan kilang nuklear, kenapa dia bukan nuklear 

reaktor? Base on the criteria not because of you rule. Sini dia punya tulis, dia kata manakala 

macam LAMP dikategorikan sebagai kilang pembuatan.  

Puan Halimah Hassan: Para 7.4 Yang Berhormat.  

Dato' Zulkifli bin Noordin: So, you detailkan boleh tak? Detailkan. Bagi contoh, 

bagi contoh.  

Puan Halimah Hassan: Sebab 7.4 Yang Berhormat... 
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 Dato' Zulkifli bin Noordin: Ini explanation dia. Contoh. Apa dia kilang nuklear? 

Orang bayang sekarang ini Lynas ini kilang nuklear. Betul tak betul, suka tak suka itulah 

persepsi sekarang ini. So, kalau kita boleh explain detail sikit apa yang dimaksudkan, apa 

beza dia. Kilang kimia, macam hari itu dalam enquiry dia kata sama macam kilang cat kah 

apa benda. Same so, di sini tak ada.  

■1530 

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, daripada segi prescribed aktiviti ini 

memang chemical plant. Kita letak sini because ia melibatkan tindak balas kimia dan fizikal 

which is cracking, leaching, extraction dan fusion. Mungkin AELB boleh bantu because kita 

kata apabila melibatkan tindak balas nuklear itu, ia pemecahan elemen all these at the 

nuclear level. Perhaps AELB boleh bantu, kalau hendak beri that explanation sebab for us it 

is quite clear. It is chemical and physical. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Sebelum menjawab, satu lagi, ya. Sebelum you jawab 

Dato‟. Ayat terakhir para 7.1 itu macam ia tidak berapa completelah... [Membaca petikan] 

“AELB tidak mengkategorikan kilang Lynas sebagai pepasangan nuklear atau kilang bagi 

pengeluaran thorium atau uranium memandangkan aktiviti yang ditetapkan untuk kilang 

kimia.”... „Memandangkan aktiviti yang ditetapkan...”... 

Tuan Pengerusi: “Adalah untuk”..., perkataan “adalah”.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Bermakna aktiviti yang ditetapkan „adalah untuk‟ 

kilang... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Itu maksud saya tadi. Pasal apa ia ditetapkan untuk 

kilang kimia?... [Disampuk] 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: You moved 7.4 dalam 7.1 lah. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Sebab apa tahu, sebab at the end of the day, kilang ini 

mengeluarkan thorium. Thorium ada radioactivity... [Disampuk] Ia punya wastage...  

Seorang Ahli: Ia tidak keluarkan. That is the residue. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Residuenyalah? Maknanya, ada radioaktif. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Ia bukan mengeluarkan tetapi memang 

ada tetapi ia tidak bertukar sifat. Jadi, kalau ia bertukar sifat nuklearnya, baru kita ada tindak 

balas nuklear. Katakan uranium, apabila ada tindak balas nuklearnya, ia akan 

mengeluarkan... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Itu maksud saya. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan tetapi panjang cerita nanti.   

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Panjang tidak mengapa. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Okey. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Biar panjang. Jangan kita hendak explain panjang nanti. 
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Jadi itu, we are talking about fusion dan 

sebagainya. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yes. You must explain. Kalau tidak... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In layman boleh? 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: In layman language. 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ini pun tergantung. Kalau you baca, kalau saya baca, 

first time, baca tiga empat kali baru faham. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Baru hendak faham apa benda. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Saya akan cuba, Tuan Pengerusi. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, out of - just to confirm dengan 

Dato‟ Raja, adakah isu yang kita hendak address ini, it falls under keradioaktifannya  bawah 

8, yang macam-macam kita explain ini: internal radiology kah, apa bendakah. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kenapa tidak diklasifikasikan sebagai kilang nuklear, 

kenapa kilang kimia? Mengapa? Persepsi di luar, ini kilang nuklear. Thats it. We have to 

rebut that. Kalau betul ia bukan kilang nuklear. 

Tuan Pengerusi: Maknanya, tidak menepati langsung sifatnya sebagai nuklear 

reaktor bukan. So, apakah itu nuklear reaktor? When you talk about a nuclear reactor, what 

is it suppose to have? Yang ini memang tidak ada. Yang itulah yang kita masukkan. Just to 

explain to the people. 

Seorang Ahli: Explain that. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Boleh Tuan Pengerusi. 

Tuan Pengerusi: Ada satu public engagement. Dia kata ada differences of opinion 

between scientific committee on risk of low level radiation antara IAEA dengan ECRR, apa 

benda semua itu. So, boleh kita jawab itu? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Sebenarnya we have attempted to 

jawab. The argument tentang whether low level radiation ini boleh have an impact on health, 

Tuan Pengerusi, will continue forever. Nevertheless, all the community have decided that 1 

millisievert per year for the public is safe but kita kata whether low level radiation ini has an 

impact on health, yes but if it has, is walking along the road in Malaysia more dangerous 

than receiving a small amount of radiation? Because, you are likely to be killed on the road 

rather than the radiation sebenarnya. So, this is the argument sebenarnya that has been put 

forward. ECCR suka, ICRP kah, it would continue on and on, because these are very 

different schools... [Disampuk] They have certainly agreed.  

Tuan Pengerusi: Yang kilang Lynas ini punya berapa? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tidak sampai pun 002... [Disampuk] 
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Tuan Pengerusi: Ada lagi atau tidak? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan tetapi itu theoritical calculationnya. 

This is why we need the temporary operating licence... 

Tuan Pengerusi: No. Because dia kemukakan itu sebagai satu argument, hendak 

tunjukkan bahawa itu..., jadi, kita cari apakah persamaan antara kedua-duanya yang 

dikatakan itu berbeza. Kalau tidak, kita pun tidak boleh jawab. Then on.., we have to show 

that mengapa ia berbeza dengan Asian Rare Earth yang disebutkan juga. Satu, kilang 

nuklear reaktor. Dua, ia bangkitkan Asian Rare Earth. So, kita masukkan juga. Ia bukan 

setakat ini kilang chemical tetapi kita jawab dengan kita menunjukkan bahawa apa yang 

dibandingkan itu tidak tepat. So, Datuk Roosme, yang kita perlu tambah.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Mungkin Tuan Pengerusi, kita hendak 

menggunakan juga perbandingan LAMP dengan ARE oleh Nuklear Malaysia. Some of the 

points overthere. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Muka surat 42 Tuan Pengerusi, yang 

mana kita letakkan penjelasannya daripada segi lebih tinggi kandungan thorium dan juga 

kepekatan bahan radioaktif dalam bahan sisa. In other words, ia punya risiko itu adalah 

tinggi untuk AERE dan bukan untuk Lynas. 

Datuk Roosme binti Hamzah: To understand then Jawatankuasa have to refer to 

8.11 first, baru Jawatankuasa mengambil maklum, terdapat perbezaan antara bahan 

mentah, bahan mula residue yang dihasilkan oleh ARE dengan LAMP. Then it gives a clear 

picture of what is the scenario. Comparison of „amang‟ and also based on the residue by 

Lynas. 

Tuan Pengerusi: Yang sisa ini, ada dua. Satu yang China punya stand, expert from 

China yang mengatakan China discontinue. So, what is our answer?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Tuan Pengerusi, in China memang the 

expert kata dia tidak buat. Sebenarnya, they will remove the thorium and uranium because 

they have a very active nuclear power industry. We do not have an active nuclear power 

industry. We do not have a policy on nuclear power as yet. So, daripada segi itu memang 

betullah apa the Chinese punya expert cakap. 

Tuan Pengerusi: So, maknanya the Chinese expert kata yang dia discontinue 

with... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Because they are extracting the 

thorium. 

Tuan Pengerusi: Because, dia ambil thorium itu.  



JPKLy 4.6.201 90 

 
 

Laporan Prosiding Mesyuarat JK Pilihan Khas Mengenai Projek Lynas / Bil. 4/2012 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes. In fact, their thorium content is 

higher than Lynas. In Lynas punya kes, it is not worth extracting the thorium because it is too 

small. Its volume 1000th parts... 

Tuan Pengerusi: But, we have to put it here. Kalau tidak kita tidak jawab the issue. 

Tuan Teng Boon Soon: But, the public concerns it is about the thorium contain in 

the waste, that will do harm to human health. So, I think there have been a case for the 

waste to be exported back to Australia. I think we need to address this issue. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: On the export, we have to see it in 

perspective. Firstly, dia memang claim that it will be acceptable, to be reutilise. If that is 

successful, then it is fine. If not, they will have to build a permanent disposal facility. If they 

are unable to locate and to obtain a license for this permanent disposal facility, then the third 

one, which is quite correct, it is not as automatic as regardless of what you can do with the 

waste, you send it back to Australia. It does not work like that. I think the MCA knows about 

this but I think we are putting in perspective what this returning to Australia is all about. 

Tuan Pengerusi: But, we need to put this because it is not mentioned anywhere. 

Ada atau tidak?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Ada. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada.  

Tuan Pengerusi: From China punya itu. Akan tetapi tidak perlulah. By tomorrow, 

maknanya benda yang kita bring up ini semua kalau boleh tunjukkan semasa kita jumpa 

again tomorrow. Then ada satu yang Bonsai Associations itu dia cakap... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Sorry, Tuan Pengerusi. 9.6. Starting 

from 9.6, 9.7, 9.8, 9.9, there is the return of ini. In fact, it starts from 9.5 sebenarnya.  
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 So, it gives the correct procedure in which when it is required for the residue to be 

send back.  

 Tuan Pengerusi: Maknanya memang kita boleh cadangkan itu. 9.5 ini DEIA boleh 

buat kalau hendak dibuat PDF, itu boleh?... [Disampuk] Akan tetapi yang China tidak ada, 

yang jawapan kepada China punya itu, you have to put it in. Then ada satu yang Bonsai 

Association itu dia bangkitkan, dia kata government should follow the IAEA report. Kita 

memang ikut semua IAEA report? 

 Datuk Roosme binti Hamzah: Kita ada listkan what are the IAEA report yang 

disyorkan oleh IAEA report... 

 Tuan Pengerusi: Then kita memang ikut semua. Kita ikut semua? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: They are officially accepted all the AEIA 

report and we are implementing.  
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Tuan Pengerusi: We have to mention itu.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Ini Yang Berhormat kalau lihat, tetapi yang ini 

penglibatan. Yang kita memberi keterangan yang jelas, the recommendation of IAEA Report 

antaranya ialah berkenaan dengan penglibatan orang awam mempertingkatkan saranan 

IAEA bagi penyebaran maklumat. Akan tetapi dalam itu segala akses... 

Tuan Pengerusi: Kalau tidak ada tidak mengapa, kita baiki. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Rasa ada sudah. Dato‟ Raja, I think we have already 

incorporated... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: [Bercakap tanpa menggunakan 

pembesar suara] 

Datuk Roosme binti Hamzah: Tidak semua ya?  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Selective. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Selective. Maybe di bawah pembinaan. 

Tuan Pengerusi: You want to bring up the... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya? 

Tuan Pengerusi: Hendak we looking at whole... 

Datuk Roosme binti Hamzah: 6.7? Page? 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Ya. 

Tuan Pengerusi: Tambah di situ.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Page 38 ya. So kita hendak masuk 6.8 lah itu?... 

[Disampuk] Okey 6.73 because all those are the recommendation of pakar-pakar bebas ini 

bukan? Because generally we have mentioned dia memenuhi segala... 

Tuan Pengerusi: I think it is good to show that kita follow. Ada lagi yang pakar 

suruh kita buat itu? Apa yang penting ini bukan? IAEA sahaja, lain tidak ada?  

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada yang kita masukkan bawah para 7.2. Oh! Ini dia 

view. View rare earth itu as a facility yang the plan importation of the .... 

Tuan Pengerusi: Okey. Tidak mengapa. 

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Sebelum saya hendak ini, saya terpaksa ini. Dato‟ 

Raja, I think dalam itu tidak sebut mengenai tadi yang saya bincang dengan Dato‟ Raja. Ada 

tuduhan yang mengatakan ada crack on the lining of the storage facilities itu, hairline cracks. 

It is not mentioned anywhere here but I have remember dalam public hearing itu, benda itu 

disebut beberapa kali. Dalam blog pun banyaklah. So I wonder where it going to be address.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yang Berhormat, in 6.58 page 35. We 

had just mengumumkan there is Jawatankuasa Unit Pemantauan Bebas in fact this 
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particular unit now is going through the whole process. Maybe we can add 6.5… [Disampuk] 

Not 5.9, tetapi as a.., it is now being look that the delay tanks itu yang cracking itu.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Dato‟ Raja, report inikah yang you want to pass to 

Members? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: That is very preliminary report in fact 

that I have been told now that the Jawatankuasa has already make its conclusion. They 

have found cracks. Memang betul they found cracks, but this does not mean the concretes 

strength of the delay tanks is compromise. Plus it is not a construction. These tanks are 

made from concrete. It is does not mean they are construction, it is a construction. It is 

actually any equipment made from concrete and from steel. Therefore it does not belong to 

the ambit of the professional engineer that speaks about its integrity. So… 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: But it will covered under Jawatankuasa. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes. In fact... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: May I suggest Dato‟ Raja? May I suggest that, you 

mentioned that dalam Bahagian XI itu, Pengurusan Sisa LAMP itu, you mention it there and 

you refer back to that penubuhan jawatankuasa itu. Ini kerana kalau you just mention di 

jawatankuasa ini, ada jawatankuasa baru kecil yang ditubuhkan ini, yang ini ada kaitan 

dengan pelesenan. So, you just dalam... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Para 9.12... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Para 9.12 inikah.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Then refer to... 

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: Then you kata – you perlu mention that specific 

concern by the public. Then you kata okey, you can say that this is the construction problem, 

is nothing to do, is does not compromise but whatever it is, kita telah tubuhkan satu 

jawatankuasa tadi itu. Jawatankuasa apa nama tadi itu? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Kita hendak buat monitoring all the 

time.  

Dato’ Abd. Rahman Dahlan: All the things. At least it is touch. Thank you.  

Tuan Pengerusi: Okey, yang mengenai kesihatan pula.  

Tuan Liang Teck Meng: Tuan Pengerusi, before that, item 8.9. I think it is good to 

insert the Australia standard yang mana ikut laporan Dato‟ Raja ini, “Regulation 5 of The 

Radiation Safety Regulation 1983 Australia, that is below 30 becquerel.” There is only 

regulated above 30 becquerel. It is good to put in this para, so that people can compare.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact kita tidak lihat pun 30 itu. Kita 

lihat 1 becquerel Torium, terus kita regulate.  
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Tuan Pengerusi: Sebab itulah yang mungkin kita boleh kata kerana itulah agaknya 

mungkin kita telah secara tidak sengaja membangkitkan kebimbangan masyarakat. Put it 

inside.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Okey. 

Tuan Pengerusi: Therefore, there is a need for us to really seriously look whether 

we are being reasonable by putting that figure. It is because you are going to create fear 

among the publics because by putting so low itu. Whereas international standard 

bagaimana? Berapa dia letak becquerel? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: ...Flexibility, kita tidak ada. 

Tuan Pengerusi: Kesihatan ini cukupkah? Perkara-perkara yang dibangkit, isu 

kesihatan. Kanser bagaimana? Dia bangkitkan asas-asas yang digunakan untuk 

membangkitkan hal-hal kesihatan. 

Tuan Teng Boon Soon: In the Asian Rare Earth cases there is saying that there 

are cases of cancer related to Asian Rare Earth radiation. So we should know also, make a 

clarification on that. We have no medical evident to show that and thing like that. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat, check 11.3 Yang Berhormat. 

Tuan Teng Boon Soon: Para 11.3? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya. Jawatankuasa mengambil maklum kejadian 

kanser dan leukemia di Bukit Merah tidak dapat dikaitkan dengan kilang ARE.  

Tuan Pengerusi: 11.4, what is this syor? Mengenai Asian Rare Earth, 11.4 punya 

syor. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Sedang check Tuan Pengerusi. 

Dr. Ahmad Riadz bin Mazeli: Actually Tuan Pengerusi... 

Tuan Pengerusi: It is about Asian rare earth. 

Dr. Ahmad Riadz bin Mazeli: Untuk Asian Rare Earth, maknanya kita biar buat 

betul-betul a fully peer reviewed punya study. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Sebenarnya Tuan Pengerusi, tidak 

pernah dibuat. We are based in it, on non consultant. It is that correct Dr. Riadz? GPs. So, 

this kajian should be done. I think the Jawatankuasa should recommend it. Once and for all, 

we lihat Bukit Merah, is it true? We have to do it properly and should be terajui oleh 

Kementerian Kesihatan.  
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Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat, maybe can also check 11.1 

whether this agreeable to Members on the baseline studies on kesihatan. 

Tuan Pengerusi: Ini memang kena buat tak? Di Kuantan kan? Di Gebeng kan? Itu 

memang kita sudah syor. 



JPKLy 4.6.201 94 

 
 

Laporan Prosiding Mesyuarat JK Pilihan Khas Mengenai Projek Lynas / Bil. 4/2012 

Datuk Roosme binti Hamzah: Maybe kita masuk 11.1. 

Tuan Pengerusi: Okay. And then ada pandangan yang mengata – is it the same on 

this soal tidak lagi adanya recycling of the waste. Is it the same about the system itu tadi?  

Ini dulu Dr. Carmen Chew rujuk pada di China. Dia tidak lagi mengamalkan this recycling of 

waste. Is it the same you are do? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Yes. That is what I told, dia ekstrak the 

thorium. They don‟t recycle anymore.  

 Tuan Pengerusi: Okay. What about the – oleh kerana IAEA pun mengatakan 

bahawa apa yang kita kaji adalah dari segi infrastruktur, not the running of the itu. So, what 

about the suggestion that production is staggered, it is based on staggered progress.  

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact in the temporary operating 

license Tuan Pengerusi, it will be a staggered process. In fact it is a gauge operating license. 

So, we will do it step by step. 

 Tuan Pengerusi: Boleh tak kita jadikan itu cadangan akhir yang rumusan kita 

cadangkan supaya staggered? Kita masukkan sebagai kita punya cadangan where you are 

going to do staggered kan? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Memang staggered pun.  

 Tuan Teng Boon Soon: I think apa yang dikatakan tadi recycling method of treating 

waste has been abandon by China that need to be explain also and incorporated in the... 

Tuan Pengerusi: Memang sudah minta. Memang sudah minta. 

Tuan Teng Boon Soon: Ada minta? 

Tuan Pengerusi: Dia ekstrak torium itu dia ambil...  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: But also I want to..., it is also been 

given up, dia buang sahaja. So, you‟ve got to be very careful. In some instances they did 

extract the thorium tetapi in some instances dia main buang sahaja. So, they has given up 

the recycling because it is very expensive.  

Tuan Pengerusi: So we can gives all the reasons why they do, not because it is... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan tetapi it will not but you actually 

criticizing China juga nanti Tuan Pengerusi for the practices.  

Tuan Teng Boon Soon: Tuan Pengerusi, recycling method has become a very big 

issue. Particularly, I think quite a big voice against recycling as a method of managing the 

waste. So, maybe in our stand we will help to say that exporting as an alternative if we 

cannot ensure safety by adopting the recycling method. It should be mention in the report 

because this is a public concern. I don‟t know what the committee thinks about this. 

Tuan Pengerusi: You have to be very clear and sure why did China discontinue 

recycling. Is it because it is dangerous? Or like you said it is very expensive and because 
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actually they already what…, what they want is they extract thorium apa semua. We have to 

be very sure that we have the answer. It‟s up to the people whether they want to accept or 

not but sciencetifically we based our report on the fact. Not based... 

Tuan Teng Boon Soon: You have to convinces them as to why we accept the 

recycling method of managing waste. We have to convince them.        

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: I want to emphasize that in the National 

Atomic Energy Agency in the waste management practices guidelines and guidance in some 

document, recycling for a naturally occurring radioactive material is allowed. It is allowed. It 

is not allowed for nuclear reaction or artificial radioisotope, that‟s not allowed but if you can 

bring it down to natural level, you can recycle. This is a very important point. We are not 

talking about unnatural radioisotope. We‟re talking about natural radioisotope.  

Tuan Teng Boon Soon: What about in other countries? Other example of 

recycling? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In United Kingdom, thorium from natural 

occurring radioactive material is made into gravel roads. This is normal.  

Tuan Pengerusi: We will brings all those example lah masa...  

Tuan Teng Boon Soon: Ya. We have to quote those example... 

Tuan Pengerusi: And then we can reply to Chinese experts. The one that say 

China – what was the basis... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: But in his statement also he claims he 

also not an expert.  

Tuan Pengerusi: Then we put it in. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Ya. 

 Tuan Teng Boon Soon: We have to makes it very clear because he did declare 

that he is not an expert in waste management. He‟s only an expert in where else. 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In processing. 

Tuan Teng Boon Soon: In processing.  

Tuan Pengerusi: We must say... 

Tuan Teng Boon Soon: We has to make it very clear to the public. Otherwise, they 

only listen the only thing about the statement made by the Chinese expert bahawa recycling 

is already outdated. Why are we still adopting that kind of waste management? So, they 

questioning that we are using adapting method which has already been abandon and 

declare obsolete.  

Tuan Pengerusi: Ada yang kata construction itu very shoddy. Itu siapa yang boleh 

terangkan? 



JPKLy 4.6.201 96 

 
 

Laporan Prosiding Mesyuarat JK Pilihan Khas Mengenai Projek Lynas / Bil. 4/2012 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Itu JKR punya itu. That‟s the one that 

the delay tanks yang ada cracks itu. 

Tuan Pengerusi: And the committee that you setup? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: The committee that is setup by experts. 

They are forensic construction experts. So, they have given their... 

Tuan Pengerusi: Okay. Do you because - Projek Lynas ini sudah berlalu, kita boleh 

buat cadangan-cadangan untuk projek akan datang. So sebagai satu pendekatan untuk 

mengimbangi perkara ini, kalau katakanlah dalam pelaksanaan apabila kita benarkan 

staggered production untuk monitor semua perkara yang menjadi kebimbangan, 

jawatankuasa monitoring itu dianggotai oleh some NGO. What is your view? Untuk 

mengimbangi kerana projek ini sudah jalan.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Setuju Tuan Pengerusi, provided that 

they have the background.  

Tuan Pengerusi: ...Or can appoint somebody to represent the public, the NGO who 

are really expert. Kita nak... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Most welcome. 

Tuan Pengerusi: Kita tidak ada niat nak tipu rakyat and all those things. Why is 

there to be...  

Tuan Teng Boon Soon: Can we invite them to suggest, to propose as the experts 

agitating that they have the authority to say something on this.  

Tuan Pengerusi: Ini AELB, what do you itu – boleh?  

Seorang Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]  

Tuan Pengerusi: Because we said last time how can we measure because kilang 

tak jalan ini semua adalah infrastruktur, so okey kita bagi lesen jalan tetapi staggered. 

Dalam masa setahun dua itu, check betulkah semua tuduhan dia orang. So appoint that 

monitoring itu, they are... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Akan tetapi Tuan Pengerusi, the 

experts for instance that has been referred to by SMSL semua, you can question dia punya 

knowledge sebenarnya but certainly the one that coming from NGOs, the professional 

bodies, they are really expert coming from..., even political parties got experts. But the one 

from SMSL ini...   

Tuan Teng Boon Soon: We will sees that expert enhance by the international 

organization, by International Atomic Energy Agency. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: That we have already adopted, in fact 

that IAEA has return punya mission visit that they will do in the course of these two years. 

Memang monitoring.  
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Tuan Teng Boon Soon: I think that is important to share the people that we are 

maintaining a very open and transparent stand on this matter.   

Tuan Pengerusi: ...Seorang itu because general public terlalu ramai. So maybe the 

government lah namakan tetapi kita tahulah takkanlah government nak ambil sembarangan. 

Mungkin boleh lantik daripada kalangan dia yang kita rasa dia memang expert.  

Tuan Teng Boon Soon: And that including Yang Berhormat Kuantan is talking so 

much. 

Tuan Pengerusi: She‟s not an expert. 

Tuan Teng Boon Soon: Ya, like him are expert. We will suggest experts with 

credibility and we won‟t make ourselves a laughing stock. 

■1600 

 Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, can they suggest, and then they must 

proof that this are the expert. 

 Tuan Pengerusi: They itu siapa masalahnya because terlalu ramai, macam-macam 

jenis kumpulan. 

 Puan Hajah Nancy Shukri: We cannot listen to just everybody, they can‟t 

represented. 

Tuan Pengerusi: Maybe think over it for tonight and tomorrow when we comes. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact our expect also we take the CV, 

we look at the CV and we ask the board to see the expertise and then the board will decide 

the expertise you know. 

Tuan Pengerusi: Ahli Parlimen Kuala Langat itu dia memang expert.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Dia tak nak joint. 

Tuan Pengerusi: No, no. Ini lain. Ini Jawatankuasa Monitoring. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: I think let them decide, who they want to send as 

representative in the Monitoring Committee, if they decide to send donkey, let themlah. 

Tuan Pengerusi: Then kita letakkan, apakah kriteria orang itu dia mesti menepati. 

Dia bukan just a politician, dia mestilah expert, like that. We put the criteria, dia namakan 

orang. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Dia itu siapa? 

Tuan Teng Boon Soon: Opposition. Yang tidak setuju dengan projek Lynas ini, dia 

ada cadangkan. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Not an opposition, public. 

Tuan Teng Boon Soon: Public. Ya, whoever. Decide the criteria for them. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Not necessarily opposition, it just public. We are 

allowing the public to participate and everybody. 
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Tuan Teng Boon Soon: This total approach not seeing that you cover-up 

everything, you open that “Oh! the expert”, and then they have the chance to speak. 

Tuan Pengerusi: It‟s okay, AELB? 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact, you asked the professional 

bodies to hantar dia punya representative it is much better. Everybody accept the institute of 

engineer for instance, or the other medical. 

Tuan Pengerusi: Okay. We improve on the cadangan tomorrow. Okay we are 

finishedkah Secretary. 

Puan Halimah Hassan: Tuan Pengerusi. Maaf, go back to page 44 - Syor 

Jawatankuasa 9.5, memang kita telah tetapkan, “Jawatankuasa mengesyorkan ini for PDF 

untuk melaksanakan Detailed EIA untuk kelulusan JAS.” Saya ingin mencadangkan 

because maybe do Detailed EIA dia tidak ada element of public display dan juga public 

engagement. Here the element of RIA here I wish to cadangkan untuk dimasukkan sebab 

bila kita dapatkan laporan Detailed EIA itu, RIA will be part of the - Detailed EIA itu, be listed 

together because in our procedure ada pameran. Mungkin RIA tidak ada pameran.  

Jadi mengemukakan Detailed EIA untuk kelulusan JAS merangkumi penemuan RIA 

Dato‟ Raja if you allow, merangkumi penemuan RIA sebelum apa-apa permohonan lesen 

dikemukakan kepada AELB because dia akan mohon lesen kepada AELB Tuan Pengerusi. 

Jadi here the second line on 9.5 second line - untuk kelulusan Jabatan Alam Sekitar, yang 

merangkumi penemuan RIA sebelum apa-apa permohonan lesen dikemukakan kepada 

AELB for the PDF saya syorkan.  

Tuan Pengerusi: Tidak ada masalah ya, Dato‟ Raja okey. Kita sudah habis on 

Lynas punya kilang itu keselamatan kilang Lynas. Hopefully semua syor kita itu akan dapat 

memuaskan dan mengurangkan salah faham masyarakat terhadap Lynas. We go to he next 

one, memperkasakan agensi penguat kuasa. Ini duit sudah dapat tentu boleh 

memperkasakan?... [Ketawa] Apa kita hendak cakap cukup ini? Satu kebimbangan.  

Kebimbangan yang paling besar berasaskan kepada pengalaman rakyat Malaysia 

dalam negara ini ialah soal penguatkuasaan oleh agensi-agensi kerajaan. They have never 

trusted the expert on enforcement. So how do we overcome, how do we in still confident 

dalam rakyat bahawa kita boleh beri keyakinan kepada agensi penguat kuasa untuk 

tentukan projek ini selamat. We just cannot say para 12 ini just one line like that, you can 

trust me, leave it as that... [Ketawa]  

Datuk Roosme binti Hamzah: Ini actually more on meeting of requirement of the ... 

Tuan Pengerusi: I know, this is very important point, but can we be more itu. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kreatiflah sedikit. 
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Tuan Pengerusi: Creative on this. Creative and innovative. Bagaimana Dato‟ Raja 

and the other? How we can itu... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: [Bercakap tanpa menggunakan 

pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: We cannot have just one, two line begitu. What about trainee, 

what about enhancing competency, tak nak sebut sini? What can that 0.5% do to your 

agency? Kita menyokong... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Not much Tuan Pengerusi because 

what we do is, we were just hold the duit itu and then we will transfer to the researchers to 

ensure that kind of research has been done. For us we just get from the knowledge that is 

generated by the research. Dia yang masalahnya when... 

Tuan Pengerusi: No you now... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: There is surat - There is moratorium on 

expansion of agencies sekarang ini. You are not allowed to extend... 

Tuan Pengerusi: No now the question now is that sudah ada kemasukan jenis-jenis 

industri yang macam ini yang memerlukan supaya dimantapkan agensi-agensi penguat 

kuasa. Dalam Kabinet kita ada juga minta pengecualian yang di minta oleh beberapa 

kementerian misalnya dalam Kementerian Kesihatan dan dibenarkan, diberi. Maknanya we 

have to put it herelah.   

First, bagaimanakah pandangan pihak luar terhadap AELB. Is there any words from 

any international agency yang mengiktiraf your professionalismkah apa, we got to put here. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Ada, ada. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Ada IAEA punya pandangan. 

Tuan Pengerusi: Again towards you. What do they think about you? Are they giving 

you any recognitionkah apakah? That one itu maknanya professionalism okay.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: So we have to maintain this. 

Tuan Pengerusi:  Then the next one how do we with the bigger responsibility that 

you have, how do we helps you to ensure that you are able to undertake your responsibility. 

So masukkan di sini.  Dia menjadi Syor Jawatankuasa. 

Tuan Teng Boon Soon: I just want to say that Dato‟ Raja was sitting in the 

international committee on radio… 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Commission Nuclear Energy. 

Tuan Teng Boon Soon: Ya, Commission Nuclear Energy. This should be put in the 

record also. Yes the public data, our local expect they have international credential. Semua 

pakar hendak  datang. 
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Dato’ Zulkifli bin Noordin: Tuan Pengerusi, satu the paper problem, the 

qualification problem, the other problem is actual problem on the ground. You have all these 

credential but if you are not doing it, no point. This is the problems that people are facing 

now. The actual problem they faced on the ground. They don‟t see the credential on this 

goodish, not translated into actual. 

Tuan Teng Boon Soon: Ya, I am also about to suggest that maybe this 

penguatkuasaan bukan sekadar agensi penguatkuasaan tetapi you add another word 

memperkasakan penguatkuasaan dan agensi penguat kuasa bagi projek. 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: But you have to detail out, what... 

Tuan Teng Boon Soon: Yes we have to detail out. So that will provide range for 

independent NGO to come in. 

Tuan Pengerusi: Bila kilang ini sudah beroperasi siapa lagi agensi penguat kuasa 

yang terlibat? 

Datuk Roosme binti Hamzah: JAS, MPK, DOSH. 

Tuan Pengerusi: Ya, all those. 

Puan Halimah Hassan: Tuan Pengerusi kalau kita tengok perenggan 12 memang 

kata untuk turut memperkasakan agensi-agensi lain khususnya JAS, MPK dan DOSH. 

Memang  menyediakan sumber manusia, kewangan, peralatan kalau kita boleh expand the 

exactly what we want because memang kita... Kalau sini syor Jawatankuasa adalah 

memang untuk memperkasakan. Kita boleh expand on this exactly.  

■1610 

Tuan Pengerusi: Is there a need to coordinate among you all to do this 

penguatkuasaan? Is there going to be any suggestion? Blue ocean strategy, cara bertindak? 

Seorang Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Saya bagi contoh ya Puan Halimah. Saya bagi contoh 

kawasan saya. Ini just contoh. Hilang keyakinan rakyat di kawasan Sungai Tengas, Gunung 

Bongsu ada rizab hutan. Rizab hutan. Sudah lama jaga. Bawah itu ada sungai, Sungai 

Tengas, pusat pemeliharaan ikan arowana. Kerajaan Pusat belanja dekat RM36 juta sudah 

itu. Baru ini mereka buka 150 ekar, dia tebang habis. Tidak tahu apa dia hendak buat. Kata 

hendak buat kuarikah apa. Air sudah kotor, ikan mati.  

Orang complaint, complaint dekat JAS, JAS kata ini kurang daripada 500 ekar, jadi 

JAS tutup mata. Pergi dekat penghulu, penghulu kata ini bukan kerja aku. So, last-last 

rakyat kata, “Apa ini?” They are facing the actual problem, air sungai sudah kotor, ikan mati, 

and no bodies doing anything with all these pemerkasaan. So, how do you translate that we 

give you money, we give you facilities but how do you translate it, and to get back the 
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peoples punya confidence? Di Sungai Tengas sampai hari ini tidak selesai. Ikan duduk 

terapung juga. So, how?  

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, in this case Lynas is already within 

industrial area. Then kita punya penguatkuasaan di seluruh kawasan itu. Jadi kita boleh put 

up what are the things we need for specifically untuk... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Lynas? So, apa... 

Puan Halimah Hassan: Lynas dan...  

Dato' Zulkifli bin Noordin: Kalau jadi... Kalau letupan jadi, rakyat hendak pergi ke 

siapa? Pergi ke JAS, JAS kata kurang 500 ekar ini. Yang ini pergi dekat ini, ini last-last 

habis, bukan?  

Puan Halimah Hassan: Tengoklah. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: So, do you need a centre, do you need a coordinating 

body.., what? 

Puan Halimah Hassan: Secara... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Hendak memperkasakan itu? 

Puan Halimah Hassan:Okey, Yang Berhormat kalau kita tengok dari segi 

perspektifnya, Lynas ini satu kilang, ia ada banyak kilang-kilang lain. Jadi kita kalau kita 

tengok, kita akan tengok seluruh kawasan. Sebab sure nya jadi kumulatif kilang-kilangnya. 

Jadi, it‟s good that we have diperkasakan that we can detail out exactly apa yang kita 

hendak dekat situ dan kita tengok bukan kita tengok Lynas sahaja because kita kena tengok 

kawasan Gebeng keseluruhannya. Oleh sebab kilang-kilang itu ada emission yang lain. 

Jadi, kita akan tengok dia punya monitoring keseluruhannya, pematuhan-pematuhan... 

Tuan Pengerusi: Satu hari katakan lah kita ada nuclear reactor, bagaimana kita 

memperkasakan penguatkuasaan dan agensi penguat kuasa? How you do it? What would 

be your role? Is there going to be coordination? Kalau kita tidak jaga ini dia boleh tidak 

kesan radioaktif lagi tinggi? Katalah kita tidak jaga. So, along that line, maybe. 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: In fact, one of the lessons that we 

learned when Datuk Roosme chairs, we seem to be coordinated and we know understand 

how each other are working and how to coordinate ourselves. I think it would be good 

macam you kata itu, have a coordinating body for… [Ketawa]  

No, no. I am saying that what we have learned. Kata in area where there is high 

impact, high risk punya ini, there should be one coordinating body which gets all the penguat 

kuasa together and so that we can react, we can react together as a body atau individually. I 

think this is one point lead by whom; it could be the PBT sebenarnya. Led by the PBT. 

Tuan Pengerusi: The expert lah? 
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:   No, no. Neither Datuk Roosme but that 

is not the point. The point is she has the authority to call all of us to come together. And this 

is very important. This is very important.  

Dato' Zulkifli bin Noordin: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Dia tidak ada expertise tetapi they have 

the... So, we can use our own laws to react. So, maybe for high risk, high... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Dia yang penting rakyat ini bila dia complaint ada 

tindakan... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  And then... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Dia tidak peduli siapa... 

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: And then there other point.... 

Dato' Zulkifli bin Noordin: ...Janji ada tindakan.  

YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Sorry, sorry Yang Berhormat. The other 

point is bila questions macam itu belas tahun ini we cannot answer as penguat kuasa. It 

needs MITI. So, it goes beyond sebenarnya penguat kuasa. It is a team, it is a poly 

decisions team that ini... 

Puan Halimah Hassan: Yang Berhormat, the other... My concern is that it has we 

put into perspective also because LAMP ini, ia sahaja satu kilang di situ dan kilang-kilang 

heavy industry yang lain juga. Jadi, kalau kita it has to be put in the perspective for example 

kalau DOE, kita monitor, kita tidak boleh monitor LAMP sahaja sebab kilang kimia, kilang 

partial chemical situ semuanya kalau together ia punya consequence to the rakyat must be 

pantau. Jadi, kalau consorted effort the whole kawasan kita perlu. Kalau kita tengok LAMP 

sahaja yang lain kita tidak tengok, kita all the money and power untuk just to see LAMP, kita 

may not put it in the right perspective. Kilang-kilang the whole kawasan pun perlu. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: You cadangkan lah. Coordinating body ini... 

Puan Halimah Hassan: Kawasan Gebeng. 

Dato' Zulkifli bin Noordin: Termasuk kawasan industri. 

Puan Halimah Hassan: Ah, yes. Kita boleh lagi detail. 

Tuan Pengerusi: Akan tetapi bila kilang ini maknanya ia punya pengeluaran 

radioaktif itu rendah. Akan tetapi katalah satu hari kelak maksud saya tadi contoh yang 

katalah we have a nuclear reactor, surely memang akan ada coordinating body, kan? 

Memang mesti ada untuk itu. Untuk dari segi enforcement. Surely bukan? Itu bila 

keadaan itu. Akan tetapi dalam keadaan ini kita letaklah ia punya standard macam mana. 

Then maknanya in all cases kemudian bila kita luluskan, kita luluskan macam ini, mesti ada 

buat ini. Kita tidak hendak kita reaktif after sesuatu bencana berlaku. Because we got the 

point here is that we want to assure the public, all precaution-precaution are taken. So, that 
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they shouldn‟t fear benda ini. Okey? Kita lah terlaksana, bila hendak laksana it‟s up to the 

government.  

Okey, the last one is, “Saluran Komunikasi dan Penyebaran Maklumat.” Ini saya 

ingat lebih kepada the industry. Ini kita maknanya cadangan kita the next time bila hendak 

luluskan projek yang seumpama ini agensi yang meluluskan itu mesti letakkan 

tanggungjawab kepada industri untuk beri maklumat dan sebagainya pada itu. Yang tadi itu 

public engagement, ini dari segi penyaluran maklumat.  

Seorang Ahli:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Management.  

Seorang Ahli:  [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

Tuan Pengerusi: Di agensi maknanya maybe AELB tetapi ia tentukan macam 

mana siapa yang itu because dia kata banyak, mungkin tidak terlarat kalau banyak sangat 

itu. That one you decide. 

Puan Hajah Nancy Shukri: But they can also bring in macam in this Lynas, kan, 

they can also bring them in. So that they can also directly engage with the public.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Kita pun harus ambil perhatian jawatankuasa on 

suggestion by IAEA itu yang mengatakan tentang penglibatan aktiviti-aktiviti penglibatan 

orang awam berkenaan dengan penyebaran maklumat. Dia sudah spesifik mengatakan 

tentang all these issues.  

Puan Hajah Nancy Shukri:  That‟s what I mean to say. That means look like IAEA 

call for public enquiry or engagement with the public. They can also invite the company ini 

lah bukan?  

Datuk Roosme binti Hamzah: Or the Lynas kepada pihak bertanggungjawab 

terhadap keselamatan perlu digesa untuk meningkatkan komunikasi.  

Puan Hajah Nancy Shukri: Tadi bukan we refer to prior to the operation? Prior to 

operation? 

Tuan Pengerusi: Bila sudah operation di bawah pengawasan dan penguatkuasaan 

pihak-pihak yang mengeluarkan lesen dan sebagainya, ini prior.... [Masalah sistem 

rakaman]  

Datuk Roosme binti Hamzah:  Hendakkan input daripada Dato‟ Rajakah, siapa 

yang boleh membantu on reception, aktiviti penglibatan orang awam dalam saranan 

IAEA?... [Masalah sistem rakaman] 

Tuan Pengerusi: Para 13.2 masa tengah berjalan. Akan tetapi actually memang 

measurement semua diambil oleh agensi penguat kuasa tidak? AELB memang akan buat ini 

semua kan?  
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YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan:  Ada dua. Satu oleh licensee, satu oleh 

kita sendiri. So, kita ada comparison between them and us.  

Seorang Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara] 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: If there is an emergency, we already 

have a mechanism using the Majlis Keselamatan Negara baik atau Majlis Keselamatan 

Negeri. So, this is formal. Disaster is a disaster. Akan tetapi yang lebih penting lagi Tuan 

Pengerusi is that this licensing system secara stage licensing berperingkat-peringkat. So, 

every time, there will be a certain stage, and there will also be engagement with the public. 

So, it is not macam, kita jumpa sekali then kita buat Temporary Operating License (TOL) 

dan terus buat Operating License, no.  

■1620 

 Puan Hajah Nancy Shukri: Not a blanket approval…. 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: It is not a blanket approval. Temporary 

Operating License needs a certain engagement. The Permanent Operating License needs 

another engagement. So, they will have to present balik. They will have to present balik all 

these things...  

 Tuan Pengerusi: Okey, ini soal mengambil perkara 13.2 ini, syor daripada 

Jawatankuasa. Maknanya orang awam boleh dapat maklumat dan data kah..., boleh, and 

you don‟t mind? 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: Kalau monitoring data itu we will…, in 

fact same with DUAE, once we are allowed to give pun, they will have to paparkan di depan. 

For us, we will put both, ini the internet, the one that outlah. 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Yang minta... 

 YM. Raja Dato’ Abd Aziz bin Raja Adnan: That will also be. Akan tetapi in nuclear 

power, we won‟t do that. It will be face-out, it will be slightly delayed lah, it is not really on-

line… 

 Tuan Pengerusi: Okey, public engagement ini ada dua peringkat. Satu sebagai 

sebahagian daripada proses hendak luluskan lesen. That one kita masukkan di sebelah 

awal tadi. Yang ini adalah public engagement throughout masa projek itu bergerak. Ini 

adalah sebagai untuk menunjukkan kita transparent kepada orang awam. 

 Puan Hajah Nancy Shukri: From time to time, dia ada... 

 Tuan Pengerusi: Ada sesetengah maknanya.  

 Puan Halimah Hassan: Tuan Pengerusi, syor 13.2 ini... 

 Tuan Pengerusi: ...Hanya kena pecah-pecahkanlah. 

 Puan Halimah Hassan: Pihak LAMP yang perlu menyediakan akses. Maknanya 

when they monitor what ever emission, dia perlu put it in their website. So, kalau dia letak 
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dalam website, tidak ada isu yang kita bagikan information, we syorkan dia monitoring 

resultnya itu didisplay at their website. 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Akan tetapi, kalau dia fail, kata yang remind atau 

enforce mesti ada. 

 Puan Hajah Nancy Shukri: Tuan Pengerusi, that‟s why I was going to arrive to that. 

Tadi kan, when we mengesyorkan ini, one of the agencies here, have to take steps to 

ensure that there is an agencies that will monitor and enforce, kan. That is what we are 

saying here. We don‟t want what ever yang disyorkan, tidak ada enforcement. 

 Tuan Pengerusi: Dia tidak buat semua itu dia kena fine lah. Siapa fine dia? Kalau 

dia tidak buat semua ini, siapa fine dia? 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Autoriti mana itu? 

 Tuan Pengerusi: AELB?  

 Datuk Roosme binti Hamzah: Base on their perundanganlah, kan? 

 Puan Halimah Hassan: Syarat di bawah EIA, kita ada syarat secara online. 

 Tuan Pengerusi: Okey, ia begini. Satu maknanya perkara „E‟ ini kita kena 

pecahkan. Ada yang masuk di peringkat awal, satu dan ada yang sini. So, semasa kilang ini 

berjalan untuk tentukan keselamatannya terpelihara, terjaga, ia perlu beri kerjasama 

berkongsi apa sahaja maklumat yang wajar okey. So, di sini hendak impose dia, supaya dia 

mesti bersedia untuk beri maklumat-maklumat itu. So, whether what kind of maklumat apa 

semua, I hope the agensi yang berkaitan dapat betulkanlah this para. Okey.  

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Kalau boleh Tuan Pengerusi, yang masa dipecahkan 

pada during the TOL punya period, dan satu lepas. For the whole period itu dia mesti kena 

aktif sedikit, in two years period itu. 

 Tuan Pengerusi: Inilah kita wujudkan Jawatankuasa Monitoring, kita masukkan di 

para sini.  

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Mesti ada itu. Itu yang period yang penting itu. 

 Tuan Pengerusi: I don‟t know whether para ini ataupun yang tadi itu. 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: Saya ingat sini.  

 Tuan Pengerusi: Yang 13.6 ini actually yang awal because ia talk about public 

engagement in the process. Okey, ada apa-apa lagi on public engagement? Supaya kita 

transparent dan rakyat ada keyakinan, dan rakyat boleh bantu untuk monitor. Cukuplah  ini, 

kan? 

 Tuan Teng Boon Soon: Tuan Pengerusi, so there is a Committee Coordinating 

body to memantau supaya LAMP dia comply with all their directive here? Apa kata kalau dia 

tidak buat begitu? Jadi untuk menambahkan transparency dalam penguatkuasaan atau 
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pelaksanaan cadangan ini, perlukah juga kita adakan perwakilan daripada independent body 

in this..? 

 Tuan Pengerusi: No this one is the independent body, themselves can access 

untuk dapat maklumat. Apabila dia tidak dapat, then dia kompelin kepada itu, to take action. 

 Tuan Teng Boon Soon: So, this is open, the report is open…? 

 Tuan Pengerusi: This is open to verybody, the public, to get access. Hendak 

tengok how many degreeskah, apakah, what everlah. 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: They themselves, can set-up their own monitoring. 

 Tuan Teng Boon Soon: Okey. 

 Dato’ Zulkifli bin Noordin: …When they are not satisfied in this report…? 

 Tuan Teng Boon Soon: Because we don‟t want any further complain that every 

things is undercover and it is a twisted report…, things like that lah. 

 Tuan Pengerusi: Okey, so kita perbaikilah sahajalah yang ini. So, rumusan kita 

maknanya we got to extract from yang ada itu untuk kita jadikan rumusan yang besarlah.  

Perkara 15 ini - kita jangan cakap “mengesyor dibenar operasi”. Kita cakap bahawa, 

setelah meneliti isu ini sebenarnya tidak ada isu keselamatan kesihatan alam sekitar - just 

full stop at that. It‟s up to the government whether they want to give itu. Nanti kita kata, kita 

hendak bagi atau kita tidak hendak beri, tetapi kerajaan tidak hendak ikut macam mana?... 

[Ketawa] We just say that, kita berpuas hati apa semua. Kemudian yang lain-lainlah, yang 

syor-syor kita itu, forming that Joint Committee dan sebagainya. So by tomorrow boleh 

approve lah? 

 Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, kena minta kerjasama semua 

kementerian stay back selepas ini. 

 Tuan Pengerusi: Ya. So you all have itu. Esok kita ada one whole day untuk kita 

lihat secara mendalam amendment yang hendak dilakukan. Then we have on Thursday 

untuk kita finalizedkan dan berasaskan kepada perbincangan kita tadi, saya ingat kita telah 

dapat melihat dengan jelas apa yang perlu dilakukan.  

Dan saya percaya mesyuarat dan pertemuan esok, kita boleh sedikit sebanyak 

menyempurnakan persiapan laporan ini, supaya nanti bila hari Khamis, kita tidak banyak lagi 

yang perlu kita buat hanya untuk endorsed dan sebagainya, to do the finishing touch.  

Jadi saya berharap mungkin di sebelah malam ini, kita semua kena bacalah again 

all these things. Yang Berhormat-Yang Berhormat semua, so that by tomorrow when we 

come in, kalau ada benda yang tertinggal kita boleh masukkan balik, before Thursday. Esok 

kita akan mula pada... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Pukul 10.30. 
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Tuan Pengerusi: Lebih kurang pukul 10.30, because memberi peluang kepada 

saya untuk attend satu function. Function kementerian. 

Datuk Roosme binti Hamzah: Mungkin yang pihak kementerian, kita boleh... 

Tuan Pengerusi: Boleh start awallah. Okey we cant finish by today, maybe kita... 

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat 10.30. 

Tuan Pengerusi: Pukul 10.30 saya ada majlis.  

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat Menteri, Tuan Pengerusi, hanya 

esok kita ada Profesor Jamal yang akan datang untuk... 

Dato’ Zulkifli bin Noordin: Dia confirm datang? 

Datuk Roosme binti Hamzah: Confirm sebab tomorrow... 

Tuan Pengerusi: So, Sekretariat mohon kerjasama bagi jabatan dan agensi to 

stayback for a while. Jadi, dengan itu saya ucapkan berbanyak-banyak terima kasih dan 

dengan ini saya menangguhkan mesyuarat kita untuk hari ini, dan kita akan berjumpa lagi 

pada pagi esok bermula jam lebih kurang 10.30 pagi. Terima kasih. Assalammualaikum 

warahmatullaahi wabarakaatuh. 

 

 Mesyuarat ditangguhkan pada pukul 4.29 petang.  

 


